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فرمانده کل سپاه پاسداران گفت: ما در هیچ شرایطی به اراده دشمن روزنامه صبح ایران
تن نمی دهیم زیرا ما قدرتمندیم و اسلام به ما پیشرفت و آزادی و قدرت 
عنایت کرده است و این راه را ادامه خواهیم داد. سردار سردار سرلشکر 
حسین سلامی صبح روزپنجشنبه  مراسم افتتاح متمرکز 2860 
واحد مسکونی و احداثی و همچنین تعمیر و بازسازی 38 مدرسه در 
کشور اظهارداشت: از خداوند شاکریم که امروز توفیق حضور در این 
روستای زیبا را به ما و ادامه خدمت داد. از روحانیون مسئولان و مردم 
آق قلا نیز قدردانی می کنم. وی افزود: حقیقت مطلب این است امروز 

شاهد به ثمر نشستن شکوفه های امید در جامعه هستیم و افتتاح

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: دشمن درصدد است با گسترش یاس و ناامیدی 
در مردم، این انقلابی که از فقه شیعی روییده و پایه های حکومت های استکباری را می لرزاند، 
را کنترل نموده و ماجرا را به نفع خود تمام کند.  حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری 
عصر روز پنجشنبه همایش رهروان زینبی)س(  در آستان مقدس امامزاده موسی مبرقع)ع( 
شهر مقدس قم اظهار داشت: اطمینان داریم، مردم با تکیه بر بصیرت و آگاهی هایی که کسب 
کردند و به لطف دل باختگی به مکتب اهل بیت و اعتقادی که به بزرگان دینی، رهبران الهی و 
علمای بزرگ خود و در راس همه به ولایت فقیه دارند، دشمن را در این جنگ تبلیغاتی شکست 
خواهند داد. وی با تاکید بر بیان اینکه باید در برابر توطئه های دشمن هوشیار باشیم، گفت: 
شاید ما جنگ اقتصادی، سیاسی و همچنین نظامی دشمن را به واسطه تاثیری که در زندگی 

داشته و شهیدان زیادی که تقدیم کردیم را به خوبی بفهمیم ولی جنگ تبلیغاتی نیازمند دقت

رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم از اجرای طرح برخورد با واحد های صنفی متخلف در 
عرضه البسه با علائم نامتعارف و هنجارشکن در ماه محرم خبر داد .   سرهنگ پیام کاویانی  
اظهارداشت: اداره نظارت بر اماکن عمومی استان اقدامات و تمهیدات ویژه ای با صنوف 
متخلف در عرضه البسه با علائم نامتعارف ، ممنوعه و هنجارشکن در ایام محرم و صفر بر روی 
پیراهن های مشکی را در دستور کار خود قرار داده است. وی با اشاره به اینکه پلیس تمهیدات 
ویژه ای برای برخورد با صنوف متخلف در عرضه لباس های مشکی در ایام محرم و صفر با 
علائم نامتعارف ، ممنوعه و هنجار شکن دارد ، افزود: طرحی علمیاتی در این خصوص اجرا و 
از 160 واحد صنفی عرضه البسه در سطح استان بازدید و تعداد 4 واحد صنفی در این راستا 
پلمپ و به 2 واحد صنفی اخطار داده شد .  رئیس پلیس امنیت عمومی استان در آخر از امت 

حزب اله استان درخواست کرد که هرگونه خبر در خصوص عرضه البسه با علائم نامتعارف 

رییس ستاد کل نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران ضمن ارایه 
تحلیل و برآوردی از مسایل امنیتی منطقه، آسیا غربی و جهان اعلام 
کرد در شرایط کنونی جمهوری اسلامی ایران آماده دفاع قاطعانه 
از امنیت و منافع خود در خلیج فارس است. سرلشکر باقری روز 
پنجشنبه در جمع اساتید و دانشجویان دانشگاه دفاع عالی چین 
در پکن افزود: جمهوری اسلامی ایران در این شرایط و در چارچوب 
موازین بین المللی و با اتکا به آموزه های دینی،  اعتقادی و انقلابی 
خویش و با اتکاء به تدابیر رهبری معظم انقلاب اسلامی و با پشتیبانی 

ظرفیت های بی انتهای مردم خود با هدف توسعه هر چه بیشتر

سرلشکر سلامی:

در هیچ شرایطی به اراده دشمن تن نمی دهیم

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم  :

گسترش یاس در جامعه از ترفندهای دشمن است
رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم  خبرداد

برخورد با واحد های عرضه البسه با علائم نامتعارف 

سرلشکر باقری: 

مداخله قدرت های فرامنطقه ای را بر نمی تابیم 

رئیس مرکز ملی خشکسالی اعلام کرد

 ۸۵درصد از جمعیت ایران تحت تاثیر خشکسالی 

مدیرعامل شرکت راه آهن :

خط آهن سریع السیر تهران-قم-اصفهان
 قطعا احداث می شود

هشدار به خریداران طلا و سکه در فضای مجازی

دراردوگاه اصلاح طلبان و اصولگرایان چه می گذرد؟

یک شورا و هزار سودا 
یک جبهه و هزار چالش

رئیس مرکز ملی خشکسالی مساحت و جمعیت تحت 
تاثیر خشکسالی را طی یک دهه و یک سال گذشته اعلام 
و تأکید کرد که بیش از ۸۵ درصد جمعیت ایران تحت تاثیر 
ضیائیان  صادق  است.   انباشته  و  بلندمدت  خشکسالی 
سال   ۱۰ در  خشکسالی  تاثیر  تحت  جمعیت  مورد  در 
گذشته گفت: با توجه به شاخص ۱۰ ساله )SPEI( منتهی 

تاثیر  تحت  ایران  جمعیت  از  درصد   ۱۱.۱  ،۹۸ مرداد  به 
 ، متوسط  خشکسالی  درصد  خفیف، ۲۱.۵  خشکسالی 
۳۲.۵ خشکسالی شدید و ۲۰.۷ با خشکسالی بسیار شدید 
هستند و تنها سه دهم درصد از جمعیت کشور در شرایط 
ترسالی بسیار شدید، سه دهم درصد ترسالی شدید، دو دهم 
درصد ترسالی متوسط و هفت دهم درصد با ترسالی ضعیف 
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ــژه مراســم تاســوعا و عاشــورای  ــه وی خــدای منــان را سپاســگزاریم کــه عــزاداری دهــه اول محــرم ، ب
حســینی، بــا حضور پرشــور خیــل عظیم مشــتاقان ابا عبدالله الحســین)ع( از اســتان ها و کشــورهای 
مختلــف، باشــکوه و در کمــال امنیــت و آرامــش برگــزار گردیــد و بــار دیگــر جلــوه هــای زیبایــی از شــور و 
شــعور حســینی و عشــق بــی نظیــر مــردم، نســبت به خانــدان اهــل بیــت)ع( را بــه نمایش گذاشــت. به 
عنــوان عضــو کوچکــی از عــزاداران سیدالشــهداء)ع( ، بــر حســب وظیفــه، فــرض مــی دانــم از حضــور 
و مشــارکت عــزاداران، ائمــه محتــرم جماعــات و هیــأت امنای مســاجد و بانیــان برپایی هیئات و دســته 
جــات عــزاداری، خاصــه علمــا و مراجــع معظــم تقلیــد کــه نقــش بســزایی در خلــق این حماســه داشــته 
انــد و نیــز از مدیریــت شایســته و تــلاش  عوامــل اطلاعاتی، امنیتــی و قضایی در تأمیــن امنیت مطلوب 
مجالــس و اجتماعــات و ســایر دســتگاه هــای فرهنگــی، خدماتــی، امــدادی و درمانی خدمات رســان به 
عــزاداران بــه ویــژه تولیــت معــزز حــرم مطهــر و مســجد مقــدس جمکــران، صمیمانــه قدردانــی نمــوده 

وســعادت همــگان در تعظیــم شــعائر اســلامی از درگاه حضــرت احدیت مســألت دارم. 
بهرام سرمست استاندار و رئیس شورای تامین استان قم

تولیت آستان قدس رضوی:

نگذاریم آقازاده ها به کشور دست درازی کنند

 شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان همچنان عرصه جدال موافقان و مخالفان این شورا است در اردوگاه رقیب هم 
اصولگرایان همچنان دست به گریبان چالش وحدت و پاشنه آشیل آن یعنی جبهه پایداری هستند. فعالیت های احزاب هر 
هفته منسجم و پربارتر از هفته قبل می شود و آرام آرام کمیته های انتخاباتی در حال تشکیل هستند. تلاش ها برای انسجام 
و کاستن از سوتفاهم ها هم با شدت بیشتری پیگیری و مانیفست های انتخاباتی هم در کلام و گفت وگوهای شخصیت های 

سیاسی آشکار می شود.

جزئیات نامه ظریف به موگرینی

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

عباس سلیمی نمین: 

نقض عهد آمریکا ربطی به تیم مذاکره کننده ندارد
ظریف مورد تایید و حمایت رهبری بود
مذاکرات بر ما تحمیل نشد

»پيام تقدیر استاندار قم از علما ،  مردم ودست اندر كاران 
برگزاری عزاداری های  دهه اول محرم«

شركت رهاورد سازندگی آزادگان رسا )سهامی خاص( 
به منظور تأمین مصالح مورد نیاز و اجرای فونداسیون، اسکلت، سفت کاری و نمای پروژه مجتمع 
تجاری-مسکونی در شهر قم از شرکت ها و پیمانکاران ذی صلاح دعوت به همکاری می نماید. 
لذا شرکت ها و پیمانکاران واجد شرایط می توانند تا تاریخ 139۸/06/30 رزومه فعالیت همراه 

با شرایط همکاری را به این شرکت اعلام نمایند.
آدرس شرکت: خیابان شریعتی، بالاتر از سیدخندان، خیابان سیمرغ غربی، انتهای خیابان 

گلزار، نبش کوچه پروانه، پلاک ۲ -شماره تماس: ۸-۲۲۸۹۰۰۰۵ -داخلی ۱۳۰
تلفن همراه : ۰۹۱۲4۷۰۹۱46 )عمرانی(

- شرکت در رد یا قبول پیشنهادهای دریافت شده مختار می باشد.
- حق الزحمه پیمانکار در قالب تهاتر با واحدهای مسکونی پروژه پرداخت می گردد.

- ضمانت شرکت در مناقصه به مبلغ ۵00.000.000 ریال در قالب چک تضمین شده بانکی در 
وجه شرکت رهاورد سازندگی آزادگان رسا همزمان با ارائه پیشنهاد اخذ می گردد.

- مبلغ خرید اسناد شرکت در مناقصه 1.000.000 ریال می باشد.

امام جمعه موقت تهران گفت:   انقلاب اسلامی ایران با کشتی عاشورا فتوحات ماندگاری 
را کسب کرده است. 

حجت الاسلام و المسلمین »محمدحسن ابوترابی فرد« در خطبه های نماز جمعه با 
عرض  تسلیت به مناسبت شهادت سالار شهدا حضرت اباعبدالله الحسین علیه اسلام و 
خاندان آن حضرت،  به تشریح عاشورا این پدیده زنده مولد موثر و استثنایی تاریخ اسلام 
و حیات انسانی و آثار و ثمرات ارزشمند و انسان ساز آن پرداخت و تصریح کرد :  ۴۰ سال 

است انقلاب اسلامی با کشتی عاشورا فتوحات ماندگاری را بدست آورده است.
امام جمعه موقت تهران حماسه عاشورا را منظومه فکری توصیف کرد که هم راه را می 

نمایاند و هم بستر پرشتاب انسان و جامعه را به مقصد می رساند.
ابوترابی فرد یادآور شد: عاشورا به صورت شفاف جنگ بین دو اسلام یزیدی و اسلام دین 

مدار و اخلاق مدار عزت مدار و در یک کلمه اسلام ناب محمدی و انقلابی است.
وی همچنین گفت:  این مدرسه عاشورا است که با درس استقامت، ایستادگی و بصیرت، 
فرهنگ مسلط امروز جوامع بشری را به یک فرهنگ انقلابی و مقاوم و پیروز تبدیل کرده 
است .خطیب نماز جمعه این هفته تهران تاکید کرد: اگر مدرسه عاشورا نبود، انقلاب 
اسلامی تولد نمی یافت اگر این مدرسه نبود از گردنه سخت دفاع مقدس با قدرت عبور 
نمی کردیم و امروز سوریه پیروز، عراق مقتدر لبنان مقاوم و خط شکن بحرین ایستاده و 

صبور و یمن افتخارآفرین تولد نمی یافت.

باید نماد یک جامعه  ایران اسلامی  خطیب نماز جمعه این هفته تهران ادامه داد:  
عاشورایی باشد و تمام ظرفیت های آن را در خود به نمایش بگذارد. این راه رسیدن به اقتدار 

و عزت است و این مسیر خلق قدرت را هموار می کند .
ابوترابی فرد یادآور شد: مدرسه عاشورا یعنی مدرسه عزت ، ایستادگی، اخلاق، معرفت و 

عبادت . جامعه عاشورایی ما باید در همه این عرصه ها نماد و مظهر عاشورا باشد.

خطیب نماز جمعه تهران :

انقلاب اسلامی با کشتی عاشورا فتوحات ماندگاری داشته است
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اخبار

حذف بولتونیزم از روابط
 ایران و آمریکا؟!

نقش گروه بی در سیاست خارجی امریکا نسبت به ایران 
گویا رو به افول است و این را باید غنیمت شمرد که برای حل 

متمدانانه مشکلات دو کشور به دیپلماسی فرصت عرض اندام بدهد!
اگر چه برای اینکه بتوانیم مقولات سیاست خارجی را راحت تر معنا نموده و جا بیاندازیم 
و دنیا را از مخاطرات آنها آگاه سازیم "مفهوم سازی " روش مناسبی است، اما باید متوجه 
باشیم در قبال آن بدهکار نشویم. بطور مثال " گروه بی " که وزیر امور خارجه کشورمان آن 
را از ماهها پیش مطرح کرده در همین راستا و کارکرد خوبی داشت و وارد ادبیات سیاست 

خارجی و مخصوصا" روند تشدید تنشها بین ایران و آمریکا شد.
البته " مفهوم سازی " در آن شرایط این خوب بود و بدلیل مشکلاتی که آمریکا در دنیا 
داشت بزودی هم جا افتاد و در رسانه های بین المللی و اندیشکده هائی که در زمینه 
سیاست خارجی و روابط بین الملل کار میکنند نیز وارد شد. اما با توجه به شرایط کنونی 

ادامه آن خیلی مطلوب به نظر نمی رسد. 
زیرا اولا محمد بن زاید از این گروه تا حدی به دلیل مشکلات داخلی خود کنار رفت و 
ورق به نفع مخالفینش از جمله محمد بن راشد حاکم دبی برگشت که خواهان همکاری 
بیشتری با ایران است.پس به نظر می رسد که روابط ایران و امارات تا حدی رو به بهبود 

می رود.
ثانیا" از طرف دیگر به نظر می رسد که محمد بن سلمان ولیعهد عربستان به واقعیات 
منطقه ای پی برده و بعد از تحولاتی که در خلیج فارس اتفاق افتاد و مخصوصا" ساقط 
شدن پهپاد آمریکائی و تحولات نفتکشها در خلیج فارس  فتیله دشمنی خود با ایران را تا 

حدی پایین کشیده است. 
جان بولتون هم با خواست ترامپ و بدلیل اختلاف جدی در چندین مورد به این 
سرنوشت دچار شده و فقط می ماند نتانیاهو که آنهم به احتمال زیاد براساس نظرسنجی 
هایی که وجود دارد و مشکلاتی که ایشان از نظر شخصی و از نظر اداره رژیم صهیونیستی 
دارد ممکن است کنار گذاشته شود. بنابراین به عقیده من الان تیم " بی" مرده و ما باید با 

یک گفتمان جدیدی وارد تعامل با آمریکا و حل مشکلاتمان با این کشور شویم.
ولی در خصوص برکناری مشاور ویژه امنیتی رییس جمهورامریکا این را هم باید در نظر 
بگیریم که بولتون نماینده یک تفکر تندرو و افراطی گری و تفکر کوبیدن بر طبل جنگ 
در آمریکاست. ولی واقعیت امر این است که به نظر می آید اینگونه تفکر نه تنها زمینه 
ای برای حل مشکلات کشورها ، ساما ندهی مشکلات بین کشورها و روابط بین المللی 
و مخصوصا بین ایران و آمریکا فراهم نمی کند بلکه موضوعات را غامض تر و شرایط را 

سخت تر خواهد کرد.
به عقیده من اگر اخراج بولتون منتج به این شود که فضای تنفسی جدیدی برای 
حاکمیت دیپلماسی بین کشورها و برتری روند دیپلماتیک بر ترویچ جنگ و خشونت 
ایجاد شود ،یک اقدام مثبتی است و ما باید از این فضا و فرصت برای طراحی یک گفتمان 
جدید بین ایران و آمریکا استفاده کنیم و به سمتی برویم که مشکلات دو کشور را به نحو 

بهتری حل کنیم.
از سویی برکناری این مقام آمریکائی اگرچه به دلیل مسائل شخصی بین ترامپ و 
بولتون بوده و گویا بیشتر براساس اختلاف بین تاکتیک ها ، روشها و سیاستهای اتخاذ 
شده است تا تغییر رویکرد یا تغییر استراتژی – لذا ما شاهد خواهیم بود که آمریکا در دوران 
ترامپ - چه یک دوره یا دو دوره - همان روش فشار حداکثری را اعمال خواهد کرد. یعنی 
احتمالا اختلافات متعدد ترامپ با بولتون - آنطور که او در توئیترش ذکر کرده است - 
بر سر مسائل مختلف که اختلافات جدی هم قلمداد شده، بر سر موضوعاتی از جمله 

ونزوئلا، کره شمالی، ایران ، افغانستان و طالبان  و مباحث دیگر بوده است .
اما به عقیده من در مورد ایران بیشتر اختلاف در زمینه روش بوده است . یعنی در 
حالی که بولتون به دنبال کشیدن پای آمریکا به منطقه و جنگ رو در رو با ایران بود اما 
ترامپ به دلیل مسائل داخلی و همچنین نیاز به حمایت رای دهندگان در دور دوم ریاست 
جمهوری ، از جنگ پرهیز داشته تا بتواند وارد دور دوم ریاست جمهوری شود. ترامپ در 
پی این نیست که وارد جنگ شود و به دنبال این است که از طریق فشارهای حداکثری 
ایده خود ، به آن طراحی سیاست اصلی اش، یعنی تغییر حکومت از طریق فروپاشی 
داخلی برسد که زمان بر و لی کم هزینه تر است. اما بولتون عجول برخلاف پنتاگون و 
نظامیان آمریکائی بدنبال یکسره کردن کار از طریق جنگ بود و مخاطراتش را با اشتباه 

برآورد کم محاسبه میکرد! 
لذا به عقیده من ترامپ و بولتون اختلاف روش داشتند.به نظر میرسد صرفنظر از 
شخصیت و میزان تاثیر گذاری جانشین وی احتمالا" وزارت خارجه آمریکا در دوره بعدی 
در کنار تیم سیاست خارجی و نظریه پردازان مشاور ترامپ در کاخ سفید نقش بیشتری 
داشته باشد و اگر ما از فضای جدید که با رفتن بولتون  ایجاد شده و آمریکا هم بخواهد 
دیپلماسی را حاکم کند، استفاده کنیم و یک گفتمان جدیدی – که لزوما" منظور ملاقات 
یا مذاکره نیست – و ایده ای را مطرح کنیم تا بر اساس آن اختلاف با آمریکا ، در مورد 
مسائل منطقه ای و بین المللی تبدیل به تداوم آمریکا ستیزی نشود، سیاست عاقلانه 
در جهت تامین حداکثری منافع ملی کشورمان باشد. به هر صورت اگر حذف بولتون 
از معادله ایران و آمریکا که به تضعیف جایگاه نیروهای )ایرانی، عربی و عبری( مخرب 
روابط دو کشور می انجامد به حذف بولتونیزم منجر شود ما باید به دنبال این باشیم که 
اختلافاتمان را در قالب گفتمان هایی که بین ایران و آمریکا - ایران به عنوان یک کشور 
تاریخی و به عنوان یک فرهنگ و یک کشور مسئولیت پذیر که دارای قدرت منطقه 
ای است، و از آن طرف آمریکا به عنوان یک کشور مسلط بر اقتصاد جهان هم از نظر 
اقتصادی و هم سیاسی نظامی -  وجود دارد ، راه حلی را پیدا کنیم . راه حلی در قالب 
یک گفتمان غالب بعنوان مثال گفتمان پذیرش نقش منطقه ائی ایران توسط آمریکا 
که مسائل و مشکلات موجود را به تدریج حل کنیم . تا از این طریق نگذاریم دیوار بی 
اعتمادی بیش از این ارتفاع پیدا کند. شاید استراتزی انجماد دو طرفه و فراموش کردن 

سیاست مذاکره و تحریم بتواند زمینه مستعدی برای این شروع باشد. انشاالله!

 

قرن آینده قرن اقتصاد ایران 
است اگر ...

داستان تاب آوری اقتصاد تنها به نفت باز نمی گردد . هر 
چند عدم وابستگی به نفت می تواند زمینه را برای افزایش 

قدرت اقتصاد ایران فراهم کند اما تجربه نشان می دهد ماجرا ، به فاصله گذاری با اقتصاد 
تک محصولی باز می گردد نه فقط نفت. اگر ایران تنها صادر کننده شکر بود یا صادر 
کننده گندم یا برنج یا مواد معدنی و ... باز هم در معرض تهدیدی جدی قرار داشت همان 
طور که اقتصادهای تک محصولی وابسته به شکر و قهوه و ... نیز با این بحران بزرگ 

مواجه شدند .
 ایران امروز در موقعیتی تازه قرار دارد،موقعیتی که به تغییر فضای اقتصادی ایران 
منجر خواهد شد. برنامه امروز ایران نه فاصله گیری از نفت که خداحافظی با اقتصاد تک 
محصولی است. هر کالایی که سهمی بالاتر از ۵۰ درصد را در سبد صادراتی به خود 
اختصاص دهد بالقوه خطری بزرگ برای اقتصاد کشور بدل می شود،راهکار کاهش 
سهم اما پرهیز از صادرات نیست بلکه تلاش برای افزایش میزان صادرات کالاهای غیر 
نفتی است.اینجاست که باید روشن شود خداحافظی با اقتصاد نفتی به معنای پرهیز 
از صادرات نفت نیست و ایران لازم است از جایگاه استراتژیک و قدرت نفتی اش دفاع 
تمام و تام نماید.  در توضیح این عبارت باید تاکید داشت که اقتصاد ایران توانایی لازم 
برای تنوع سبد تولید و صادرات خود را داراست، به این ترتیب فاصله گیری از نفت به 
معنای افزایش توان صادراتی ایران است و این مهم باید از سوی تمامی دستگاه های 
اجرایی و ... پیگیری شود.   به عبارت دیگر  نفت تنها مشکل ایران نیست و فاصله گیری 
از نفت نمی تواند مشکلات اقتصادی ایران را حل کند.اگر قرار باشد گاز یا هر محصول 
یگانه دیگری جایگزین نفت شود، همان داستان تحریم تکرار خواهد شد در حالی که 
تنوع سبد صادراتی ایران و افزایش سهم ایران از بازار جهانی و البته بازار منطقه راه را بر 
تکرار تحریم خواهد بست.  در کنار فاصله گیری از اقتصاد تک محصولی واگذاری امور 
به بخش خصوصی از طریق بهبود فضای کسب و کار و همچنین مهیا نمودن فضا برای 
سرمایه گذاری نوشدارویی برای اقتصاد ایران تلقی می شود. اگر اقتصاد ایران از این پیچ 
حساس و تاریخی به سلامت عبور کند و تصمیماتی درست در این راستا اتخاذ شود، می 
توان قرن آینده را قرن اثبات موقعیت اقتصادی ایران در کنار تثبیت جایگاه سیاسی ایران 
دانست. نشانه های چنین تغییری آشکار شده است و فروکش بحران در بازار ارز و نزولی 
شدن نرخ تورم می تواند همراه با بهبود شرایط اقتصادی به نفت تولید باشد و راهی جز 

این پیش روی ما نیست.

محمدرضا تابش: 

باید با پدیده فساد به صورت ریشه ای
 برخورد کنیم 

 نایب رئیس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی، با اشاره به روند کنونی بررسی 

پرونده مفسدان اقتصادی و برگزاری دادگاه ها به صورت علنی، گفت: اعتماد به مبارزه با 
فساد جزو آرمان های انقلاب اسلامی است، اما باید با ریشه ها برخورد کرد. امکان ندارد 

فسادی اتفاق بیفتد و به یک کانون قدرت وصل نباشد.
محمدرضا تابش اظهارداشت :باید با پدیده فساد به صورت ریشه ای برخورد کنیم و من 
با این شیوه در مواجهه با فساد اقتصادی موافق هستم، اما مخالف پرداختن به مظاهر 
هستم. البته نه اینکه به صورت کلی به این موضوع نپردازند، اما با اینکه در بوق و کرنا 
کنند و در نهایت چیزی از آن پرونده بیرون نیاید مخالف هستم. نباید این گونه باشد که 
موضوعی مطرح شود اما نتیجه ای به دنبال نداشته باشد، افکار عمومی را راضی نکند و 

موجب افزایش بی اعتمادی مردم به حاکمیت شود.

تولیت آستان قدس رضوی:

نگذاریم آقازاده ها به کشور دست درازی کنند
 تولیت آستان قدس رضوی گفت: اگر بگذاریم آقازاده ها آزاد باشند و به بیت المال 

دست درازی کنند، گرفتار اشرافیت خواهیم شد و عاشورا تکرار می شود.
حجت الاسلام احمد مروی در گردهمایی تجلیل از فعالان امر به معروف و نهی از منکر 
که با حضور خانواده شهدای آمر به معروف و ناهی از منکر با بیان اینکه امیرالمؤمنین)ع( 
بر روی آقازاده هایش پرده عصمت نکشیده بود، گفت: ام کلثوم گردنبندی را به امانت در 
روزهای عید قربان از بیت المال گرفت، حضرت علی)ع( هنگامی که آن را در گردن وی 
دید، گفت همین امروز آن را بازگردان و اگر بار دیگر چنین کنی، به کیفر من گرفتار خواهی 

شد. آیا امکان دریافت چنین امانتی برای سایرین هم فراهم است؟
حجت الاسلام مروی عنوان کرد: از نظر امام حسین)ع( امر به معروف بسیار گسترده، به 

گستردگی مبارزه با ظالم، طاغوت و عدم همراهی با مستکبران است.
وی دشمنان خارجی و اضمحلال داخلی را دو تهدید برای اسلام معرفی کرد و گفت: 
اشرافیت دوران جاهلیت را پیغمبر از بین برد، اما بعد از پیامبر)ص( اشرافیت جدید ایجاد 

شد که یزید از درون آن ایجاد شد و عاشورا در نتیجه آن به وقوع پیوست.
تولیت آستان قدس رضوی اضافه کرد: اگر ما هم همین وضع را داشته باشیم، آقازاده ها 
آزاد باشند و به بیت المال دست درازی کنند، گرفتار اشرافیت خواهیم شد و امر به معروف 

و نهی از منکر باید ناظر به این خطرات عمده باشد.
حجت الاسلام مروی در ادامه گفت: چرا مردم برای ۱۰ یا ۲۰ میلیون تومان وام باید 
مدت ها بدوند اما یک آقازاده به راحتی وام های میلیاردی بگیرد و بعد طلب کار هم باشد؟ 
صدها جوان در این کشور برای ۱۰۰ هزار تومان مانده اند و بعد یک آقازاده ۳۰ ساله صدها 

میلیارد تومان وام می گیرد و راست راست راه می رود.
وی ابراز کرد: دغدغه ها، نگرانی و هشدارهای رهبر معظم برای این است که جامعه 

گرفتار اشرافیت نشود، که اگر گرفتار اشرافیت شدیم، عاشوراها تکرار می شود.
تولیت آستان قدس رضوی با تأکید بر اینکه در برابر بی عدالتی ها، تبعیض ها و رانت ها 
باید ایستاد و این امر به معروف و نهی از منکر است، ابراز کرد: مفسدان اقتصادی و 
متجاوزان به بیت المال را باید با نام و چهره در رادیو و تلویزیون به مردم معرفی کرد و نشان 
داد، چرا باید آبروی کسی که حاضر است آبروی نظام اسلامی را برای منافع شخصی خود 
ببرد، حفظ کرد؟ حجت الاسلام مروی بیان کرد: بحمدالله امروز در قوه قضاییه نشاط و 
عمل مضاعف احساس می شود، امیدواریم در این دوران با جدیت با مفسدین و متخلفین 

برخورد کنند و خداوند در این راه نورانی به آن ها توفیق دهد.
وی ادامه داد: سایر بخش ها مثل مجلس و دولت نیز باید قوه قضاییه را در راه مقدس 
مبارزه با مفسدین کمک کنند و با وضع قوانین و اقدامات به جا از تخلفات جلوگیری کنند.

رئیس فراکسیون حقوق شهروندی مجلس:

 دنبال نظارت پذیر کردن زندان ها هستیم
رئیس فراکسیون حقوق شهروندی مجلس شورای اسلامی با تشریح جزئیات طرح انتزاع 
سازمان زندان ها از قوه قضاییه و الحاق آن به وزارت کشور، این اقدام را در راستای شفاف 

شدن عملکرد این سازمان و نظارت پذیر کردن آن عنوان کرد.
عبدالکریم حسین زاده طراح طرح انتزاع سازمان زندان ها از قوه قضاییه با اشاره به برخی 
مخالفت ها با تفکیک سازمان زندان ها از قوه قضاییه تصریح کرد: چرا عده ای فکر می کنند 
قوه قضاییه یک قوه حاکمیتی مستقل است اما قوه مجریه چنین نیست. وقتی موضوعات 
این چنینی مطرح است افراد نباید بین قوای سه گانه اختلاف افکنی کنند و آن ها را مقابل 
هم قرار دهند. ما معتقدیم نظارت پذیر کردن زندان ها حتما کیفیت حاکمیت و نظارت و به 

تبع آن میزان اعتماد مردم به کارگزاران را افزایش می دهد.
حسین زاده اضافه کرد: اگر موضوع الحاق سازمان زندان ها به وزارت دادگستری مطرح 
شود شورای نگهبان با آن مخالفت خواهد کرد زیرا این امر مخالف قانون اساسی است. 
پس ما باید به دنبال تغییراتی باشیم که امکان پذیر است ضمن اینکه وزارت کشور یک 
وزارتخانه حاکمیتی بزرگ است که مدیریت سیاسی و امنیتی استان ها را بر عهده دارد و 

می تواند مدیریت سازمان زندان ها را نیز به طور کامل بپذیرد.
رئیس فراکسیون حقوق شهروندی مجلس شفاف و شیشه ای شدن مدیریت سازمان 
زندان ها را از مهمترین اهداف این امر عنوان و خاطر نشان کرد: هر چه مردم بیشتر 
از وضعیت این سازمان مطلع باشند باور و اعتمادشان نسبت به حاکمیت افزایش پیدا 
می کند. وی با اشاره به جلسات متعدد فراکسیون حقوق شهروندی و فراکسیون امید با 
خانواده های بازداشت شدگان محیط زیست و دراویش تصریح کرد: متأسفانه مجلس 
نمی تواند در مورد زندان ها کمترین نقشی ایفا کند زیرا قانونا امکان نظارت ندارد. لذا ما 
باید این دیوارهای حائل را برداریم و به مردم این اطمینان را بدهیم که سازمان زندان ها 
تحت نظارت ما است. من مطمئنم که آقای رئیسی هم با رویکرد اصلاحی که دارد، مخالف 

نظارت مجلس بر سازمان زندان ها نیست.
حسین زاده اضافه کرد: البته کسانی هستند که به این طرح نگاه سلبی دارند و آن را 
تقابل با حاکمیت می دادند. باید بدانیم حقوق شهروندی در برگیرنده حقوق متهمان و 
مجرمان نیز هست و در مورد حقوق حاکمیتی هم موضوعیت دارد. لذا اگر نقطه ضعفی 
است باید آن را برداریم و آسیب شناسی کنیم. در این صورت پایه های حاکمیت را هم 
محکم تر کرده ایم. ما به دنبال کاهش تأثیر سوء مدیریت های فردی بر دوش حاکمیت 
هستیم. وی در پایان تجربه اداره زندان ها از سوی قوه قضائیه را ناموفق توصیف کرد و 
گفت: به نظر می رسد اگر اداره امور زندان ها که امری اجرایی ست به قوه مجریه واگذار 
شود از یک طرف مسئولان آن پاسخگوی مردم خواهند بود و با نظارت دقیق مجلس 
و دولت بخشی از معضلات قابل حل خواهد بود و از طرفی بخشی از بار سنگین اداره 
زندان ها از دوش قوه قضائیه برداشته می شود و رئیس جمهوری هم بهتر می تواند وظایف 
نظارت بر اجرای قانون اساسی و به خصوص حمایت از حقوق شهروندی را به انجام 
برساند. در هر صورت چه با انتزاع سازمان زندان ها از قوه قضاییه و چه با تشکیل شورای 
عالی نظارت می خواهیم امکان پاسخگویی سازمان زندان ها به مجلس و دولت را فراهم 

کنیم چرا که این امر را به نفع منافع ملی می دانیم.

جلال میرزایی:

 توقع ما از اروپا باید مبتنی بر واقعیت های
بین المللی باشد

رئیس کمیته سیاسی فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی گفت: اروپایی ها این توان 
را دارند که مانع شکل گیری اجماع بین المللی علیه ایران شوند اما اینکه انتظار داشته 
باشیم که اروپا بتواند وعده هایی که آمریکا در برجام داده است را اجرایی کند بعید بنظر 

می رسد.
جلال میرزایی با اشاره به اظهارات اخیر وزیر امور خارجه آلمان در رابطه با اینکه اگر ایران 
نخواهد اروپا به تنهایی نمی تواند برجام را حفظ کند، گفت: ایران از ابتدا تمام تلاش خود 
را برای حفظ برجام به کار گرفت و در یکسال اخیر و بعد از خروج آمریکا از برجام به اروپا 
فرصت داد تا در راستای اجرای تعهدات خود گام بردارد و اروپایی ها نیز تلاش خود را به کار 

گرفتند تا تعهدات برجامی خود را اجرا کنند.
وی در ادامه اظهار کرد: اما واقعیت این است که اجرایی شدن تعهدات برجامی از توان 
اروپایی ها خارج است و در عمل نیز آن ها با محدودیت هایی روبه رو هستند. اروپایی ها از 
لحاظ سیاسی می توانند حامی جمهوری اسلامی بوده و یک دلگرمی برای سایر کشورها 
برای ادامه همکاری های خود با ایران باشند اما از همان روزی که آمریکا از برجام خارج شد 
برای مسئولان ما روشن بود که اروپایی ها توان اجرایی کردن تمام تعهدات برجام را ندارند.
نماینده مردم ایلام در مجلس تصریح کرد: می توان در قبال ناتوانی اروپایی ها در اجرای 
تعهدات برجامی دو واکنش نشان داد. اول اینکه بدون توجه به منافع ملی به اروپا پشت 
کرده و راه خود را پیش بگیریم و یا اینک به واقعیت های جامعه بین الملل توجه کرده و به 

دنبال آسیب شناسی و پیدا کردن راه حلی برای برون رفت از وضع کنونی باشیم.
وی در ادامه تاکید کرد: باید به دیپلماسی میدان دهیم و سر هر مسئله فورا انگشت را به 
سمت وزارت خارجه و دیپلماسی نگیریم. اروپایی ها این توان را دارند که مانع شکل گیری 
اجماع بین المللی علیه ایران شوند اما اینکه انتظار داشته باشیم که اروپا بتواند وعده هایی 
که آمریکا در برجام داده است را اجرایی کند بعید بنظر می رسد. توقع ما از اروپا نیز باید 

مبتنی بر واقعیت های بین المللی باشد.
 

احمدسالک :

بیگانگان هرگز نمی توانند "مقتدی صدر" را
 از ایران جدا کنند

عضو فراکسیون ولایی مجلس گفت: رسانه های بیگانه اگر صبح تا شب نسبت به 
جمهوری اسلامی تحلیل های ضد و نقیض خود را انجام دهند، نمی توانند افرادی 

همچون مقتدی صدر را از ایران جدا کنند.
احمد سالک کاشانی  به حضور مقتدی صدر در کشورمان اشاره و اظهار داشت:  در قرن 
بیستم انقلابی در گوشه ای از جهان به نام انقلاب اسلامی ایران با رهبری حضرت امام ) 

ره( شکل گرفته است.
عضو فراکسیون ولایی مجلس در ادامه افزود: قطار انقلاب با تدبیر و درایت رهبر معظم 
انقلاب در حال عبور است، بنابراین هر کسی که از آن عقب بماند؛ خودش دچار ضرر و 

زیان می شود.
سالک به حضور مقتدی صدر از رهبران شیعیان عراق در مراسم شام غریبان حسینه امام 
خمینی اشاره و تاکید کرد: حضور مقتدی صدر در ایران، بیانگر اقتدار جمهوری اسلامی 

ایران است.
این نماینده مردم در مجلس دهم  در پرسش به سوالی مبنی بر اینکه رسانه های بیگانه 
مقتدی صدر را  رهبری، ضد ایرانی مطرح می کردند اما حضورش در ایران چیز دیگری را 
بیان می کند، اشاره و اظهار کرد: قطعا، تبلیغات رسانه های بیگانه نسبت به ایران به جایی 
نخواهد رسید و اگر شبانه روز هم تحلیل ها و تبلیغات غیر کارشناسانه ای انجام دهند ؛ در 

حقیقت، نمی توانند افرادی همچون مقتدی صدر را از انقلاب اسلامی ایران جدا کنند.

فرمانده کل سپاه پاسداران گفت: ما در هیچ شرایطی به 
اراده دشمن تن نمی دهیم زیرا ما قدرتمندیم و اسلام به ما 
پیشرفت و آزادی و قدرت عنایت کرده است و این راه را ادامه 

خواهیم داد.
صبح  سلامی  حسین  سرلشکر  سردار  سردار 
روزپنجشنبه  مراسم افتتاح متمرکز 2860 واحد مسکونی 
و احداثی و همچنین تعمیر و بازسازی 38 مدرسه در کشور 
اظهارداشت: از خداوند شاکریم که امروز توفیق حضور در 
این روستای زیبا را به ما و ادامه خدمت داد. از روحانیون 

مسئولان و مردم آق قلا نیز قدردانی می کنم.
وی افزود: حقیقت مطلب این است امروز شاهد به ثمر 
نشستن شکوفه های امید در جامعه هستیم و افتتاح بناهای 
بازسازی شده در این روز نمادی درخشان از عزم، همت و 
اراده و نیت خالص و واقعی مردم است که امید و لبخند بر 

لب مردمان کم برخوردار نشانده است.
اراده ملت ایران بزرگتر از اراده دشمنان است 

فرمانده کل سپاه گفت: واقعیت های تلخ سیل ابتدای 
و  دستور  فرمان  تحت  و  ایران  ملت  مجاهدت  با  امسال 
و  انقلاب که ظاهری مصیبت بار  فرماندهی رهبر معظم 
دردناک داشت با این عزم و اراده به نعمتی بزرگ تبدیل شد.
وی اظهار کرد: ملت ایران نشان دادند بزرگ تر از تحریم 
اراده  از  بزرگتر  ایران  ملت  اراده  هستند.  دشمنان مان  و 
دشمنان است. مردم ما بزرگتر از سیل هستند و بر آن غلبه 

کردند مردم ما آموختند در جنگ باید زیباتر زندگی کنند.

سردار سلامی افزود: ما امروز در نبرد اقتصادی با دشمنان 
هستیم، قرآن ما را به اخوت و برادری دعوت کرده است. ما 

یک امت و برادر هم هستیم.
سردار سلامی با بیان اینکه سپاه از درون مردم جوشیده 
است، گفت: برادران سپاهی فرزندان این مردم هستند. 
سپاه از مردم، با مردم و برای مردم در سختی ها و مشکلات 

است.
به مردم خدمت  اینکه سپاه بی هیچ منتی  بیان  با  وی 
می کند، خاطرنشان کرد: سینه پاسداران سپر بلای این 
ملت بوده و سپاه قلعه های مستحکم برای حفاظت از مردم 

هستند.
هر آنچه در اختیار سپاه است به مردم تعلق دارد 

فرمانده کل سپاه گفت: هر آنچه در اختیار سپاه است 
به مردم تعلق دارد. این گونه نیست که فقط سپاه از مردم 
محافظت کند بلکه امروز مردم هم از سپاه در برابر دشمنان 

محافظت می کنند.
وی با بیان اینکه هر چه به این مردم خدمت کنیم بازهم 
کم است، افزود: ما از رهبرمان فرمان و دستور داریم که با 
همه وجود و شبانه روزی برای اعتلای این کشور و زدودن 
غبار محرومیت و فقر از سیمای شریف این مردم عزیز تلاش 

کنیم.
دردناک،  سیل  ابتدای  هرچند  گفت:  سلامی  سردار 
سخت و غم انگیز بود اما باطنی پر از رحمت داشت. ما 
همان زمان به مردم قول دادیم که آنان را تنها نمی گذاریم 

و تا آخر کنارشان می ایستیم. امروز هم آمدیم تا تجدید عهد 
کنیم و صادقانه و خالصانه بگوییم با همه امکان و توان در 

کنار مردمانمان هستیم.
ذره ای  ما  مردم  که  گذاشت  نخواهد  سپاه  افزود:  وی 
در سختی قرار بگیرند ما با امید به خدا دل سختی ها را 

می شکافیم.
سیل  هرچند  کرد:  خاطرنشان  سپاه  کل  فرمانده 
خانه های این مردم را فراگرفته بود اما ما چیزی جز نجابت، 
صبر، شکیبایی، ظرفیت و تحمل از این مردم ندیدیم. در آن 

روزهای سخت این روحیه آنان به ما آرامش می داد.
وی گفت: امروز شاهد برطرف شدن مشکلات هستیم تا 
شرایط را بهتر از قبل کنیم. ما برای حل مشکلات مردم از 

پای نخواهیم نشست چون این رسم و مرام ماست.
سردار سلامی افزود: ما از رهبر عزیزمان آموخته ایم باید 
این گونه باشیم و این راه همچنان ادامه دارد. این کشور در 
این شرایط به خوبی در حال ساخته شدن است و ما در حال 

پیشرفت هستیم.
انقلاب  شدن  قدرتمندتر  سبب  را  دشمنان  فشار  وی 
قوی تر  جز  دشمن  فشار  کرد:  تاکید  و  دانست  اسلامی 
شدن، بالابردن روحیه و انگیزه ملت برای ساختن ایران، 
پیشرفت بیشتر، امن تر، مستقل و خودکفاشدن هیچ تاثیر 

دیگری نداشته است.
فرمانده کل سپاه خاطرنشان کرد: ما ملتی هستیم که 
نمی دهیم  تن  دشمن  اراده  به  شرایطی  هیچ  در  و  هرگز 
چون متحد، صاحب اراده، قدرتمند و دارای رهبری بزرگ 
درخشش،  اقتدار،  عزت،  قدرت،  ما  به  اسلام  هستیم. 
امنیت، پیشرفت و آزادی داده است. ما همیشه زیر بیرق 

اسلام خواهیم ماند و این راه را ادامه می دهیم.
تحریم ها نسخه بی نیازی ملت است

سرلشکر سلامی همچنین عصر پنجشنبه در حاشیه 
بازدید از سد در حال ساخت نرماب چهل چای شهرستان 
مینودشت در شرق استان گلستان به خبرنگاران گفت: 
امروز کشور ما در حال نبرد اقتصادی است و بایستی در این 

نبرد کشور را بسازیم و قوی شویم.
وی بابیان اینکه تحریم ها نسخه بی نیازی ملت است، 
را  مردم  بر  تحریم  آثار  بیشتر  تلاش  و  کار  با  باید  افزود: 
کاهش دهیم و سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در راستای 
منویات رهبری انقلاب علاوه بر مجاهدت در این بخش 
یعنی ساخت و تکمیل زیرساخت ها و نیز اجرای طرح های 
محرومیت زدایی، در حوزه دفاعی هم هر روز بر قدرت خود 
می افزاید. سرلشکر سلامی با بیان اینکه بایستی پیشرفت 
کنیم و کشور خود را بسازیم تا از بیگانان به صورت کامل 
بی نیاز شویم، تصریح کرد: البته اکنون هم از آنان بی نیاز 

هستیم، اما باید سرعت کار و تلاش ها را بیشتر کنیم.

سرلشکر سلامی:

در هیچ شرایطی به اراده دشمن تن نمی دهیم

 وزیر کشور جمهوری اسلامی ایران در بیشکک در دیدار با »قشگار جونوش علی اف« 
وزیر کشور قرقیزستان تاکید کرد که جمهوری اسلامی ایران خواهان برقراری صلح و 

ثبات در منطقه است. 
 عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشور جمهوری اسلامی ایران پنجشنبه در دیدار با 
همتای قرقیزستان اظهار داشت: قرقیزستان و ایران اشتراکات فراوانی در زمینه های 
تاریخی، فرهنگی، مذهبی و نظائر آن دارند که با تکیه بر این عوامل، می توان همکاری 
دارای  ایران،  وزارت کشور  داد:  ادامه  رحمانی فضلی  داد.  توسعه  را  دو کشور  بین 
اختیارات در عرصه های متعددی  از جمله امنیت داخلی، سیاست داخلی، نیروی 
انتظامی، تعیین استانداران، مدیریت مرزها و دیگر موارد است  و این اختیارات باعث 
شده که این وزارت خانه تجربه های مناسب، همه جانبه و مختلفی را بدست آورد و از 
رهگذر اجرایی شدن توافقات دوجانبه، طرف قرقیز فوائد زیادی را در زمینه های مختلف 
بدست می آورد. وزیر کشور ایران تصریح کرد: در موضوع مبارزه با افراط گرایی، تروریسم 
و گروه های تکفیری از جمله مقابله با سازمان های تروریستی بین المللی مثل القائده، 
داعش و نظائر آن، ایران دارای تجربیات زیادی است. این گروه های تروریستی  چهره 

خشن، افراطی و خونریزی را از اسلام به نمایش می  گذارند.
رژیم  آمریکا،  حمایت  مورد  همواره  گروه ها،  این  متأسفانه  داشت:  اظهار  وی 
صهیونیستی، عربستان سعودی و برخی از قدرت های منطقه بوده اند، اما جمهوری 

اسلامی ایران خواهان صلح و ثبات برای تمام کشورهای منطقه است.
رحمانی فضلی خاطر نشان کرد: ما دخالت کشورهای خارجی در مسائل جهان 
اسلام را به هیچ وجه نمی پذیریم زیرا آنان به دنبال منافع خود هستند و تفرقه انداختن 
بین کشورها و مردمان منطقه کار آنها است و هر کشوری از جمله سوریه، عراق، یمن، 
افغانستان که قدرت های مذکور وارد شدند به جز خونریزی، قتل، غارت و از بین رفتن 

تمدن، نتیجه ای حاصل نشد.
این مقام گفت: ایران به هیچ وجه به دنبال مداخله در امور داخلی کشورهای دیگر 
نیست اما هر کشور منطقه که از ایران کمک بخواهد ایران به عنوان برادر مسلمان در 
کنار آنها خواهد بود.  وی افزود: پس از شکست داعش در عراق و سوریه، تروریست ها 
به کشورهای خود باز می گردند و هم اکنون مشغول بستر سازی برای گسترش ناآرامی 
ها و جنگ به ویژه در افغانستان هستند و ایران آمادگی کامل دارد با کشورهای منطقه 

در زمینه آموزش، تبادل تجربیات و اطلاعات همکاری کند.
فضلی تصریح کرد: علاوه بر این، ایران با توجه به وجود مرزهای مشترک با افغانستان 
دارای تجربه های زیادی در زمینه مبارزه با قاچاق مواد مخدر است و برای تبادل این 
تجربه ها همواره  آماده هستیم. وی گفت: ایران با وجود تحولات در کشورهای همسایه، 
امن ترین و آرام ترین کشور در منطقه خود است و همکاری با قرقیزستان در حوزه 

آموزش و تبادل اطلاعات در تقویت امنیت داخلی مؤثر خواهد بود.

رحمانی فضلی: 

ایران خواهان صلح و ثبات برای تمام منطقه است

نصرت الله تاجیک*

مهدی تقوی*

رئیس مرکز ملی خشکسالی مساحت و جمعیت تحت 
تاثیر خشکسالی را طی یک دهه و یک سال گذشته اعلام 
و تأکید کرد که بیش از ۸۵ درصد جمعیت ایران تحت تاثیر 

خشکسالی بلندمدت و انباشته است. 
صادق ضیائیان در مورد جمعیت تحت تاثیر خشکسالی 
در ۱۰ سال گذشته گفت: با توجه به شاخص ۱۰ ساله 
)SPEI( منتهی به مرداد ۹۸، ۱۱.۱ درصد از جمعیت ایران 
تحت تاثیر خشکسالی خفیف، ۲۱.۵ درصد خشکسالی 
متوسط ، ۳۲.۵ خشکسالی شدید و ۲۰.۷ با خشکسالی 
بسیار شدید هستند و تنها سه دهم درصد از جمعیت کشور 
در شرایط ترسالی بسیار شدید، سه دهم درصد ترسالی 
شدید، دو دهم درصد ترسالی متوسط و هفت دهم درصد با 
ترسالی ضعیف قرار دارند و ۱۲.۷ درصد جمعیت از شرایط 

نرمال برخوردار هستند. 
خشکسالی  از  تاثیر  تحت  جمعیت  به  اشاره  با  وی 
کوتاه مدت ایران تصریح کرد: بررسی های وضعیت بارش 

، دما، تبخیر و تعرق در یک سال گذشته منتهی به مرداد 
۹۸ حاکی از آن است که ۲۱.۴ درصد از جمعیت ایران 
تحت تاثیر خشکسالی خفیف، ۴.۸ خشکسالی متوسط، 
۲.۲ خشکسالی شدید و یک دهم درصد خشکسالی بسیار 
شدید هستند و در مقابل ۱.۴ درصد از جمعیت کشور در 
شرایط ترسالی بسیار شدید، ۲.۹ درصد ترسالی شدید، 
۶.۳ ترسالی متوسط و ۱۰.۴ ترسالی ضعیف قرار دارند و 

۵۰.۵ درصد جمعیت تحت تاثیر وضعیت نرمال هستند. 
دچار  مساحت  ادامه  در  خشکسالی  ملی  مرکز  رئیس 
خشکسالی در ایران را در دو بازه کوتاه مدت و بلندمدت 
تشریح کرد و گفت: نتایج بررسی های پارامترهای دما ، 
بارش، تبخیر و تعرق در ۱۰ ساله گذشته منتهی به مرداد 
۹۸ نشان می دهد که  ۹.۲ درصد مساحت کشور دچار 
متوسط،  خشکسالی  درصد  خفیف، ۱۸.۲  خشکسالی 
۲۸.۷ درصد خشکسالی شدید و ۲۹.۸ درصد خشکسالی 
بسیار شدید است.  ضیائیان با اشاره به اینکه بر اساس 

شاخص ۱۰ ساله )SPEI( تنها ۱۱.۴ درصد از مساحت 
ایران در وضعیت نرمال قرار دارد، اظهارکرد: در ۱۰ سال 
گذشته تا پایان مرداد ۹۸، چهار دهم درصد از مساحت 
ایران در شرایط ترسالی بسیار شدید و چهار دهم درصد 
نیز در شرایط ترسالی شدید قرار دارد همچنین در همین 
بازه زمانی شش دهم درصد از مساحت کشور از ترسالی 
متوسط و ۱.۳ درصد ترسالی ضعیف برخوردار بوده است. 

وی در پایان در مورد مساحت دچار خشکسالی در ایران 
به  منتهی  یکساله  دوره  در  گفت:  گذشته  سال  یک  در 
ایران با خشکسالی  مرداد ۹۸، ۲۲.۶ درصد از مساحت 
خفیف، ۸.۳ درصد با خشکسالی متوسط ، ۱.۴ درصد 
خشکسالی  با  درصد  دهم  یک  و  شدید  خشکسالی  با 
بسیار شدید مواجه بوده است. از سوی دیگر سه درصد از 
مساحت ایران در شرایط ترسالی شدید، ۶.۵ درصد ترسالی 
متوسط و ۸.۸ درصد در ترسالی ضعیف است همچنین ۴۸ 

درصد از مساحت کشور در وضعیت نرمال قرار دارد.

رئیس مرکز ملی خشکسالی اعلام کرد

 ۸۵درصد از جمعیت ایران تحت تاثیر خشکسالی 

یک نماینده سابق مجلس گفت: باید توافق کنیم ریشه فساد در سه مورد قوانین،  نظارت 
و مدیریت است.

ایرج ندیمی ،  در ارتباط با ضرورت مبارزه با زمینه های فساد پیش از بروز فساد اظهار 
کرد: من فساد را هیولای هزار سر می دانم. زمینه های ایجاد فساد سه وجه دارد؛ یکی 
بخش قانون گذاری و دستورالعمل هااست، یکی بخش مدیرت و اجرا است و سومی بخش 
نظارت است.  وی ادامه داد: به علت ضعف در سه مورد ذکر شده بویژه بخش نظارت به 
فساد کشیده می شویم. باید توافق کنیم ریشه فساد در این سه مورد است و در آن صورت 
است که می توان برای مبارزه قطعی با فساد آماده شد. این فعال سیاسی گفت: قطعا کار 
پیشگیری بر برخورد پیشی دارد؛ اما در حال حاضر باید هم کارهای پیشگیری را انجام 
داد و هم با فساد فعلی مواجهه مستقییم داشت. وی تصریح کرد: فراموش نکنیم که در 
ضعف قانون باید دنبال ضعف قانون گشت. موازی بودن قانون  در این میان بی اثر نیست. 
علاوه بر کمبود و خلاء در قوانین  چندگانگی آن ها هم باعث بروز فساد می شود. بر اساس 
کمبودها، خلاءها و عدم نظارت بر قانون با مشکل فساد روبه رو می شویم. ندیمی گفت: 
بسترهای فسادساز در کشور زیاد است. سهمیه داشتن یعنی امتیاز گرفتن؛ حتی اگر به 

حق هم باشد خود شخص یا گروهی را برای کسب آن سهمیه به فساد می اندازد. تعدد در 
انواع نرخ سود بانک ها و واگذاری ها از جمله دیگر مشکلات فسادزا است چراکه به رشوه 
گرفتن و رشوه دادن می انجامد. این نماینده سابق مجلس شورای اسلامی گفت: انحصار 
هم باعث فساد می شود. تا وقتی انحصار است رانت خوار و مفسد هم هست. تحریم و 
جنگ نیز باعث فساد می شود. دور زدن ها باعث می شود عده ای منافع خود را در فساد 
پیدا کنند. وی ادامه داد: در حوزه مدیریت هم خان سالاری، حزب سالاری و شخص 

سالاری فسادزا است. در گزینش ها و حراست ها باید  مشکلات دقیقا بررسی شوند.
ندیمی با اشاره به سوء استفاده برخی مفسدین از فرصت حضور در انتخابات ها نیز 
گفت: در انتخابات هم آدم های مفسد به عده ای کمک مالی می کنند؛ آن ها هم که سواد 

لازم را ندارد و می شود سرشان کلاه گذاشت در دام مفسدین می افتند.
وی در پایان تاکید کرد: باید توافق کنیم ریشه فساد در قوانین، نوع مدیرت و نظارت 
است که خود این سه مورد به ده ها و صد ها شاخه تقسیم می شود. برخورد هایی که الان 
با مفاسد می شود خوب است اما کافی نیست . باید در موضوع فساد تحول اساسی ایجاد 

کنیم. هنوز راه  برای فساد اقتصادی و سیاسی باز است.

ندیمی نماینده سابق مجلس:

 ریشه فساد در قوانین، نظارت و مدیریت است

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
دادن  معنای  به  را  بولتون  برکناری  اسلامی  شورای 
فرصتی دیگر به دیپلماسی در آمریکا دانست و در عین 
حال  گفت: بخش عمده ای از این سیاست در ارتباط 
با ایران است، اما این موضوع نباید به شکل گیری مشی 
خوشبینانه در ایران منجر شود، ترامپ باید بداند که زمانی 
دیپلماسی احیا می شود که ۹۱۵ نوع تحریم ضد ایرانی به 

حالت قبل بازگردد.
»حشمت الله فلاحت پیشه« برکناری »جان بولتون«  
مشاور امنیت ملی کاخ سفید را در ارتباط با جمهوری 
اسلامی ایران دانست و افزود: برکناری بولتون به شدت 
در ارتباط با ایران و منطقه ای است که جمهوری اسلامی 
ایران در آن حرف اول را می زند؛ منطقه ای که بخشی 

از آن خلیج فارس و خاورمیانه عربی و بخشی از آن نیز 
افغانستان است.

اساس  بر  گفت:  دالاهو  و  غرب  آباد  اسلام  نماینده 
سیاست اعمالی از سوی ایالات متحده آمریکا، بولتون 
از سه یا چهارماه پیش، از هرگونه موضع گیری در قبال 
جمهوری اسلامی ایران منع شده بود؛ بعد از یک سلسله 
سیاست ها و هدف گیری های تند که بولتون علیه ایران 
شکل داده و طراحی می کرد، مواضع ایران ستیزانه وی بر 

اساس منع کاخ سفید کمرنگ شده بود.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
شورای اسلامی با تاکید بر اینکه، کمرنگ شدن مواضع 
ضد ایرانی بولتون در چند ماه اخیر و همچنین برکناری 
وی به معنای شکست سیاست فشار بر ایران است، اظهار 

به دنبال  اگر  ترامپ  کرد: من پیش تر تحلیل کردم که 
گشایش در ارتباط با پرونده ایران حرکت کند،  مجبور 

است بولتون را برکنار کند.
این تحلیلگر مسائل بین الملل توضیح داد: در راستای 
ایران،  علیه  سفید  کاخ  فشار  های  سیاست  شکست 
احتمال برکناری »مایک پمپئو« وزیر امور خارجه ایالات 
متحده آمریکا نیز وجود دارد؛ پمپئو و بولتون در سیاست 
قیچی آمریکا علیه ایران، هرکدام نقش یک لبه قیچی را 
بازی می کردند؛ بولتون سیاست سخت آمریکا را در قبال 
ایران در پیش گرفته بود و پمئپو نیز سیاست نرم و جنگ 
روانی را علیه جمهوری اسلامی ایران پیش می برد؛ اکنون 
قیچی آمریکا در قبال ایران یک لبه شده و وزیر خارجه 

آمریکا نیز وضعیت شکننده ای پیدا کرده است.

حشمت الله فلاحت پیشه :

برکناری بولتون نباید منجر به خوشبینی شود
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این مواد غذایی سرحالتان می کنند!

11 تا از بهترین جایگزین های قهوه برای بیدار 
کردن شما از نظر متخصصان

جدا از این که برخی افراد به نوشیدن قهوه علاقه دارند، برخی دیگر آن را فقط برای 
سرحال شدن می نوشند تا بتوانند با انرژی بیشتری به کارهایشان بپردازند. اگر شما هم 
از همین دست آدم ها هستید و یا این که به دلایلی مصرف کافئین برایتان محدود شده 
است می توانید از جایگزین های قهوه، که به خوبی این نوشیدنی تلخ، بیدارتان می کنند 

استفاده کنید. در ادامه به برخی از آن ها اشاره شده است.
قهوه با تمام خواص فوق العاده ای که برای سلامتی دارد ممکن است در برخی افراد 
باعث تپش قلب، ضربان نامنظم قلب، اضطراب، لرزش و برخی مشکلات ناخواسته ی 
دیگر شود. گاهی اوقات هم هیچ مشکلی در میان نیست فقط قهوه موجود نیست. پس 
خوب است نوشیدنی ها یا خوراکی های دیگری که کمک می کند تا بیدار و سرحال شوید 

و باعث افزایش انرژی تان می شوند را بشناسید تا در صورت لزوم آن ها را جایگزین کنید.
۱- چای ماچا

ماچا )Matcha( پودری سبزرنگ است که از آسیاب کردن برگ های جوان چای به دست 
می آید و می تواند به عنوان یک جایگزین عالی برای قهوه استفاده شود، به خصوص برای 
افرادی که نمی خواهند احساس لرزش یا عصبی بودن ناشی از مصرف قهوه را تجربه 
کنند. ماچا حاوی کافئین به همراه اسیدآمینه ال – تیانین )L-theanine( است که ذهن 
را بدون ایجاد حالت خواب آلودگی آرام می کند. مطالعات اخیر نشان می دهد ال تیانین 
وقتی با کافئین مصرف می شود اثرات مثبتی در عملکرد شناختی و خلق وخوی ایجاد 
کند. این مورد می تواند این مساله را توضیح دهد که چرا بسیاری از مردم انرژی دریافت 
شده از چای سبز را انرژی آرامی می دانند که باعث ایجاد احساس لرزش و ناآرامی 

نمی شود.
۲- چای سبز

چای سبز علاوه بر داشتن فواید زیاد برای سلامتی، جایگزین مناسبی برای قهوه نیز 
محسوب می شود. چای سبز با حداقل فرآوری انجام شده بر روی آن، دارای بیشترین 
مزایای سلامتی در بین چای هاست. چندین مطالعه نشان داده است افرادی که چای 
سبز می نوشند بسیار کمتر از دیگران به سرطان مثانه، سینه، ریه، معده، پانکراس و 
کولورکتال مبتلا می شوند. علاوه بر این، تحقیقات نشان می دهد چای سبز به کاهش 
دیابت نوع ۲ و بیماری های قلبی کمک می کند. چای سبز همچنین به بهبود عملکرد 
ذهنی و افزایش سوخت و ساز بدن کمک می کند. هر چند در مورد میزان مصرف چای 
سبز در روز برای به دست آوردن حداکثر مزایای سلامتی آن بین محققان اختلاف نظر 

وجود دارد؛ اما پیشنهادات بیشتر حدود ۳ تا ۵ فنجان است.
۳- اسموتی ها

مواد طبیعی زیادی وجود دارند که می توانند به جای قهوه انرژی شما را تقویت کنند، 
بنابراین منطقی است که آن ها را به صورت ترکیبات موجود در اسموتی در ابتدای روز 
مصرف کنید تا سرحال شوید! اسموتی ها کمک می کنند تا تعداد واحدهای میوه و 
سبزیجاتی که باید در طول روز مصرف کنیم و اغلب ما از آن غافلیم را دریافت کنیم. اضافه 
کردن پروتئینی مانند ماست نیز به شما در احساس سیری کمک می کند. اسموتی ها با 
داشتن کربوهیدرات ، فیبر، آنتی اکسیدان و پروتئین یک شروع خوب برای یک روز پرانرژی 

هستند.
4- سرکه سیب

سرکه سیب می تواند به عنوان یک تقویت کننده انرژی و جایگزین خوبی برای قهوه در 
صبح ها مصرف شود. این نوشیدنی بدون کافئین است و از سیب تخمیر شده به دست 
می آید. سرکه سیب دارای ترکیبی به نام اسید استیک است که نشان داده شده اثرات 
مفیدی بر حساسیت به انسولین و سطح قند خون دارد. البته دقت داشته باشید با این که 
سرکه سیب می تواند انرژی لازم را به شما بدهد و فواید زیادی هم دارد؛ اما آن را همیشه 
با آب مخلوط کرده و میل کنید، زیرا اسیدیته موجود در آن در صورت مصرف مستقیم 

می تواند به دندان هایتان آسیب برساند.
۵- شیر طلایی

اگرچه افراد غالباً شب ها شیر طلایی می نوشند، اما این نوشیدنی می تواند جایگزین 
خوبی برای قهوه ی صبحگاهی باشد تا شما را در طول روز پرانرژی نگه دارد. این نوشیدنی 
سنتی هندی بدون کافئین است و طبع گرمی دارد و شامل زنجبیل، دارچین، زردچوبه 
و فلفل سیاه است. می توان به این ترکیبات عسل و وانیل را نیز اضافه کرد. ادویه تشکیل 
دهنده شیر طلایی به دلیل داشتن ماده شیمیایی کورکومین، ماده فعال موجود در 
زردچوبه، دارای خواص ضدالتهابی قوی ای است. مطالعات صورت گرفته نشان می دهد 

نوشیدن شیر طلایی می تواند سلامت روان، حافظه و تراکم استخوان را بهبود بخشد.
طرز تهیه: در یک ظرف، ۱ فنجان )۲۴۰ میلی لیتر( شیر یا یک جایگزین غیرلبنی را 
با ۲/۱ قاشق چای خوری زردچوبه آسیاب شده، ۴/۱ قاشق چای خوری دارچین، ۸/۱ 
قاشق چای خوری زنجبیل آسیاب شده و کمی فلفل سیاه ترکیب کنید. در صورت تمایل، 
عسل را به آن اضافه کنید. این مخلوط را روی حرارت کم تا متوسط گرم کنید و مرتباً 

هم بزنید تا نسوزد. پس از گرم شدن، نوشیدنی را داخل لیوان بریزید و نوش جان کنید.
6- چای یربا ماته

چای یربا ماته )Yerba Mate( یک چای آمریکای جنوبی است که از برگ و شاخه های 
گیاه یربا ماته ی این منطقه تهیه می شود و صدها سال است به عنوان تقویت کننده انرژی 
مانند قهوه در آن منطقه معروف است. یک فنجان یرباماته تقریباً معادل یک فنجان 
متوسط قهوه، کافئین دارد. این نوشیدنی حاوی تئوبرومین است که در شکلات نیز یافت 
می شود و یک ماده محرک طبیعی می باشد. این ماده به شما انرژی ماندگارتری می بخشد 
بدون اینکه احساس لرزش و عصبی بودن ناشی از مصرف قهوه به شما دست بدهد. یربا 
ماته مملو از آنتی اکسیدان هایی است که به کاهش فشارخون و جلوگیری از بیماری های 

قلبی کمک می کنند.
۷- کاکائوی داغ خانگی

در حالی که ممکن است شما از کاکائوی گرم به عنوان یک نوشیدنی شبانه که 
کمکتان می کند تا در آرامش بخوابید، استفاده کنید اما به نظر می رسد که می تواند 
به عنوان یک جایگزین عالی برای قهوه ی صبحانه نیز مفید باشد. اضافه کردن پودر 
کاکائو به شیر گرم با کمی شیرین کننده می تواند یک نوشیدنی صبحگاهی برایتان 
بسازد که غنی از آنتی اکسیدان های قوی با خاصیت زیاد و عطر و طعم مشابه قهوه 
باشد و حتی ممکن است باعث شود تا روحیه خوبی داشته باشید. کاکائو همچنین 
حاوی منیزیم است که می تواند به آرامش عضلات بدن کمک کند. بنابراین اگر به 
قهوه وابسته باشید مزه مزه کردن منظم کاکائوی داغ برای شما بسیار کمک کننده 

خواهد بود.
۸- کامبوچا

کامبوچا یکی دیگر از جایگزین های بالقوه قهوه برای کسانی است که سعی در کاهش 
مصرف آن دارند. کامبوچا از چای به عنوان واسطه تخمیر خود استفاده می کند، بنابراین 
این نوشیدنی نیز باعث می شود تا فرد مصرف کننده از مزایای ترکیب ال تیانین با کافئین 
که همان تأمین انرژی بیشتر بدون احساس لرزش و عصبی شدن است، بهره ببرد. البته 
میزان کافئین موجود در یک فنجان کامبوچا کمتر از یک فنجان چای است، بنابراین برای 
افرادی که می خواهند کافئین ملایمی دریافت کنند عالی است. علاوه بر این، کامبوچا 
حاوی باکتری های پروبیوتیک است که به هضم غذا کمک می کند و همین باعث می شود 

موتورتان به کار بیفتد و به خوبی از خواب بیدار شوید!
۹- چای ریشه قاصدک

شاید عجیب باشد اما ریشه گیاه قاصدک که معمولًا به عنوان علف هرز در نظر گرفته 
می شود، مزه ای شبیه به قهوه دارد و این باعث می شود برای کسانی که به دنبال طعم 
قهوه هستند، مطلوب باشد. می توانید این گیاه را به راحتی در باغچه ی خانه تان بکارید 

و یا از عطاری ها ریشه ی آن را تهیه کنید و یا این که چای کیسه ای آن را استفاده کنید.
۱۰- نوشیدنی آب و لیمو

سرحال شدن صبحگاهی چندان هم پیچیده نیست. آب و لیمو یک راه عالی برای 
شروع یک روز پرانرژیست. این نوشیدنی فاقد کالری و کافئین است و مقداری ویتامین 

C دارد.
ویتامین C به عنوان یک آنتی اکسیدان در تقویت سیستم ایمنی بدن نقش دارد، از 
پوستتان در برابر آفتاب محافظت می کند و برای ایجاد کلاژن، پروتئینی که ساختار 
اساسی پوست، تاندون ها و رباط های شما را فراهم می کند، ضروری است. بدین منظور 

فقط به یک لیوان آب و آب نصف لیمو )۱ قاشق غذاخوری یا ۱۵ میلی لیتر( نیاز داری
۱۱- چای رویبوس

رویبوس یا چای قرمز نوشیدنی عاری از کافئین است که از آفریقای جنوبی سرچشمه 
گرفته است. برخلاف قهوه و سایر چای ها، رویبوس آنتی اکسیدان تانن کمی دارد، که با 

این که مفید است اما می تواند در جذب آهن مداخله کند.
با وجود مقدار کم تانن، رویبوس مقدار قابل توجهی از آنتی اکسیدان های دیگر را تأمین 
می کند و به محافظت در برابر بیماری های قلبی و کاهش خطر ابتلا به سرطان کمک 

می کند.

هوس های غذایی گاه و بیگاه بین وعده های غذایی شرایطی عادی است. اما اگر 
هوس های غذایی پایدار هستند و وعده های غذایی در کاهش گرسنگی شما موفق 
عمل نمی کنند، ممکن است با کمبود پروتئین دریافتی از رژیم غذایی خود مواجه 

باشید.
اگر  نیست.  متعادل همواره هدفی ساده  و  رژیم غذایی سالم  دنبال کردن یک 
توجهی به غذاهای مصرفی خود نداشته باشید، حصول اطمینان از مصرف پروتئین، 

کربوهیدرات ها و ویتامین ها به میزان کافی دشوار است.
پروتئین بخشی ضروری از یک رژیم غذایی سالم محسوب می شود. هر فردی بر 
اساس عوامل مختلف، مانند وزن بدن، توده عضلانی، فعالیت بدنی، و سن به مصرف 
مقدار متفاوتی از پروتئین نیاز دارد. اگر به میزان کافی پروتئین مصرف نکنید، این 
شرایط می تواند موجب بروز برخی آسیب های جدی به بدن شود. در ادامه با برخی 
نشانه ها که می توانند به مصرف ناکافی پروتئین اشاره داشته باشند، بیشتر آشنا می 

شویم.
افزایش هوس های غذایی

هوس های غذایی گاه و بیگاه بین وعده های غذایی شرایطی عادی است. اما 
اگر هوس های غذایی پایدار هستند و وعده های غذایی در کاهش گرسنگی شما 
موفق عمل نمی کنند، ممکن است با کمبود پروتئین دریافتی از رژیم غذایی خود 

مواجه باشید. پروتئین به تنظیم قند خون کمک می کند. این ماده مغذی جذب 
کربوهیدرات ها را کند می سازد و بر همین اساس، از افزایش و افت ناگهانی قند خون 

پیشگیری می کند.
همچنین، مصرف پروتئین به میزان کافی با احساس سیری برای مدتی طولانی تر 
پیوند خورده است و از نوسانات خلقی پیشگیری می کند. مطالعه ای که در نشریه 
Nutrition Journal منتشر شد، نشان داد شرکت کنندگانی که صبحانه هایی سرشار 
از پروتئین مصرف کرده بودند با هوس های غذایی کمتر برای خوراکی های شیرین 

مواجه بودند.
کند شدن سوخت و ساز بدن  

یک رژیم غذایی کم پروتئین به از دست دادن عضله و در نتیجه کند شدن سوخت 
و ساز بدن منجر می شود. در این شرایط، میزان انرژی مصرفی در زمان استراحت 
کاهش خواهد یافت زیرا ارتباط مستقیمی با میزان توده عضلانی بدن شما دارد. به 
گفته آکادمی ملی پزشکی آمریکا، بدون در نظر گرفتن میزان فعالیت بدنی یا کالری 
مصرفی، مقدار مصرف توصیه شده پروتئین به ازای هر کیلوگرم از وزن بدن انسان 

۰.۸ تا ۱.۱ گرم است.
کاهش تمرکز

زمانی که به میزان کافی پروتئین مصرف نمی کنید، احتمال کاهش تمرکز و دقت 

شما افزایش می یابد. پروتئین ها به تولید هورمون ها و آنزیم هایی کمک می کنند که 
در ارائه عملکرد درست مغز نقش دارند. با مصرف پروتئین به میزان کافی از تولید اسید 
آمینه تیروزین و در نتیجه، انتقال دهنده های عصبی که سطوح انرژی و تمرکز ما را بالا 

نگه می دارند، اطمینان حاصل می شود.
بهبودی کند زخم ها و آسیب دیدگی ها  

پروتئین همراه با ریزمغذی ها، آنتی اکسیدان ها و ویتامین های مختلف به رشد و 
ترمیم بافت ها کمک می کند. به طور خاص، پروتئین برای جریان اکسیژن و خون 
برای بهبود و ترمیم پوست نیاز است، از این رو، افرادی که به میزان کافی پروتئین 
مصرف نمی کنند، ممکن است روند کند بهبود رخم ها و آسیب دیدگی های خود 
را تجربه کنند. همچنین، کمبود پروتئین ممکن است به خطر بیشتر شکستگی های 
استخوان منجر شود. چندین مطالعه نشان داده اند که کاهش تراکم استخوانی و 
افزایش میزان از دست دادن استخوان در افرادی که رژیم های غذایی کم پروتئین را 

دنبال می کنند، بیشتر است.
ابتلا به کم خونی

کم خونی شرایطی است که در آن خون فاقد گلبول های قرمز کافی برای حمل 
محصولات  ناکافی  مصرف  دارد.  مختلفی  انواع  و  است  بدن  سراسر  در  اکسیژن 
پروتئینی سرشار از آهن، ویتامین B۱۲، یا فولات از دلایل شایع کم خونی است. 
افرادی که به میزان کافی پروتئین مصرف می کنند نیز در صورت عدم مصرف انواع 
درست پروتئین همچنان در معرض خطر ابتلا به کم خونی قرار دارند. به طور خاص، 
وگان ها و افرادی که از محصولات پروتئین حیوانی پرهیز می کنند در معرض خطر 
کمبود ویتامین B۱۲ قرار دارند زیرا این ویتامین در محصولات حیوانی وجود دارد. در 
این شرایط، مصرف غذاهای غنی شده با ویتامین B۱۲ و مکمل های این ویتامین 

توصیه شده است.
احتباس مایع در بدن

احتباس مایع یکی دیگر از علائم دریافت ناکافی پروتئین از رژیم غذایی است. 
آلبومین، پروتئینی در خون که به حفظ تعادل مایع کمک می کند، در این زمینه نقش 
دارد. زمانی که بدن شما با کمبود آلبومین مواجه است، مایع در اندام های انتهایی، 
معمولا دست ها، جمع می شود. با این وجود، احتباس مایع در موارد نادر و شدید، 
اغلب زمانی که کل کالری مصرفی کافی بوده، اما پروتئین به میزان کافی دریافت نمی 

شود، رخ می دهد.
شکنندگی و نرمی ناخن ها

بدن انسان به اندازه ای هوشمند است که برای آنچه فرآیندهای غیر ضروری خوانده 
می شود، انرژی مصرف نکند. زمانی که به میزان کافی پروتئین و به طور کلی کالری 
مصرف نمی کنید، بدن در وضعیت خاموشی قرار گرفته، اما همچنان به بقا ادامه می 
دهد. این به معنای آن است که سلامت مو و ناخن شما در اولویت قرار نمی گیرد. 
همچنین، شکنندگی و نرمی ناخن ها با میزان کراتین، پروتئینی ساختاری که در رشد 
مو، پوست و ناخن ها نقش دارد، مرتبط است. مصرف غذاهای سرشار از پروتئین به 

تولید کراتین در بدن کمک می کند.  

از پیامدهای مصرف ناکافی پروتئین

مردم  به  بهداشت  وزارت  کار  و  مرکز سلامت محیط  معاون 
توصیه کرد تا مراقب بهداشت فردی و محیطی در عزاداری ها 
باشند و تخلفات احتمالی را به شماره تلفن ۱۹۰ گزارش دهند.
محسن فرهادی گفت: بخشنامه نظارتی در ایّام محرم و صفر 
به دانشگاه های علوم پزشکی کشور ابلاغ شده و حوزه بهداشت 
هر دانشگاهی از اول ماه محرم، موظف به اجرای این بخشنامه 
و اعزام تیم های بازرسی برای کنترل موارد تأکید شده در این 
بخشنامه است. در واقع، بر اساس این ابلاغیه دانشگاه های 
علوم پزشکی موظف به بسیج تیم های ثابت و سیار خود برای 

این ایّام هستند.
استقرار ۳۰ تا ۳۵ تیم برای کنترل موکب ها

وی ادامه داد: اقدامات وزارت بهداشت برای این ایّام، شامل 
برون  اقدامات  در  است.  مرزی  برون  و  مرزی  درون  اقدامات 
در مسیر  کنترل موکب ها  برای  تیم  تا ۳۵  مرزی، حدود ۳۰ 
پیاده روی زائرین از مرز تا نجف و کربلا، آب، غذا و نحوه اسکان 
زائرین، مستقر خواهند شد. این کار برای جلوگیری از طغیان 
در  بنابراین،  انجام می شود.  غذا  و  آب  از  ناشی  بیماری های 
حال ایجاد هماهنگی با جمعیت هلال احمر و وزارت بهداشت 
کشور عراق هستیم تا تیمی مرکب از همکاران بهداشت محیط 
را به این مناطق اعزام کنیم. این افراد دستگاه پرتابل سنجش 
عوامل محیطی برای بررسی میزان نمک، دما، روغن، PH و 
بار میکروبی به همراه خواهند داشت تا به حفظ سلامت زائران 

کمک کنند.
فرهادی در خصوص فعالیت های درون مرزی مرکز سلامت 
محیط در ایّام محرم افزود: فعالیت های درون مرزی وسیع تر و 
در سراسر کشور خصوصاً در استان های ایلام، اهواز، آبادان، 
کرمانشاه )در صورت راه اندازی مرز خسروی( انجام می شود. به 
دنبال این فعالیت ها، پایانه های مرزی، سرویس های بهداشتی، 
بهداشت مسکن و کنترل آب و غذا در مسیری که زائران از این 

پایانه ها به سمت کربلا و نجف می روند، کنترل می شود.
معاون مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت با بیان اینکه 
به طورکلی، ۲ هزار تیم بهداشت محیط در ایام محرم و صفر 
آماده خدمت رسانی هستند، افزود: حداقل ۷۵۰ تیم نیز در ایّام 
تعطیل آماده باش هستند اما باید توجه کرد که مراسم عزاداری 
ایّام محرم و صفر، خودجوش بوده و مردم خودشان این مراسم 
را در مساجد، تکایا، حسینیه ها، هیئت ها و منازل برپا می کنند. 
بنابراین، نوع فعالیت ما در مراسم عزاداری محرم و صفر بیشتر 

جنبه آموزشی، کنترلی، نظارتی و توصیه ای دارد و برای این 
منظور، از روش های قهری و قضایی کمتر بهره می گیریم اما در 
مواردی مانند معدوم سازی مواد غذایی به ناچار با آن ها برخورد 
می کنیم. فرهادی در خصوص محورهای کنترل بهداشتی در 
ایّام محرم و صفر، گفت: توصیه ما به مردم در امور آشپزی در این 
ایّام، استفاده از آشپزهای حرفه ای است چراکه این افراد کارت 
و آموزش های لازم را جهت رعایت تمهیدات  بهداشت دارند 
بهداشتی دریافت کرده اند. معاون مرکز سلامت محیط و کار 
وزارت بهداشت ادامه داد: در گام دوم بهداشت فردی کنترل 
می شود. در این راستا، شست و شوی دست ها و استفاده از 
لباس و روپوش مناسب جهت پخت و پز ضروری است. محور 
سوم، به رعایت بهداشت مواد اولیه غذایی در طبخ مانند گوشت 
و مرغ و نمک اختصاص دارد و تمام این موارد کنترل می شوند. 

توصیه می شود برای تهیه و طبخ غذا، محصولات اولیه مناسب 
چرخه  در  حتماً  نیز  مرغ  و  گوشت  خرید  و  شده  خریداری 

دامپزشکی انجام شود.
لزوم نگهداری مواد غذایی در ظروف آلومینیومی

فرهادی افزود: کنترل بعدی به بهداشت و سلامت ظروف و 
ابزاری مانند ظروف پخت و پز و یک بار مصرف مربوط است. 
گندزدایی  و  شو  و  شست  امکان  چنانچه  است،  این  ترجیح 
ظروف معمولی وجود دارد، از ظروف یک بار مصرف به دلایل 
زیست محیطی و آلودگی هایی که در بهداشت محیط ایجاد 
یک بار  از ظروف  اما چنانچه  استفاده شود.  می کنند، کمتر 
مصرف استفاده می شود، باید به نوع ظرف و خصوصیات آن به 

لحاظ تحمل درجه حرارت توجه شود.
ظروف  از  است  بهتر  داغ  غذای  نگهداری  برای  افزود:  وی 

آلومینیومی استفاده کنند. برای نوشیدنی های سرد، لیوان های 
و  گیاهی  لیوان های  گرم،  مایعات  برای  و  شفاف  پلی اتیلنی 
کاغذی مناسب تر است. توجه شود که چنانچه شرایط گندزدایی 
ظروف معمولی وجود ندارد، بهتر است از ظروف یک بار مصرف 
استفاده شود. اما این نکته نیز قابل توجه است که از مواد اولیه 
نامرغوب و ظروف یکبارمصرف نامناسب به علت ارزان تر بودن 
به هیچ وجه استفاده نشود. غذای نذری که با استفاده از مواد 
آسیب  عزاداران  سلامت  به  بیشتر  می شود،  تهیه  نامرغوب 
می رساند. ظروف یکبار مصرف مناسب دارای پروانه ساخت 
وزارت بهداشت هستند. معاون مرکز سلامت محیط و کار وزارت 
بهداشت اضافه کرد: در بسیاری از موارد، مراسم عزاداری در 
منازل انجام می شود اما در مواردی هم این امور در مساجد، 
تکایا و هیات ها صورت می گیرد. بر همین اساس نیز، همکاران 
ما می توانند این امکان را از نظر سازه، وضعیت آب و فاضلاب و 
دفع پسماند، ارزیابی کنند و مشاوره های لازم را ارائه دهند. توجه 
شود که ذبح دام در هیات ها و کوچه و خیابان انجام نشود چراکه 
خونابه های آن روان می شود و امکان دفع آن در سطح شهر وجود 
ندارد. بنابراین، خرید و ذبح دام از چرخه دامپزشکی انجام شود. 
فرهادی با بیان اینکه تلفن ۱۹۰ رسیدگی به شکایات مردمی 
همواره فعال است، گفت: نظارت های بهداشت محیط در ایام 
محرم و صفر تشدید خواهد شد و همکاران ما به صورت سرزده 
از هیئت ها، تکایا و مساجد بازدید خواهند کرد. این نظارت ها و 
کنترل ها از ابتدای محرم تا پایان صفر ادامه خواهد داشت. اوج 
این فعالیت ها نیز در ایّام قبل از تاسوعا و عاشورا و مراسم اربعین 
و ۲۸ صفر خواهد بود. تیم های ثابت و سیار نیز با حداکثر توان 
در این راستا بسیج شده اند. وی در خصوص بیشترین تخلفات و 
شکایاتی که در سال های گذشته گزارش شد، گفت: بیشترین 
موارد در حوزه موکب ها و مشکلات بهداشتی آن بود. مواردی 
پسماند  دفع  نامناسب  شرایط  مشترک،  پتوی  کاربرد  مانند 
و فاضلاب و توزیع غذای مانده از جمله آن است. توصیه این 
است که اگر غذا گرم می شود، تا دو ساعت مصرف شود. اگر 
دمای غذا از ۶۵ تا ۷۵ درجه سانتی گراد کمتر شود، بهتر است 
که غذا وارد یخچال شده و بعد توزیع شود. بنابراین، ضرورت 
دارد که موکب ها زنجیره سرد و گرم را رعایت کنند و در این راستا، 
تجهیزات لازم را همراه ببرند تا برای زائران مسمومیت غذایی رخ 
ندهد. توجه شود که غذاهایی مانند گوشت مرغ سریع تر فاسد 

می شود و در مصرف آن باید توجه بیشتری شود.

نکات بهداشتی برای غذاهای نذری

 توصیه وزارت بهداشت به مردم در محرم و صفر

کارشناس ارشد فیزیوتراپی گفت: اگر به درمان گردن 
شود،  توجهی  کم  نوجوانی  و  کودکی  دوران  در  درد 
احتمال وجود دارد که فرد در دوران بزرگسالی به آتروز 

زودرس گردن مبتلا شود.
مصلح الدین ادیب حسامی کارشناس ارشد فیزیوتراپی 
گروه های  در  عضلانی  و  اسکلتی  مشکلات  درباره 
و  اسکلتی  آسیب های  کرد:  اظهار  مردم  مختلف 
عضلانی در گروه های مختلف مردم بروز پیدا می کند، از 
گروه هایی که به این مشکلات دچار می شوند و نسبت به 
درمان آنها کم توجهی می کنند، می توان به دانش آموزان 
اشاره کرد. او بیان کرد: مشکلات اسکلتی و عضلانی در 
دانش آموزان اغلب ناشی از حمل کوله پشتی های سنگین است، همچنین روش های غیر اصولی درس خواندن هم در این افراد 
آسیب های اسکلتی و عضلانی را ایجاد می کند، از جمله آسیب های  اسکلتی و عضلانی شایع در دانش آموزان می توان به کمر درد، 

گردن درد و مشکلات مادرزادی اشاره کرد، مشکلات مادرزادی با روش های غیر اصولی درس خواندن می توانند تشدید شوند.
دلایل ایجاد گردن درد در دانش آموزان

این کارشناس ارشد فیزیوتراپی افزود: گردن درد در دانش آموزان می تواند ناشی از وضعیت گردن به جلو در هنگام درس خواندن روی 
زمین یا نوشتن تکلیف باشد، استفاده نکردن از میز و صندلی های استاندارد برای مطالعه همچنین استفاده از لپ تاپ، تلفن همراه، 
رایانه و انجام بازی های رایانه ای در ایجاد عارضه گردن به جلو نقش دارند، عارضه گردن به جلو می تواند با عوارضی مختلف بروز پیدا 
کند. او تاکید کرد: از آسیب هایی که همراه با عارضه گردن به جلو در دانش آموزان ایجاد می شود، می توان به شانه گرد شده اشاره کرد، 
در این عارضه دانش آموزان علاوه بر درد گردن اغلب به درد شانه و دست هم دچار می شوند البته عارضه شانه گرد شده درمان پذیر 
است، حتی می توان با آموزش های صحیح در دوران تحصیل و انجام تمرین های مناسب از بروز آن پیشگیری کرد.  این کارشناس 
ارشد فیزیوتراپی تصریح کرد: از آسیب های دیگری که همراه با وضعیت گردن به جلو ظاهر می شود، قوز است که این عارضه در ستون 

فقرات سینه ای اتفاق می افتد، برای  درمان این عارضه در دانش آموزان باید تمرین هایی در ستون فقرات سینه ای و گردن انجام شود.
سه تمرین درمانی برای بهبود گردن درد در دانش آموزان

حسامی گفت: در تمرین نخست فرد باید دو زانو روی زمین بنشیند، سپس دست هایش را به جلو روی زمین بکشد به طوری که 
فاصله سینه به زمین کاهش پیدا کند و ستون فقرات به طور کامل صاف باشد، این تمرین نقشی مؤثر در کاهش قوز و گردن درد دارد، 
این تمرین باید روزانه  سه تا  پنج بار، هر بار ۱۰ مرتبه با مکث ۱۰ تا ۲۰ ثانیه ای انجام شود. او اظهار کرد: در تمرین دوم شخص باید 
حالت غبغب در گردن ایجاد کند، برای انجام بهتر این تمرین فرد باید به پشت روی زمین دراز بکشد، سپس یک حوله لوله شده را زیر 
ستون فقرات گردنی قرار دهد و سعی کند با پشت گردن حوله به سمت زمین فشار دهد در حالی که چانه به گلو نزدیک می شود، این 
تمرین باید روزانه سه تا پنج بار، هر بار ۱۰ مرتبه با مکث ۱۰ ثانیه ای انجام شود. این کارشناس ارشد فیزیوتراپی بیان کرد: در تمرین 
سوم فرد باید روی یک صندلی بنشیند و یک دست خود را زیر صندلی محکم نگه دارد، سپس با دست دیگر سر خود را بگیرد و آن 
را به سمت مخالف بکشد، این تمرین باید روزانه سه بار، هر بار پنج تا ۱۰ مرتبه با مکث ۲۰ تا ۳۰ ثانیه ای انجام شود. ادیب حسامی 
افزود: از عوارض گردن درد می توان به اسپاسم های عضلانی در ناحیه بالای گردن و انتهای جمجمه اشاره کرد که این اسپاسم ها 
در ایجاد سردرد نقش دارند، بنابراین این احتمال وجود دارد که دانش آموزان به سردرد های مزمن که حالت تیرکشنده به چشم ها 
و شقیقه ها را دارد، مبتلا شوند. او یادآوری کرد: از درمان های گردن درد در دانش آموزان می توان به تمرین های فیزیوتراپی، ماساژ 
درمانی و تحریکات الکتریکی اشاره کرد، اگر این عارضه در دوران کودکی و نوجوانی درمان نشود، این احتمال وجود دارد که فرد در 
بزرگسالی به آرتروز زودرس گردن مبتلا شود، به طور کلی درمان این آسیب در دوران کودکی و نوجوانی راحت تر است، زیرا با افزایش 

سن ساختار مغز نسبت به حالتی که در گردن ایجاد شده است، عوض می شود و مغز به آن حالت عادت می کند.

این  هستید  خود  حافظه  تقویت  دنبال  به  اگر 
فرمول های طلایی را مطالعه کنید.

امتحان  سرجلسه  که  آمده  پیش  خیلی  احتمالا 
جواب سوال را فراموش کرده باشید یا وسیله را جای 
گذاشته باشید بعد از یادتان رفته که کجا گذاشتید، بعد 
با خودتان فکر کردید که چرا حافظه ام ضعیف است. 
امروز قصد داریم فرمول هایی را برای تقویت حافظه به 

شما بگوییم.
هنگام مطالعه تمرکز داشته باشید

تمرکز، یکی از محورهای اصلیِ حافظه است. برای 
حافظه ی  به  کوتاه مدت  حافظه ی  از  اطلاعات  اینکه 

بلند مدت شما منتقل شوند، باید به صورت مستمر به این اطلاعات توجه کنید. سعی کنید مطالب جدید را در شرایطی یاد بگیرید 
که هیچ عواملی مثل تلویزیون، موسیقی و …تمرکز شما را به هم نزند.

طبقه بندی کردن اطلاعات
محققان متوجه شده اند که اطلاعات مختلف در حافظه ی ما در دسته بندی های مرتبط و مشخص ذخیره می شوند. شما می توانید 
با دسته بندی و جدا کردن اطلاعاتی که یاد می گیرید از این ویژگی، بهره ها ببرید. کافی است مفاهیم و جملات مشابه را در یک دسته 
قرار دهید یا یک طرح کلی از یادداشت ها و کتاب هایی که می خوانید درست کنید تا بتوانید مفاهیم مشابه را در یک گروه قرار دهید.

تکرار در انجام کارهای جدید
وقتی خودتان را به انجام مداوم یک کار جدید عادت می دهید، مسیرهای عصبی جدیدی در مغز شکل می گیرند. قدم اول این که 

انجام هیچ کاری را به تعویق نیندازید و از کارهای که برایتان دشوار است شروع کنید.
زبان جدید یاد بگیرید

شنیدن زبان جدید مغز را تحریک می کند. فراتر از شنیدن آموزش یک زبان جدید ریسک تحلیل رفتن قوای شناختی را کاهش می 
دهد. از این ها همه مهم تر با یادگرفتن یک زبان جدید با یک یا چند فرهنگ جدید هم در کنارش آشنا می شوید.

تمرین آموزش لغت زبان
سعی کنید در زمان های بیکاری لغت های از یک زبان خارجی را حفظ کنید.

حافظه  خود را به چالش بکشید
یک لیست بنویسید، مثلا از لوازمی که باید از فروشگاه بخرید و یا هر چیز دیگر و آن را حفظ کنید. بعد چند ساعت ببینید چند 

قلم از لوازم را به یاد میاورید.
ورزش کنید

سعی کنید که یک ورزش جدید انجام دهید که ذهن و بدنتان را همزمان درگیرکند.
مهارت جدید یاد بگیرید

معلوم که هرچه بیشتر از مغزتان کار بکشید، عملکرد مغز بهتر خواهد بود مثلا یادگیری یک ساز جدید موجب تبدیل اطلاعات 
دیداری )نُت موسیقی( به یک کار عملی )نواختن ساز( خواهد شد.

خواب کافی
مغز در طول شب به ۷ تا ۸ ساعت خواب نیاز دارد، زیرا خواب باعث تقویت ارتباطات مغزی می شود و کمبود خواب موجب 
مختل شدن سرعت پردازش اطلاعات و کارایی حافظه بلند مدت می گردد، حتی کمبود چند ساعته خواب، تقریبا به اندازه 
بی خوابی، عملکرد حافظه را تضعیف می کند، بدین خاطر که تمرکز شما را تحت تاثیر قرار می دهد و بر عملکرد حافظه تأثیر 

نامطلوب می گذارد.

ترفند هایی که باعث تقویت حافظه می شوندگردن درد آسیبی شایع در دانش آموزان امروزی
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عضو هیات مدیره جمعیت هلال احمراستان قم :

طرح نذر آب نماد خدمت بی منت به 
محرومان است

عضو هیات مدیره جمعیت هلال احمراستان قم گفت: یکی از اهداف مهم جمعیت 
هلال احمر موضوع بشردوستی و خدمت بی منت است که در جریان برگزاری طرح نذر آب 

و حضور کاروان های سلامت این جمعیت در مناطق محروم،  به خوبی شاهد آن هستیم. 
خیران  و  داوطلبان  کرد:  بیان  نیا    قاسمی  محمدرضا  حجت الاسلام والمسلمین 
شرکت کننده در طرح های حمایتی هلال احمر همچون کاروان سلامت و نذر آب،  با الگو 
گرفتن از ارزش های انسانی و اسلامی وارد میدان می شوند و بیش از حد انتظار به فعالیت 

می پردازند.
وی تأکید کرد: داشتن روحیه بالا و انگیزه متعالی برای انجام کار جهادی و کمک به 
محرومان از دیگر خصوصیات این افراد است که حاضر می شوند در دورترین نقاط کشور، 

خدمت رسانی کنند.
وی ادامه داد: یکی از برکات مهم طرح های حمایتی هلال احمر،  خیر آفرینی از میان 
نیروهای جوان است که موجب رونق یافتن فضای فعالیت های جهادی در کشور می شود.

قاسمی نیا گفت:  در طرح های حمایتی هلال احمر،  مقابله با آسیب های اجتماعی و رفع 
کمبودهای فرهنگی مناطق محروم کشور نیز موردتوجه داوطلبان است و آنان برنامه های 

فرهنگی و آموزشی متنوعی را در آن مناطق اجرا می کنند.
وی با اشاره به الگو بودن فعالیت های بشردوستانه هلال احمر برای سایر نهادها،  افزود: 
بهتر است طی مدتی که طرح های حمایتی هلال احمر در منطقه ای اجرا می شود،  
دستگاه های دولتی و غیردولتی بومی منطقه به یاری داوطلبان و خیرانی که برای کمک 
این  اختیار  در  را  خود  ظرفیت های  و  بشتابند  اعزام شده اند،   محل  آن  به  محرومان  به 
جمعیت قرار دهند. وی ادامه داد: دستگاه های بومی منطقه به دلیل آشنایی که بافرهنگ 
و آداب ورسوم مردم محلی دارند،  بهترین مشاوران برای اجرای دقیق طرح های حمایتی 

هلال احمر هستند و نقش بسزایی در بالا رفتن درصد موفقیت این طرح ها دارند.
عضو هیات مدیره جمعیت هلال احمر قم گفت: نظارت مستمر برای به نتیجه رسیدن 
طرح های حمایتی هلال احمر، یکی دیگر از اقداماتی است که دستگاه های بومی منطقه 

با انجام آن،  به مقابله با تکرار وقوع محرومیت ها برمی خیزند.
وی بیان کرد:  برای نمونه داوطلبان و خیران جمعیت هلال احمر تانکرهای آب سالم و 
بهداشتی را در مناطق محروم کشور دایر می کنند اما ممکن است در صورت نبود نظارت،  
ازاین گونه مسائل،   برای جلوگیری  این تجهیزات فرسوده شود که  طی مدت کوتاهی 
دستگاه های بومی منطقه وظیفه دارند به صورت مستمر از امکانات ایجادشده،  مراقبت 
کنند. وی ادامه داد: باید یک قرارگاه دائمی در آن مناطق ایجاد و همه کارهای ستادی و 

تشکیلاتی قبل،  حین و بعد از اجرای طرح های حمایتی در آن برنامه ریزی شود.
قاسمی نیا گفت: امید است با حضور و ابتکار نسل جدید داوطلبان و خیران به عرصه 
فعالیت های امدادی و خدمت رسانی،  شاهد رفع هرچه سریع تر هرگونه محرومیت از نقاط 

مختلف کشور به خصوص استان سرافراز سیستان و بلوچستان باشیم.
طرح نذر آب۲ از طرف جمعیت هلال احمر استان قم در مناطق محروم استان سیستان 
و بلوچستان به مدت پنج روز اجرا و در آن به بیش از چهار هزار و ۵۰۰ تن درزمینهٔ های 

مختلف و به خصوص در حوزه تامین تانکر و آب آشامیدنی سالم،  خدمت رسانی شد.

رئیس کمیته فرهنگی و آموزش اربعین :

سه هزار مبلغ به مراسم پیاده روی اربعین
 اعزام می شوند

 رئیس کمیته فرهنگی و آموزش اربعین بابیان اینکه بیش از سه هزار مبلغ به مراسم 
پیاده روی اربعین امسال اعزام می شوند گفت: برگزاری محافل سخنرانی در ۶۰ موکب، 
اجرای محافل قرآنی مشترک با عراق و همچنین تکریم ۶۰۰ موکب دار عراقی ازجمله 

برنامه های فرهنگی ایام اربعین است. 
حجت الاسلام حمید احمدی روز پنجشنبه در حاشیه آیین رونمایی از پوستر شعار 
اربعین امسال در قم در جمع خبرنگاران افزود: در مراسم اربعین پیش بینی می شود بیش 
از سه میلیون زائر از ایران حضور یابند که با استفاده از تجربه سال های گذشته و مشارکت 

بخش های وسیع مردمی برنامه های متنوعی تدارک دیده شده است.
وی ادامه داد: برنامه های سخنرانی با حضور سخنرانان و مداحان برجسته در شهرهای 

نجف، سامرا،  کاظمین،  کربلا و همچنین مسیر نجف به کربلا برنامه ریزی شده است.
رئیس کمیته فرهنگی و آموزش اربعین،  گفت: ۴۰ قاری از ایران برای اجرای برنامه های 
قرآنی به عراق اعزام می شوند همچنین برگزاری محافل مشترک میان قاریان برجسته ایرانی 

و عراقی در این ایام برنامه ریزی شده است.
وی اضافه کرد: اعزام ۱۰۰ راوی و مربی کودک برای اجرای برنامه های تبلیغ به زبان های 
عربی، انگلیسی،  اردو و آذری، و همچنین اعزام ۱۲۰ هنرمند برای اجرای نمایش های 

آیینی با مشارکت هنرمندان عراقی ازجمله اقدام های برنامه ریزی شده در این ایام است.
احمدی بیان کرد: اجرای محفل های مشترک ادبی با مشارکت ۴۰ شاعر ایرانی و تعدادی 
از شعرای عراقی در شهرهای نجف، کاظمین و کربلا از دیگر اقدام هایی است که در ایام 
اربعین حسینی اجرا می شود. وی تکریم موکب داران عراقی را ازجمله برنامه های موفق 
ستاد اربعین در سال گذشته دانست و ادامه داد: در ایام اربعین امسال به نمایندگی از 
مردم و زائران ایرانی،  ۶۰۰ موکب دار عراقی با اعزام هیات هایی موردتقدیر و تکریم قرار 
می گیرند. در این آیین از پوستر، شعار و نشان واره  اربعین حسینی امسال رونمایی شد. 
شعار »الحسین یجمعنا« و رنگ قرمز برای مراسم اربعین امسال انتخاب شده است. تقدیر 
از خانواده طلبه شهید مدافع محمدصادق صادقی زاده، از دیگر بخش های این برنامه بود. 

این پوستر توسط  یکی از هنرمندان قمی طراحی شده است.
 

مسئول تشکل های دینی اداره کل تبلیغات اسلامی قم:

2۵۰ هیات عزاداری اتباع در قم وجود دارد
مسئول تشکل های دینی اداره کل تبلیغات اسلامی قم، تعداد هیات های مذهبی فعال 
در این استان را حدود یک هزار و ۵۰۰ هیات اعلام کرد و گفت: ۲۵۰ هیات عزاداری اتباع 

غیر ایرانی از کشورهای افغانستان، پاکستان و عراق در این استان وجود دارد. 
حجت الاسلام والمسلمین مصیب منوچهری از جمله ویژگی های قم را داشتن هیات 
مذهبی اتباع کشورهای مختلف دانست و افزود: تمام هیات های عزاداری اتباع فعال در 
این استان مجوز فعالیت داشته و علاوه بر محرم و صفر به مناسبت های مختلف مذهبی 

برنامه های مذهبی اجرا می کنند.
وی با بیان اینکه مجوز این هیاتها توسط امور اتباع استانداری قم صادرشده است، ادامه 
داد: برنامه ریزی برای ثبت این هیاتهای مذهبی درسامانه طوبی انجام شده و تاکنون ۳۵ 

هیات اتباع استان در این سامانه ثبت شده اند.
مسئول تشکل های دینی اداره کل تبلیغات اسلامی قم، با تاکید بر ضرورت ثبت نام تمام 
هیات ها و تشکل مذهبی فعال درقم در سامانه طوبی ادامه داد: از حدود یکهزار و ۵۰۰ 

هیات مذهبی موجود در قم برای ۸۵۰ هیات مجوز فعالیت صادر شده است.
منوچهری، ادامه داد: به منظور ساماندهی، آموزش و نظارت بر فعالیت هیاتها و تشکل 
های مذهبی، سازمان تبلیغات اسلامی اقدام به راه اندازی این پایگاه داده به نام طوبی 
در سراسر کشور نموده است. مسئول تشکل های دینی اداره کل تبلیغات اسلامی قم، 
داشتن روحانی هیات، مربی قرآن، مداح، رابط فرهنگی و رئیس هیات را لازمه ثبت نام 
هیات های مذهبی در این سامانه دانست و افزود: هر هیات مذهبی باید پنج تن را به عنوان 
هیات امنا و هیات موسس و پنج تن نیز به عنوان کادر اجرایی معرفی کند که اعضای آن 

شامل رئیس هیات، رابط فرهنگی، روحانی هیات، مربی قرآن و مداح است.

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم: 

عوامل راهداری قم برای آماده سازی
مرز مهران اعزام شدند 

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم گفت: در آستانه سفرهای اربعین 
حسینی)ع( به منظور آماده سازی منطقه عمومی مرز مهران برای ارائه خدمات به زائران، 

گروهی از عوامل و ماشین آلات راهداری قم به مرز مهران در استان ایلام اعزام شدند. 
ابوالفضل جمالی اظهار داشت: این گروه شامل ۱۰ تَن از عوامل راهدار و هفت دستگاه 

انواع ماشین آلات سنگین و نیمه سنگین است.    
وی افزود: با توجه به هماهنگی های به عمل آمده و تقسیمات صورت گرفته برای تنظیم 
امور و تسریع در اجرا، قم به عنوان استان معین ایلام معرفی و موظف به ارائه خدمات 

موضوعه برای برگزاری هرچه با شکوه تر راهپیمایی اربعین حسینی است.
جمالی به نحوه ارائه خدمات گروه اعزامی به مرز مهران اشاره و اظهار کرد: با توجه به 
هماهنگی های صورت گرفته، مقرر شد؛ این گروه ضمن استقرار در منطقه مرزی مهران، 
نسبت به ساخت و تسطیح پارکینگ، احداث و اصلاح دوربرگردان و دیگر خدمات مرتبط 
برای پارک خودروهای زائران اقدام کند. وی درباره مدت استقرار این گروه گفت: با توجه 
به هماهنگی های صورت گرفته، کارکنان و ماشین آلات اعزامی این اداره کل تا پایان 
شهریورماه امسال در منطقه حضور خواهند داشت که در صورت نیاز نسبت به تمدید مدت 

ماموریت آنها اقدام خواهد شد.
ماشین آلات اعزامی این اداره کل به منطقه مرزی مهران شامل لودر، گریدر )هر کدام 
یک دستگاه(، غلطک )۲ دستگاه(، کامیون کمپرسی )۲ دستگاه(، خودرو پیکاپ )یک 
دستگاه( می باشد و نیز ۲ دستگاه تریلی برای حمل ماشین آلات سنگین به منطقه اعزام 
شده است.    وی گفت: خدمات این اداره کل برای تسهیل در سفرهای اربعین در ۲ بخش 
حمل  ونقلی شامل تامین ناوگان عمومی حمل مسافر و نظارت بر نحوه ارائه خدمات سفر و 
خدمات راهداری شامل تامین ایمنی راه های استان و اعزام اکیپ راهدار به منطقه مرزی 
مهران است.   مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای قم درخصوص نحوه و زمان ارائه 
خدمات حمل ونقلی به زائران اربعین حسینی خاطرنشان کرد: در آینده، اطلاع رسانی لازم 

در این زمینه صورت خواهد گرفت.

پرونده  تشکیل  می گویند  حقوقی  کارشناسان 
یک  متهمان  برای  قضایی  بررسی های  در  شخصیت 
ضرورت است. با این وجود، این مهم به ویژه در ارتکاب 
جرایم عمومی با وجود اهمیت آن جدی گرفته نمی شود. 
دختری  خودسوزی  ماجرای  اخیر  روزهای  طی 
روبه روی دادسرا به موضوع اصلی بحث در رسانه ها و 
فضای مجازی تبدیل شد و واکنش های بسیاری در میان 
افراد از جامعه شناس گرفته تا ورزشکار به دنبال داشت و 
درگذشت تلخ او نیز به یک تراژدی تبدیل شد. با این حال 
باید فراتر از احساسات موشکافانه با موضوع برخورد کرد 

و مانع تکرار چنین رخدادهایی شد.
وی  است:  گفته  خبرگزاری ها  به  دختر  این  خواهر 
بازی  تا  رفته  بود  آزادی  ورزشگاه  به  پارسال  اسفندماه 
استقلال و العین را ببیند که مأموران او را وقتی برای ورود 

مقاومت می کرده، بازداشت کرده اند.
خودسوزی  به  دست  )که  خواهرش  وی،  ادعای  به 
زیر  پیش  دو سال  از  و  دو قطبی داشت  بیماری  زده( 
نظر پزشک بوده است. مدارک  پزشکی هم به دادسرا 
ارسال شده، ولی او را مثل یک فرد سالم محاکمه و به 
پرونده اش رسیدگی کرده اند. نتیجه اینکه دختر به زندان 
و بسیار  زیادی دیده  و آسیب روحی  برده  شد  ورامین 
ترسیده است. وقتی هم با وثیقه آزاد شده، برای دریافت 
گوشی اش به دادسرا رفته  بود که در آنجا به او می گویند 

باید ۶  ماه در زندان بماند.
البته خبرگزاری قوه قضائیه صدور حکم ۶ ماه زندان 

برای این فرد را تکذیب کرد.
خواهر سحر خدایاری مدعی است که خواهرش در 
شرایط بیماری روحی و روانی، خویشتن را آتش می زند 

و  در بیمارستان شرایط بدی پیدا می کند.
فارغ از درست یا نادرست بودن این ادعا که جای بحث 
و بررسی دارد، یک نکته در اینجا حائز اهمیت است؛ 
اینکه در کشور ما، توجه به شرایط روحی افراد در زمان 
رسیدگی قضایی به اتهامات آنها، چه جایگاهی دارد و 
اصلًا چنین مواردی در هنگام دادرسی و صدور حکم، 

مورد بررسی قرار می گیرد؟
علی نجفی توانا، وکیل پایه یک دادگستری و عضو 
کانون وکلای مرکز در این مورد به ایرناپلاس می گوید: 
در رابطه با رسیدگی به اتهامات افرادی که مرتکب جرم 
شده اند، در بسیاری از کشورها در حین رسیدگی، با 
استفاده از متخصصان حوزه های پزشکی، روانپزشکی، 
به  نسبت  جامعه شناسی  جرم شناسی،  روانشناسی، 
حال  اقتصادی  و  اجتماعی  شرایط  شخص،  گذشته 
به ویژه  شخصیتی،  ویژگی های  همه،  از  مهم تر  و  او 
روانشناختی، مطالعاتی انجام شده و در پرونده ای به نام 

شخصیت، جمع آوری می شود.
وی توضیح می دهد: علت این اقدامات هم این گونه 
توجیه می شود که ما در پرونده های کیفری، در واقع 
در مورد سرنوشت افراد تصمیم می گیریم و این تصمیم 
بر آینده زندگی افراد تأثیرگذار است. از همین رو، حتماً 
باید با توجه به شرایط روحی، روانی و حتی جسمی وی 

تصمیم گرفت.
به گفته نجفی توانا، این رویه در اکثر جرایم مهم قطعاً 
قاضی  اگر  کوچک  جرایم  مورد  در  و  می شود  انجام 
احساس کند متهمی رفتار غیرمتعارفی دارد، با استفاده 
از متخصصان، نسبت به شناسایی شخصیت او اقدام 

می کند.
پرونده شخصیت مدت ها فراموش شده بود

وی با بیان اینکه متأسفانه در کشور ما بحث پرونده 
شخصیت مدت ها به دست فراموشی سپرده شده بود، 
ادامه داد: در سال های اخیر با تغییر قوانین، »پرونده 

شخصیت« البته در مورد جرایم مهم، پیش بینی شده 
وقتی متهمی تحت  این اساس، مقرر شده  بر  است. 
است،  سنگین  مجازات های  دارای  که  سنگین  اتهام 
قرار می گیرد، حتماً مورد مطالعه قرار بگیرد و پرونده 

شخصیت آنها تشکیل شود.
این وکیل پایه یک دادگستری با بیان اینکه متأسفانه 
بیشتر اقدامات ما در این بخش جنبه نمایشی پیدا کرده 
تا واقعیت، خاطر نشان کرد: من پرونده ای ندیده ام که 
متخصص،  روانشناس  یک  جرم شناس،  یک  از  آن  در 
روانکاو متخصص، روانپزشک یا جامعه شناس متخصص 

استفاده شود.
به گفته نجفی توانا در آیین نامه سازمان زندان ها هم 
قانون،  تصویب  از  قبل  که  زندانیان  طبقه بندی  برای 
ملاحظه  بود،  ضروری  شخصیت  پرونده  تشکیل 
می شود به جای این متخصصان، از یک جامعه شناس 
استفاده  لیسانس،  تحصیلات  درجه  با  روانشناس  یا 
می شود. وی نیز با طرح سؤالات کلیشه ای اطلاعاتی 
شناخت  باعث  نمی توانست  که  می کرد  جمع آوری 

شخصیت متهم گردد.
 وی تأکید کرد: تا آنجا که بنده به عنوان جرم شناس 
متخصصان  این  جمع  دارم،  اطلاع  کیفری  حقوق 
به ویژه در شهرستان ها عملی نبوده و فکر می کنم جا 
دارد از مسئولان قوه قضاییه درخواست شود که بدون 
توجه به بار مالی آن، از گروهی از متخصصان صاحب 
صلاحیت در تهران و شهرستان ها، برای تشکیل کمیته 
تخصصی پرونده شخصیت استفاده شود. در غیر این 
نامناسب  اگر  اتخاذ شده  صورت، تصمیمات قضایی 
باشد، بسیار پرهزینه تر خواهد بود؛ چراکه ممکن است 
فرد با تکرار جرم یا دست زدن به اعمالی مانند خودکشی 
یا درگیری در داخل زندان، هزینه ای به  و خودسوزی 

مراتب بیشتر به جامعه تحمیل کند.
نجفی توانا متذکر شد: در مورد این خانم هم شاید 
علم  و  توان  درایت،  وقت،  پرونده،  محترم  قاضی  اگر 
بیشتری به خرج می داد، با استفاده از نظر متخصصان 
می توانست با اشراف بیشتری بر شخصیت وی در مورد 

این فرد قضاوت کند و تصمیم بگیرد.
ضرورت تشکیل پرونده شخصیت

البته در زمینه ضرورت تشکیل پرونده شخصیت برای 
افراد تحقیقات زیادی صورت گرفته است و مسئولان قوه 
قضائیه نیز در بسیاری از موارد بر لزوم آن و ثمربخشی 
اما  گذاشته اند  صحه  جرم  وقوع  از  پیشگیری  امر  در 
تاکید مسئولان قوه قضائیه بیشتر برای کمک به کودکان 
بزهکار است و به لزوم تشکیل آن برای سایر افرادی که 
با محکومیت مواجه اند کمتر تاکید شده و عمدتا تنها در 

جرائم سنگین به آن توجه شده است.
برای نمونه علی محمد زنگانه مدیرکل پیشگیری های 
فرهنگی و اجتماعی معاونت پیشگیری از وقوع جرم قوه 
قضاییه چندی پیش در نشستی گفته بود: در برخی از 
کشورها برای کمک به کودکان بزهکار نظام مشاوره در 
کنار دستگاه قضایی ایجاد شده است که امری بسیار 
قضایی  برخورد  صرف  شک  بدون  است.  توجه  قابل 
نمی تواند در کنترل رفتار مجرمانه موثر باشد و لذا اعمال 
قوانین جزایی برای مجازات کودکان به تنهایی راهکار 
بزهکارانه  عوامل  رشد  در  زیادی  عوامل  بلکه  نیست. 

کودکان موثر است.
به گفته زنگانه در یک جامعه آماری از بین صد مورد 
مراجعه کننده به دادگاه های اطفال حدود ۷۰ درصد 
آن ها نیازمند مشاوره بودند و بدون این مشاوره ها قطعا 
قانون  یافت.  خواهد  ادامه  آن ها  مجرمانه  اقدامات 
آیین دادرسی در موارد متعددی حضور مشاوران را در 

دادگاه های اطفال و در کنار قضات ضروری دانسته و 
تشکیل پرونده شخصیت برای اطفال یک امر ضروری 

است که باید توسط افراد متخصص صورت گیرد.
توجه به پرونده شخصیتی متهم یک روند 

تکنیکال در آیین دادرسی کیفری است
محمدصالح نقره کار، وکیل پایه یک دادگستری نیز 
در مورد لزوم تشکیل پرونده شخصیت در مورد متهمان 
می گوید: به نظر می رسد مرجع قضایی برای تشخیص 
وقوع جرم باید حتماً به ملاحظات و پرونده شخصیتی 
متهم توجه کند، این یک روند تکنیکال در آیین دادرسی 

کیفری است.
وی ادامه می دهد: وضعیت ارتکاب جرم از سوی متهم 
باید برای مرجع قضایی مشخص شود. خصوصاً در زمان 
ارتکاب جرایم عمومی که به هر دلیلی فرد در مظان اتهام 
با وصف جنبه عمومی جرم قرار می گیرد، باید حتماً 
نسبت به پرونده شخصیت متهم ملاحظات لازم صورت 
بگیرد. چرا که با توجه به موضوع اصل شخصی بودن 
جرم و مجازات، شخصیت متهم برای مرجع قضایی از 

نظر جنبه عمومی جرم حائز اهمیت است.
نقره کار می افزاید: این تکلیف بر دستگاه قضایی و 
این  از  و تعقیب وجود دارد. صرف نظر  مرجع تحقیق 
تکلیف قانونی، سیاست گذاری عمومی کیفری و جزایی 
و عدالت  بر تحقق عدالت کیفری است  ناظر  کشور، 
کیفری در موضوع اصل شخصی بودن جرم و مجازات 
ایجاب می کند که شخصیت متهم هم مورد توجه قرار 
گرفته شود و پرونده شخصیت متهم از حیثت وضعیت 
در  خصوصاً  گیرد؛  قرار  نظر  مورد  بزه،  ارتکاب  روانی 

مواقعی که جنبه عمومی جرم مطرح است.
"اما نکته مهم تر این است که آیا اساساً سیاست گذار 
کیفری باید چنین مواردی را مجرمانه تلقی کند و فردی 
که به هر دلیلی به عنوان یک حق شهروندی وارد یک 
ورزشگاه شده است را در مظان اتهام قرار دهد و با نگاه 
حداقلی، با عناوین مجرمانه با ورود به ورزشگاه برخورد 
کند؟ حتی اگر این اقدام با سیاست های عمومی کشور 
در موضوع بهره برداری از ورزشگاه ها موافقت نداشته 
باشد، آیا اطلاق عناوین مجرمانه به این افراد با عدالت 
قضایی و سیاست کیفری جمهوری اسلامی که در آن 
اصل بر آزادی است انطباق دارد؟ آیا با اصل ۹ قانون 
آزادی های  نباید  »به هیچ وجه  می گوید:  که  اساسی 
عمومی حتی به اسم امنیت هم نقض شود« مطابقت 
دارد؟ آیا از نظر وجدان عمومی، چنین سیاست گذاری 
ارزش های  با  می کند  تلقی  مجرمانه  را  موارد  این  که 

اجتماعی و وجدان عمومی انطباق دارد؟"
به گفته نقره کار، اساساً مرجع تحقیق، تکالیفی در 
راستای تحقیقات مقدماتی دارد. در این روال تحقیقات 
مقدماتی، به صورت کلی مرجع قضایی نیازمند توجه به 

وضعیت متهم در شرایط ارتکاب مجرمانه است.
ورود به ورزشگاه را عمل مجرمانه نمی بینم

ورود  به شخصه  من  وجود  این  با  داد:  ادامه  وی 
این گونه  و  نمی بینم  مجرمانه  عمل  را  ورزشگاه  به 
جمهوری  در  عدالت  نظریه  مخالف  را  جرم انگاری ها 
به هر  و پسری که  اسلامی می دانم. چرا چهار دختر 
را  باشند  تماشاچی  وزرشگاه  در  می خواهند  دلیلی 
بگیریم، کارشان را عنوان مجرمانه اطلاق کنیم، برایشان 
سابقه کیفری درست می کنیم و برایشان سوء پیشینه 

ایجاد کنیم؟
این وکیل پایه یک دادگستری معتقد است این کار 
و وثاقت  باعث گسستگی اجتماعی می شود. احترام 
دستگاه قضایی این است که سنگر اصل برائت را حفظ 

کند و کسی را ناروا به عنوان مجرمانه منتسب نکند.

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم  خبرداد

خدمت رسانی 2۵۰۰ نفر نیروهای خدماتی در 
تاسوعا و عاشورای حسینی 

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم گفت: حدود ۲۵۰۰ نفر 
از پرسنل خدمات شهری و فضای سبز در روزهای تاسوعا و عاشورا به صورت ویژه در سه 

شیفت کاری نظافت و پاک سازی سطح شهر را به عهده داشتند.
سید محسن میرهادی با اشاره به خدمات شهرداری قم در دهه اول ماه محرم به ویژه 
روزهای تاسوعا و عاشورای حسینی، اظهار داشت: شهرداری با ستادهای هشت گانه 
مناطق به جهت خدمات رسانی و تقسیم کاری برای ایام محرم و نسبت به هسته مرکزی 
شهر و عزاداری پیرامون حرم مطهر و مسجد جمکران، ستادهایی را مستقر کرد تا خدمات 

در این ایام نسبت به نظافت، پاک سازی و شستشو و ایستگاه های صلواتی را دنبال کنند.
مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم اضافه کرد: سیاه پوش و 
فضاسازی سطح شهر یکی از موضوعات مهمی بود که امسال ۲۳ هزار مترمربع سیاه پوش، 
۱۲۰ هزار متر ریسه طولی مشکی، نصب ۳۰ المان بیرق، زنجیر و کاسه سقا ویژه ایام محرم 
و عاشورا، نصب ۱۲۰ استیکر با پایه سرو صورت گرفت که در میدان بزرگ امام خمینی)ره(، 
میدان آستانه و سطح شهر نصب شدند. میرهادی با بیان اینکه نزدیک به دو هزار و ۵۰۰ 
نفر از پرسنل خدمات شهری و فضای سبز در روزهای تاسوعا و عاشورا به صورت ویژه در 
سه شیفت کاری نظافت و پاک سازی سطح شهر را به عهده داشتند، گفت: ۲۷۰ ایستگاه 
صلواتی را به صورت متمرکز مجوز دادیم که نسبت به سال گذشته ۲۰ درصد افزایش داشت 
و ارزیابی این ایستگاه ها نیز برای برنامه ریزی سال آینده در دستور کار قرار دارد. وی از تجهیز 
بوستان های سطح شهر جهت استفاده زائران در ایام محرم خبر داد و افزود: به صورت ویژه 
در مورد بوستان های شهر برنامه ریزی شد که خدماتی به زائرین و مسافرین صورت پذیرد و 
علاوه بر بوستان های فدک و نیایش، بوستان امام رضا)ع( و بوستان مهدی نیز به صورت 
ویژه برای زائرین در نظر گرفته شد که بتوانند به عنوان کمپ استراحت و اسکان در اختیار 
داشته باشند. مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم از برپایی نماز 
ظهر تاسوعا و عاشورا در ستادهای هشت گانه در سطح شهر گفت و تصریح کرد: هشت 
هزار متر داربست برای هدایت دسته های عزاداری در میدان آستانه و میدان بزرگ امام 
خمینی)ره( نصب شد و برای مراسم شام غریبان نیز ستاد منطقه هفت، اقدام به تهیه دو 

هزار جاشمعی کرده تا میدان آستانه و پیرامون حرم مطهر از هرگونه آسیب مصون بماند.

فرمانده ناحیه مقاومت بسیج امام رضا)ع( قم :

عوامل شهرداری قم به صورت جهادی
 عمل می کنند

در  انقلابی  و  جهادی  روحیه  گفت:  قم  رضا)ع(  امام  بسیج  مقاومت  ناحیه  فرمانده 
شهرداری قم مشهود است و به این روحیه می بالیم،عوامل شهرداری قم نیروهای خدومی 

هستند که به صورت جهادی عمل می کنند.
ابراهیم سانی خانی در جلسه هماهنگی برگزاری نمایشگاه دفاع مقدس استان قم با 
اشاره به برپایی این نمایشگاه در سال جاری، اظهار کرد: برپایی نمایشگاه دفاع مقدس 
استان قم در سال جاری بر عهده ناحیه مقاومت بسیج امام رضا)ع( است و در طول 
برگزاری این نمایشگاه هر روز ۸۰۰ دانش آموز برای بازدید می آیند. فرمانده ناحیه مقاومت 
بسیج امام رضا)ع( شهر قم ادامه داد: شهرداری قم سنگ تمام برای نمایشگاه هفته 
دفاع مقدس گذاشته، محتوای این نمایشگاه در حال آماده شدن است و در این زمینه از 
ارگان ها و مجموعه های مختلف کمک گرفتیم. سانی خانی افزود: پارکینگ های نمایشگاه 
هفته دفاع مقدس استان قم با کمک سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم در حال 
آماده شدن است و برای زیباسازی محوطه این نمایشگاه از سازمان زیباسازی شهرداری 
قم کمک خواهیم گرفت. وی با اشاره به غرفه های نمایشگاه هفته دفاع مقدس استان 
قم، اظهار کرد: این نمایشگاه غرفه هایی در زمینه اقتصاد مقاومتی، پیشرفت های علمی 
ایران دارد، مدیران قم هر شب در طول برگزاری نمایشگاه در آن حضور پیدا می کنند و به 
مشکلات مردم رسیدگی خواهند کرد. فرمانده ناحیه مقاومت بسیج امام رضا)ع( شهر قم 
ادامه داد: در حاشیه برگزاری نمایشگاه هفته دفاع مقدس استان قم، شاهد اجرای تئاتر 
سرباز وطن برای دانش آموزان و نیز بازسازی عملیات کربلای ۵ از عملیات های بزرگ دوران 
دفاع مقدس خواهیم بود، در روزهای عادی ۱۶ هزار نفر از این نمایشگاه بازدید می کنند که 
در روزهای تعطیل به ۳۵ هزار نفر می رسد. سانی خانی خاطرنشان کرد: انقلاب اسلامی 
ایران مدیون شهر قم است و روحیه جهادی و انقلابی در شهرداری قم مشهود است و به این 
روحیه می بالیم،عوامل شهرداری قم نیروهای خدومی هستند که به صورت جهادی عمل 

می کنند و با بسیج همکاری دارند.

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم  خبرداد
ثبت نام رانندگان سرویس مدارس تا 31شهریور ماه

مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم در مورد شرایط عمومی 
ثبت نام رانندگان تاکسی متقاضی سرویس مدرسه توضیحاتی را ارائه کرد.

مرتضی عزتی ابزار داشت  : ثبت نام رانندگان  تاکسی متقاضی سرویس مدرسه  از هفته 
قبل آغاز شده است . وی با بیان اینکه رانندگان تاکسی و شخصی دارای مجوز  پس از کسب 
اطلاع از مدارک مورد نیاز، می بایست به یکی از دفاتر شرکت های تاکسیرانی مراجعه کرده 
و ثبت نام را انجام دهند گفت: رانندگان می بایست با در دست داشتن مدارکی همچون 
اصل کارت ملی و شناسنامه مالک خودرو و راننده، اصل گواهی نامه رانندگی، اصل گواهی 
عدم اعتیاد، اصل گواهی سوء پیشینه، اصل بیمه نامه خودرو، اصل معاینه فنی خودرو 
،عکس راننده، اصل کارت خودرو و غیره به دفاتر مراجعه کنند. به گفته عزتی ، در صورتی 
که راننده مالک خودرو نباشد، حضور مالک خودرو به همراه اسناد هویتی هنگام ثبت نام 
الزامی است. وی با بیان اینکه ثبت نام به معنی تایید راننده نیست، گفت: راننده باید تایید 
خود را از شرکت حمل و نقلی مجاز پیگیری کند و تا زمانی که راننده شرکت تحت پوشش 
خود را اعلام نکند، ثبت نام وی قطعی نخواهد شد. مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر 
تاکسیرانی شهرداری قم با بیان اینکه رانندگان سرویس مدارس حتما می بایست در سامانه 
»سپند« ثبت نام کنند  گفت: ثبت نام از رانندگان تاکسی متقاضی سرویس مدرسه  تا ۳۱ 
شهریور ماه جاری ادامه دارد و اولویت سرویس دهی با تاکسی های ثبت نام کننده می 
باشد . وی در پایان ابزار داشت : در سال گذشته تحصیلی ۲۰۰۰۰ دانش آموز در قالب 

۴۵۰۰ سرویس شرکت های حمل و نقلی سازمان تاکسیرانی سرویس دهی شده اند.

رئیس مرکز هوشمند سازی ترافیک شهرداری قم  خبرداد

کاهش ۹۹ درصدی تخلفات و تصادفات در 
بلوار آیت الله بروجردی

رئیس مرکز هوشمند سازی ترافیک شهرداری قم از کاهش ۹۹ درصدی تصادفات، 
تخلفات و واژگونی در بلوار آیت الله بروجردی پس از نصب دوربین های کنترلی خبر داد.

اکبر قلیچ با اشاره به نصب دوربین های کنترلی در بلوار آیت الله بروجردی اظهار داشت: 
و  کنترل سرعت  دوربین های  دنبال نصب  به  بلوار شهرداری  این  راه اندازی  ابتدای  از 
تخلفات در این محور بود که به علت مشکلاتی نصب این دوربین ها با تأخیر انجام شد. 
رئیس مرکز هوشمند سازی ترافیک شهرداری قم خاطرنشان کرد: در مدت کمتر از یکسال 
در بلوار آیت الله بروجردی شاهد تصادفات و واژگونی های بسیاری بودیم که بیش از ۵۰۰ 
مجروح و بیش از ۱۰ کشته این محور بر جای گذاشته بود. وی با بیان اینکه حدود ۷۰ 
برخورد با گاردریل و واژگونی در این محور ثبت شده بود، ابراز کرد: خوشبختانه بعد از 
نصب دوربین های کنترلی در بلوار آیت الله بروجردی، شاهد کاهش ۹۹ درصدی تخلفات 
و تصادفات در این محور هستیم. قلیچ با تأکید بر لزوم رعایت قوانین و مقررات راهنمایی 
و رانندگی برای حفظ جان و اموال تصریح کرد: دوربین های کنترلی فقط وظیفه ثبت 
تخلفات دارند و قانون گریزی به خود رانندگان بر می گردد که باید با رعایت قوانین، رانندگی 

مطمئن و بدون حادثه ای داشته باشند.

مدیر عامل شرکت پالایش نفت اصفهان:

بنزین تولیدی پالایش نفت اصفهان در حد 
استاندارد بین المللی است 

مدیر عامل شرکت پالایش نفت اصفهان با اشاره به سیاست های وزرات نفت مبنی برالزام  
تولید محصولات بر اساس استاندارهای روز دنیا، گفت: با وجود تمام مشکلات پیش رو 
و تحریم های دشمن خوشبختانه توانسته ایم پروژه های مهمی را  به سرانجامی نیک 
برسانیم. به طوری که در حال حاضر تمامی ۱۱ میلیون لیتر بنزین تولیدی شرکت در حد 

استاندارد بین المللی یورو۴و۵ است.
ایرج حشمتی مدیر کل حفاظت محیط زیست استان، از پروژه های زیست محیطی 
خط انتقال، ایستگاه پمپاژ و تصفیه خانه پساب شهری و واحد گرانول سازی گوگرد تولیدی 
شرکت پالایش نفت اصفهان، بازدید کرد. در این بازدید که به منظور اطلاع یافتن از روند 
اجرای پروژه های زیست محیطی این شرکت انجام شد، نشستی با حضور مدیرعامل و 
و مدیران  پالایشگاه  نیز برگزار گردید.مدیر عامل شرکت پالایش نفت اصفهان با اشاره به 
سیاست های وزرات نفت مبنی برالزام  تولید محصولات بر اساس استاندارهای روز دنیا، 
گفت: با وجود تمام مشکلات پیش رو و تحریم های دشمن خوشبختانه توانسته ایم پروژه 
های مهمی را  به سرانجامی نیک برسانیم. به طوری که در حال حاضر تمامی ۱۱ میلیون 

لیتر بنزین تولیدی شرکت در حد استاندارد بین المللی یورو۴و۵ است.
      مرتضی ابراهیمی  همچنین طرح جامع زیست محیطی شرکت را  که موجب ارتقاء 
کمی و کیفی محصولات پالایشگاه می شود تشریح کرد و اظهار داشت: درحال حاضر 
پالایشگاه اصفهان، روزانه به طور متوسط ۳۷۵ هزار بشکه نفت خام، دریافت نموده و پس 
از فرآورش محصولاتی همچون بنزین، گازوئیل، نفت سفید، گاز مایع و نفت کوره تولید می 
نماید که  با انجام طرح جامع، محصولات ارزشمند این شرکت همچون گازوئیل و بنزین 

تولیدی از لحاظ میزان و کیفیت در حد استانداردهای روز دنیا می شود.

جدی نگرفتن پرونده شخصیت قربانی داد؛

 چگونه مانع تکرار تراژدی دختر استقلالی شویم؟

اجتماعی

گزارش از هنگامه ملکی

با فرا رسیدن ماه محرم، تلویزیون طبق معمول چند مجموعه برای پخش در شب های این 
ماه در نظر گرفته است، اما مجموعه های قدیمی همچنان پیشتاز سریال های مناسبتی 

محرم هستند. 
ایام و ماه های خاص در فرهنگ شیعی با توجه به اعتقاد مردم جامعه همواره از پتانسیل 
بسیاری برای تولید آثار تلویزیونی و سینمایی برخوردارند. کارنامه سریال های مناسبتی و 
میزان رضایتی که از مردم به دست آورده اند، بیانگر این اتفاق است. بدون شک محرم و 
واقعه عاشورا از مهم ترین مناسبت های مذهبی کشور است؛ واقعه ای که می توان گفت تأثیر 
بسزایی در فرهنگ این مرز و بوم داشته و به همین دلیل در تلویزیون هم برنامه های خاصی 
برای این ایام در نظر گرفته می شود. فیلم »روز واقعه«، سریال های »مختارنامه«، »معصومیت 
از دست رفته«، »شب دهم«، »سفر سبز« و ... آثار ماندگار سینما و تلویزیونی است که قدر 
بار دراماتیک این ایام را دانسته اند. اما این مسئله وقتی به نقطه ضعف تبدیل می شود که 
دیگر اهمیت این ایام برای سازندگان و سازمان صدا و سیما فراموش می شود  و در کنار 
تکرار مجموعه های موفق مذکور، به ساخت آثار متوسط که به نوعی به رفع تکلیف هم شبیه 
شده اند، روی می آورند. شب دهم ساخته حسن فتحی یکی از این آثار موفق و تکراری است 
که ۱۸سال قبل ساخته شده است. این اثر با وجود بازپخش چندباره اش، هنوز مخاطب 

دارد و همین دلیلی برای پخش آن از شبکه افق محسوب می شود.  
بهانه کمبود بودجه، دلیل فرافکنی مسئولان

جبار آذین، منتقد سینما و تلویزیون درباره عواملی که باعث خلأ مجموعه های موفق 
مناسبتی در این ایام شده است، به خبرنگار ایرناپلاس گفت: مغفول بزرگ تلویزیون، پس 
از کاستی ها، بحران ها و مشکلات بخش های مختلف آن، بی توجهی و کم اعتنایی به تولید 
برنامه ها، فیلم ها و سریال های مناسبتی است. در این میان، ماه محرم با توجه به ویژگی ها، 
مختصات و مؤلفه های عاشورایی اش، منبع عظیمی از سوژه های متعدد و مختلف برای 

ساخت انواع سریال های فرهنگی، ملی و دینی است. اما بهانه های مختلف از جمله بهانه 
کمبود بودجه و طرح مکرر آن از سوی مدیران تلویزیون، سبب شده تا به نوعی در این عرصه، 

تلویزیون فرافکنی کند و مشکلات و نابلدی ها را به گردن کمبود بودجه بیندازد.
درآمد تلویزیون چند برابر شده

»بودجه تلویزیون در سال جاری از سوی دولت سه برابر و درآمد آگهی های تلویزیون چند 
برابر شده است. همچنین با وجود اسپانسرها، سرمایه های میلیونی وارد صداوسیما شده 
است. مجموعه ای از این عوامل نشان می دهد که اوضاع مالی تلویزیون نباید بد باشد؛ مگر 
آنکه بودجه تلویزیون در جایی که باید، صرف نشود. از طرف دیگر، ما شاهد تولید انواع 

سریال های ضعیف و متوسط در طول سال هستیم.«
تکرار، باعث دلزدگی می شود

وی با اعلام اینکه مشکل اساسی تلویزیون بودجه نیست، بیان کرد: اگر واقعاً این رسانه 
مشکل مالی دارد، چرا به جای این همه سریال ضعیف و متوسط، دو سریال فاخر، ملی و 
آیینی تولید نمی کند؟ پس مشکل اصلی به بودجه برنمی گردد، بلکه مدیریت غیرتخصصی 
تلویزیون، راکد و منزوی ماندن برنامه سازان داخلی و توجه افراطی به کپی سازی از برنامه های 
خارجی و طرد تلویزیون از سوی هنرمندان واقعی و سپردن کار تولید سریال ها به دوستان، 
اقوام و گروه هایی که خودی هستند سبب شده تا تلویزیون نتواند در جهت پاسخگویی 
مناسب فرهنگی به جامعه عمل کند. به همین دلیل است که ما در ماه محرم شاهد تولید 
نو، خلاقانه، بامحتوا و مضامین مناسب نیستیم. علاوه بر اینکه تلویزیون در این زمینه فعال 
نیست، همین فعال نبودن سبب دلزدگی و گریزانی مخاطب می شود و با پخش هزارمین بار 
سریال های موفق سال های دور باعث دلزدگی بیشتر مخاطبان شده است؛ یعنی آن دلیلی 
که باعث شده رسانه ملی دچار ریزش فراوان مخاطب شود، همین مسئله تکرار مکررات، 

نداشتن نوآوری و استفاده بهینه نکردن از سرمایه و امکانات است.
می شود دو تا سه سریال شب دهم ساخت

این منتقد در پاسخ به این پرسش که چه عواملی باعث ماندگاری مجموعه ای مانند شب 
دهم شده و با وجود باز پخشش همواره محبوب و پربیننده است، افزود: در تلویزیون همیشه 
شاهد پخش سریال های تکراری هستیم  که در اوضاع برهوتی سریال های مناسبتی، مردم 
به ناچار و برای وقت گذارانی به تماشای آنها می نشینند. سریال شب دهم حسن فتحی 
از این دست سریال هاست. این اثر گرچه در مقطعی به برخی از مسائل فرهنگی جامعه 
توجه کرده، اما چون موضوعِ محوری آن جدا از مسائل اجتماعی و عاشقانه آن، در کالبد 
قصه عاشورا و تعزیه تعریف شده، توانسته با توجه به کارگردانی خوب، بازی های قوی، 
فضاسازی های مناسب و فیلم نامه حرفه ای، نظر مساعد مخاطبان را با خود همراه کند. 
تلویزیون دست کم می تواند در همین مسیر و با استفاده درست از امکانات و تسهیلات و 

از همه مهم تر، بودجه، دو تا سه سریال شب دهم از این جنس و حتی کامل تر تولید کند.
بحران نتیجه نابلدی هاست

آذین در پایان افزود: وقتی این اقدام صورت نمی گیرد، نمی توان آن را با فرافکنی پذیرفت 
و تقصیر را به گردن دیگران انداخت. اگر کاستی و بحرانی در تلویزیون وجود دارد که مطمئناً 
هم هست، نتیجه ندانم کاری ها و کژروی کسانی است که در بخش های مختلف تلویزیون 
حضور  دارند. در غیر این صورت می شود با توجه به همه این امکانات و افق فرهنگ سازی در 

جامعه و با توجه به نیازهای مخاطب و فرهنگ مردم، آثار خوب و درخوری ساخت.

وقتی قدر بار دراماتیک ایام محرم را نمی دانند

1۸ سال بعد؛ سریال شب دهم همچنان پخش می شود
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رییس سازمان اداری و استخدامی کشور :

بزرگی نظام اداری، هزینه هایی به کشور تحمیل می کند
تاجگردون با اشاره به تغییر در مکانیزم تخصیص بودجه:

۷۰ هزار میلیارد تومان از بودجه ۹۸ تخصیص داده نمی شود

۵ اقتصادی

حوری قاسمی *

 ذخایر گاز ایران تا چه زمانی پاسخگوی 
مصرف است؟

 بد مصرفی ایرانی ها در حوزه انرژی آنقدر زیاد است که برخی از پیشی گرفتن مصرف از 
تولید گاز در سال های آینده خبر می دهند، اما با وجود این بد مصرفی، ایران همچنان تا 

۵۰ سال آینده نیز توان تامین نیاز داخلی مصرف در حوزه گاز را دارد.  
تا چند دهه گذشته اغلب ایرانیان  از سوختی به جز گاز در مصارف خانگی،  صنعتی 
و حتی تولید برق استفاده می کردند اما کم کم با رونق تولید گاز و گسترش شبکه های 

انتقال،   گاز به عنوان سوخت طلایی ایرانیان جای خود را باز کرد.
این امر حتی به خودروها نیز رسید و سی. ان. جی اکنون ۲۰ درصد سوخت خودروهای 
سبک کشور را تامین می کند. با این حال دسترسی آسان به گاز باعث شد تا بد مصرفی 
سوخت نیز در بین ایرانیان رواج پیدا کند تا آنجا که در حال حاضر، میزان مصرف انرژی در 
کشور در بخش های مختلف اعم از خانگی، تجاری، صنعتی و... حدود چهار برابر و میزان 
مصرف گاز حدود سه برابر میانگین مصرف جهانی است که به طور قطع موجب هدر رفت 

منابع انرژی کشور در درازمدت خواهد شد.
این موضوع باعث شده تا با وجود آنکه ایران همچنان با دارا بودن حدود ۳۳ تریلیون متر 
مکعب ذخیره قابل استحصال گازی به عنوان دومین دارنده ذخایر گازی در دنیا به شمار 

رود اما در عین حال نگرانی هایی برای تامین درازمدت این سوخت ایجاد شود.
در کنار بد مصرفی همچنین بالا رفتن سن تاسیسات گازی و نزدیک شدن چاه های 

برداشت گاز به نیمه دوم عمر خود بر این نگرانی دامن زده است.
با توجه به این مهم،   توسعه میدان گازی پارس جنوبی به عنوان اصلی ترین منبع تامین 
گاز کشور و هزینه کرد حدود ۸۰  میلیارد دلار در چرخه توسعه و تولید از این میدان که 
شامل حفاری، ساخت و نصب سکو و خطوط لوله، ساخت پالایشگاه و ...می شود در 

دستور کار قرار گرفته است.
از سوی دیگر برنامه ریزی لازم جهت نگهداشت توان تولید گاز و استفاده از کمپرسورهای 
تقویت فشار در فازهای مختلف این میدان نیز انجام گرفته و یا در حال انجام است. بر 
همین اساس طی سال های ۹۴ تاکنون فازهای ۱۶، ۱۵، ۱۸-۱۷، ۱۹ و ۲۱-۲۰ مورد 
بهره برداری قرار گرفته و تولید اولیه از فازهای ۱۴-۱۳، و ۲۴-۲۲ نیز طی سال های ۹۷ 

و ۹۸  آغاز شده است.
اما این تمام ماجرا نیست. نگرانی دیگری که وجود دارد کاهش فشار میدان پارس 
جنوبی و افت تولید در سال های آینده است. بر همین اساس قرار بود تا در توسعه فاز ۱۱ 
پارس جنوبی از سکوهای تقویت فشار استفاده شود و سپس به مرور زمان این سکوها به 

سایر فازهای پارس جنوبی برسد.
اگرچه توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبی بعد از خروج آمریکا از برجام و بد عهدی توتال هنوز 
آغاز نشده اما درخصوص جلوگیری از کاهش فشار میدان پارس جنوبی برنامه ریزی های 

لازم انجام شده است.
بر همین اساس،   در توسعه میادین گازی به ویژه میادین مشترک و تکمیل فازهای ۲۴ 
گانه میدان گازی پارس جنوبی تاکید شده و خطر هرگونه بحرانی از منظر تولید و تامین 

گاز مصرفی تا سال ۱۴۰۴ و پس از آن رد شده است.
البته به موازات سرمایه گذاری در میدان گازی پارس جنوبی،  توسعه سایر میادین گازی 
جهت تامین مصارف خانگی، پالایشگاهی، نیروگاهی، صادرات و تزریق گاز نیز همواره 

مدنظر بوده و سرمایه گذاری گسترده ای نیز در این زمینه انجام شده است.
توسعه فاز دوم میدان گازی تنگ بیجار، برنامه ریزی جهت توسعه آتی میدان گازی 
تابناک، هما و وراوی و انجام فعالیت های اجرایی جهت راه اندازی فاز اول میدان گازی 

کیش تنها بخشی از فعالیت های بی شمار شرکت ملی نفت در این خصوص می  باشد.
با توجه به مجموع فعالیت های صورت گرفته،   ایران حدود ۳۳ تریلیون متر مکعب گاز 
قابل استحصال در اختیار دارد و تولید تجمعی سالیانه فعلی نیز حدود ۳۰۰ میلیارد متر 
مکعب است بنابراین در سال ۱۴۰۴ بحرانی در تامین گاز وجود نخواهد داشت و ذخایر 

گازی موجود برای تامین نیاز کشور تا بیش از ۵۰ سال آینده نیز کافی خواهد بود.
بزرگی در اختیار دارد که هنوز  ایران همچنان پهنه های  این در شرایطی است که 
فعالیت های اکتشافی در آنها انجام نشده است. همچنین استفاده و بهره برداری از منابع 
غیرمتعارف گازی نیز در ایران صورت نگرفته که انجام این فعالیت ها می تواند روند افزایش 

تقاضای گاز را جبران کند.

مدیرعامل شرکت راه آهن :

خط آهن سریع السیر تهران-قم-اصفهان
 قطعا احداث می شود

مدیرعامل شرکت راه آهن از تأکید معاون اول رئیس جمهور بر احداث پروژه قطار سریع 
السیر تهران-قم-اصفهان با سرعت ۳۰۰ کلیومتر بر ساعت خبر داد.

سعید رسولی در خصوص تداوم یا توقف احداث خط آهن قطار سریع السیر تهران-قم-
اصفهان و سرعتی که برای سیر این قطار در نظر گرفته شده، تصریح کرد: طراحی اولیه 
این قطار، ۳۰۰ کیلومتر بر ساعت بود که بعدا در یک مقطع زمانی تصمیم گرفته شد این 

سرعت به ۲۵۰ کیلومتر بر ساعت کاهش داده شود.
وی ادامه داد: اخیرا وزیر راه و شهرسازی بار دیگر دستور داد تا هم سرعت ۳۰۰ کیلومتر 
بر ساعت مد نظر باشد تا مزیتی که برای قطار سریع السیر وجود دارد که همان سرعت بالا 
و کم بودن زمان سیر آن است، رعایت شود. بنابراین در حال حاضر دستور کار برای اجرای 
روند احداث زیرساخت های ریلی قطار سریع السیر تهران-قم-اصفهان، ۳۰۰ کیلومتر 

بر ساعت است.
رسولی در خصوص منتفی شدن اصل احداث یا عدم احداث پروژه قطار سریع السیر 
تهران-قم-اصفهان هم گفت: اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهور اخیرا در 
جلسه ای که با مسئولان این پروژه در وزارت راه و سازمان برنامه و بودجه داشت، دستور 

اکید داد تا این پروژه تکمیل و نحوه تأمین منابع مالی مورد نیاز آن بررسی شود.
وی تأکید کرد: این پروژه در حال حاضر پیشرفت فیزیکی دارد که کمتر از ۱۰ درصد 
اما در عملیات خاکی زیرسازی قطعه قم-اصفهان بالای ۶۰ درصد  برآورد می شود 

پیشرفت دارد در قطعه تهران-قم هم اقداماتی شده است.
معاون وزیر راه و شهرسازی درباره علت کاهش حجم بار ریلی عبوری از ایران و تلاش 
چینی ها برای دور زدن ایران برای انتقال بار از مسیری غیر از ایران برای ارسال به اروپا 
اظهار داشت: تعامل و همکاری چندجانبه کشورهای مسیر چین به ایران داریم و در 
فروردین امسال نیز توافق خوبی با طرف چینی هم در زمینه تعرفه سیر قطار از ایران و هم 

در زمینه مجوزهای سیر واگن های ایرانی در این مسیر داشتیم.
وی افزود: بنابراین با چینی ها برای تردد قطار در این مسیر همکاری داریم، طبیعتا ما و 
این کشورها به دنبال آن هستیم تا مسیر بهینه ای داشته باشیم تا هم زمان سیر کوتاه تر 
شده و هم تعرفه به گونه ای باشد که رقابتی شود و شرایطی فراهم کنیم تا صاحبان کالا، 

بار را با قطار حمل کنند.
مدیرعامل شرکت راه آهن در پاسخ به پرسشی در خصوص مسیری که با عبور از ایران، 
چین را به غرب آسیا وصل می کند یادآور شد: مسیر ریلی چین به ایران شامل تردد از 
ازبکستان، قزاقستان و ترکمنستان و سپس با عبور از مرز سرخس، وارد ایران می شود که 

در این مسیر، تردد قطارهای کانتینری با طرف چینی داریم.

و  کوچک  صنایع  سازمان  کوچک  صنایع  معاون 
آمارهای  مطابق  گفت:  ایران  صنعتی  شهرک های 
سازمان توسعه تجارت و گمرک جمهوری اسلامی ایران 
در پنج ماه نخست امسال بیش از یک میلیارد و ۳۰ 
میلیون یورو صادرات غیرنفتی توسط واحدهای کوچک 
و متوسط )SME( انجام شده است که در مقایسه با 
داشته  رشد  درصد  از ۴۰  بیش  پارسال  مشابه  مدت 
برنامه  هفت  از  یکی  افزود:  مصاحب«  »اصغر  است. 
امسال وزرات صنعت، معدن و تجارت، توسعه صادرات 
غیرنفتی است و صدور بیش از یک میلیارد و ۳۰ میلیون 
دلار امسال توسط بیش از یکهزار و ۱۰۰ واحد صادراتی 

در رشته صنعت های مختلف انجام شده است.
به گفته وی، توسعه و رونق فعالیت کنسرسیوم های 
صادراتی و شرکت های مدیریت صادرات که تا امروز تعداد آنها به بیش از ۱۳۰ شرکت رسیده از سوی سازمان صنایع کوچک و 
شهرک های صنعتی ایران دنبال می شود. مصاحب خاطرنشان کرد:  برای تحقق این مهم، در وهله نخست باید مراجع قانونی و 
سازمان ها و نهادهای دولتی مرتبط با مقوله صادرات، آنها را به رسمیت بشناسند. وی یادآوری کرد:  این دو مدل به عنوان راهبرد نفوذ 
در بازارهای هدف در سطح جهان مورد توجه قرار گرفته اند و این سازمان نیز لایحه ای را تدوین کرد تا با همکاری اتاق بازرگانی و بخش 
خصوصی و استفاده از نظرات کارشناسی آنها و در نهایت ارجاع موضوع به شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی، حمایت 
از کنسرسیوم های صادراتی و شرکت های مدیریت صادرات اتفاق بیفتد. معاون صنایع کوچک سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران افزود:  پس از به رسمیت شناخته شدن آنها از سوی مراجع قانونی و دولتی یاد شده،  واحدهای کوچک و متوسط نیز 
می توانند به آنها اعتماد کرده و از ظرفیت هایشان از جمله واحدهای تحقیق و توسعه  استفاده کنند. وی با اشاره به توسعه خوشه های 
کسب وکار در این سازمان، خاطرنشان کرد:  در این خوشه ها نیز می توان پس از اتمام پروژه توسعه، به ایجاد کنسرسیوم های صادراتی 
برای حضور در بازارها اندیشید و برنامه ریزی کرد. مصاحب گفت: رقابت پذیری و توسعه بازار و بین المللی سازی، دو هدف مهمی است 
که فارغ از شرایط سیاسی و ارتباطات بین الملل در سطح صنایع کوچک و متوسط دنبال می شود و سعی داریم بر این اساس واحدها 
را استانداردسازی کنیم. وی برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت برای توسعه صادرات به ۱۵ کشور همسایه را یادآور شد وافزود: 
کشورهای یاد شد سالیانه افزون بر ۱۳ هزار میلیارد دلار واردات انجام می دهند که ظرفیت بزرگی برای صنایع بزرگ، کوچک و متوسط 
و صنایع کشاورزی کشورمان محسوب می شود. این مقام مسئول اضافه کرد:  علاوه بر آنها، توسعه صادرات به چین، هند و کشورهای 
آفریقایی نیز در دستور کار است. مصاحب خاطرنشان کرد:  بیش از ۷۷ هزار واحد کوچک و متوسط )SME( در کشور وجود دارد که ۴۳ 

هزار واحد آنها در شهرک های صنعتی مجوز فعالیت داشته و از این تعداد، ۳۴ هزار واحد فعالند.  

نایب رئیس بنیاد ملی گندمکاران ایران با بیان 
اینکه دلالان برای گندم های که به مراکز دولتی 
افزود: فروش  برنامه دارند،  تحویل داده نشده 
احتکار  یا  و  آزاد  بازار  در  گندم ها  و سبوس  آرد 
برای ایجاد بازار سیاه از برنامه های دلالان برای 
گندم های است که به مراکز دولتی تحویل داده 

نشده است.
پیش بینی  اینکه  بیان  با  ایمانی  علی قلی 
به  نسبت  برداشت  فصل  پایان  تا  می شود 
تن  میلیون   ۱.۵ گذشته  سال  مشابه  مدت 
کسری خرید گندم داشته باشیم،  اظهار کرد: 
گزارش های از ذخیره گندم در انبارهای یک صد 

تنی تا چند هزار تن به ما رسیده که بسیار نگران کننده است. وی ادامه داد: انبار گندم ها معمولا توسط دلالان انجام شده و 
کشاورزان کمتر مبادرت به این امر کرده اند. ایمانی برنامه دلالان برای گندم های انبار شده را تبدیل آن به آرد و سبوس و فروش 
آن ها در بازار آزاد عنوان کرد. وی با اشاره به افزایش قیمت سبوس در پی مصوبه اخیر وزارت صمت،  افزود: قیمت مصوب هر 
کیلوگرم سبوس یک هزار و ۲۵۰ تومان و قیمت آن در بازار آزاد حدود ۲ هزار تومان است، همچنین قیمت آرد نیز به صورت 
آزاد یک هزار و ۸۵۰ تومان است که هر دو قیمتی بالاتر از قیمت خرید تضمینی دولتی دارند. ایمانی اضافه کرد: دلالان گندم 
را از کشاورزان کمتر از نرخ مصوب دولت خریده اند و با هزینه کم تبدیل به آرد و سبوس کرده و فرآورده های حاصل را با قیمت 
بالا به فروش می رسانند و سود بسیاری می برند. وی مشتری دلالان را دامداری ها و نانوایان آزادپز عنوان کرد که به دنبال 
تامین نهاده های تولید خود هستند. ایمانی اصلی ترین دلیل انحراف گندم از مسیر خرید تضمینی را تعیین قیمت پایین برای 
خرید این محصول از کشاورزان دانست. وی افزود:  در سال گذشته دولت برای خرید هر کیلوگرم گندم از کشاورزان قیمت 
یک هزار و ۷۰۰ تومان را تعیین کرد در حالی که این قیمت پاسخگوی هزینه های تولید و جاری زندگی کشاورزان نبود و بارها 

مورد اعتراض آن ها قرار گرفت.
نایب رئیس بنیاد ملی گندمکاران ایران با تاکید بر اینکه احتمال تکرار مشکل های عنوان شده برای سال زراعی پیش رو 
بیشتر از سال گذشته است، اظهار کرد: با توجه به اینکه نرخ تورم تولید در بهار امسال ۶۹.۵ درصد بود قیمت خرید تضمینی 
گندم در سال جاری باید یک هزار و ۱۹۰ تومان بیشتر از قیمت خرید این محصول در سال گذشته و معادل ۲ هزار و ۸۰۵ 

تومان باشد.
ایمانی در پایان تاکید کرد: عدم تعیین قیمت مناسب برای خرید تضمینی گندم یا تاخیر در اعلام آن علاوه بر افزایش 
حضور دلالان، تمایل کشاورزان به کشت گندم را نیز کاهش خواهد داد که هر دو تهدید جدی برای خوداتکایی گندم هستند.

معاون سازمان صنایع کوچک خبر داد:

رشد 4۰ درصدی صادرات صنایع کوچک تا پایان مردادماه
در گفت و گو با نایب رئیس بنیاد ملی گندمکاران ایران عنوان شد

برنامه حساب شده دلالان برای گندم 

است،  ماهه شدن  در حال یک  ابلاغ شیوه نامه جدید خرید سوخت  که  در حالی 
سخنگوی دولت از طرحی تازه برای اعمال محدودیت های تازه برای سوختگیری با 

کارتی جز کارت شخصی خبر داده است.
خرید بنزین با کارت شخصی در حال حاضر مستلزم قبول هیچ محدودیتی نیست اما 

هنوز سهم استفاده از کارت سوخت شخصی به میزان مورد انتظار نرسیده است.
 بر این اساس بررسی ها نشان می دهد سهم کارت های معطله در باجه های پست از یک 
میلیون کارت گذشته است و ابلاغ ها و اعلام ها زمینه را برای تحویل کارت های شخصی تا 

پایان شهریور ماه فراهم خواهد کرد.
 شهریور ماه بود که محدودیت سی لیتری برای سوختگیری با کارت سوخت جایگاه 
به اجرا درآمد. این محدودیت البته محدودیتی کامل نیست چرا که دارندگان خودرو 
می توانند در یک روز از چندین جایگاه سی لیتر بنزین را خریداری کنند چرا که شماره  
پلاک یا رانندگان در این مرحله از سوخت گیری ثبت نخواهد شد. حالا خبرهای رسیده 

حکایت از ایجاد محدودیت های تازه در این عرصه دارد. به عبارت دیگر مقرر است میزان 
سوختگیری در هر بار مراجعه و استفاده از کارت شخصی به ۱۵ لیتر کاهش یابد اما در 

این مرحله نیز سوختگیری از جایگاه های مختلف با رعایت این سقف مجاز است.
چرا از کارت های شخصی استفاده نمی شود؟

بررسی ها نشان می دهد بسیاری از دارندگان وسایل نقلیه تمایل چندانی به استفاده از 
کارت های سوخت شخصی ندارند، این بی علاقگی البته دلایل مختلفی دارد.

از کارت جایگاه استفاده  این سئوال که چرا  به  پاسخ  بنزین در  از خریداران   یکی 
می کنید؟ گفت: برخی می گویند اگر از کارت خودم استفاده کنم سهمیه من کم می شود 
از این رو ترجیح می دهم تا وقتی امکان خرید بنزین با کارت جایگاه هست، از آن استفاده 

کنم تا سهمیه خودم باقی بماند.
 این پاسخ البته از سوی بسیاری از شهروندان به خبرنگا خبرآنلاین داده شده است چرا 
که این شایعه به صورتی جدی در شبکه های مجازی مطرح شده است و البته برخی نیز 

با ارسال پیامک هایی به قصد کلاهبرداری شهروندان را دعوت به ثبت نام برای دریافت 
سهمیه بنزین و ... می کنند.

 شهروند دیگری در یکی از پمپ بنزین های مرکز شهر پاسخ به این سئوال که چرا از 
کارت شخصی استفاده نمی کنید؟ گفت: کار سختی است، وقتی فعلا تفاوتی در قیمت 
بنزین با کارت جایگاه و کارت سوخت خودم وجود ندارد، چرا باید از کارت خودم ساتفاده 

کنم. فعلا غالبا یادم نمی ماند که کارت سوختم را بین مدارک بگذارم.
 یکی از کارکنان جایگاه سوختگیری نیز درباره میزان استفاده مردم از کارت های 
سوختگیری شخصی گفت: از وقتی که محدودیت سی لیتر اعلام شده، افراد بیشتری 
از کارت های سوخت شخصی استفاده می کنند اما با توجه به اینکه بخش مهمی از 
خریداران بنزین بین ۱۰ تا بیست لیتر بنزین در هر بار سوختگیری می خرند، اعمال 

محدودیت ۱۵ لیتری بی تردید سهم کارت های شخصی را افزایش خواهد داد.
 برخی فعالان جایگاه های سوختگیری می گویند پیشنهاداتی از سوی جایگاه داران 
برای تعیین مبلغی بابت استفاده از کارت های جایگاه ها ارائه شده است که در صورت 
تصویب اجرایی می شود . به نظر می رسد این تفاوت قیمت خود انگیزه بالایی برای 

افزایش سوختگیری با کارت های شخصی است. 
 وزیر نفت درباره سهمیه بندی چه می گوید؟

زنگنه در برابر این پرسش که سهمیه بندی بنزین در راه است یا خیر گفته است: هنوز 
تصمیمی در این زمینه و قیمت حامل های انرژی اتخاذ و ابلاغ نشده است، اما در صورت 
سهمیه بندی بنزین ۲ نرخی خواهد شد.زنگنه با بیان اینکه کارت سوخت هیچ وقت 
حذف نشده است بلکه از کارت سوخت جایگاه داران استفاده شده است، افزود: تا زمانی 

که سهمیه بندی بنزین وجود نداشته باشد مردم کارت سوخت را جدی نخواهند گرفت.
بلوچستان  و  سیستان  جز  به  خودرو  سوخت  کارت  با  گیری  سوخت  در  افزود:  او 
محدودیتی در تعداد دفعات سوخت گیری ۶۰ لیتر بنزین وجود ندارد، ولی در صورت 
استفاده از کارت سوخت جایگاه داران فقط ۳۰ لیتر در روز می توان بنزین زد. در این میان 
آنچه مسلم است اینکه حتی اگر در آینده سهمیه بندی اتفاق بیفتد، عدم استفاده از کارت 

شخصی مستلزم دریافت سهمیه بالاتری نخواهد بود.
عدم استفاده از کارت سوخت بر قیمت تاثیر دارد؟

هر چند برخی از جایگاه داران بابت استفاده از کارت جایگاه مبالغی را دریافت می کنند 
اما این مهم هنوز مبنایی قانونی ندارد اما بسیاری از ناظران و فعالان صنفی معتقدند تغییر 
قیمت خرید بنزین با کارت جایگاه نسبت به خرید بنزین با کارت شخصی می تواند تمایل 
به استفاده از کارت های سوخت و پیگیری برای دریافت کارت از سوی کسانی که هنوز 

اقدامی برای آن نکرده اند، افزایش دهد.  
استفاده از کارت سوخت در شرایط فعلی ابزاری مهم برای ممانعت از قاچاق سوخت از 

یک سو و دریافت اطلاعات مربوط به میزان مصرف در تمامی استان هاست.  

استفاده از کارت های شخصی بنزین افزایش می یابد

جزییات محدودیت های تازه برای سوختگیری چیست؟

گفت وگو از هادی سلگی

نقدینگی با رشد سالانه ۲۵ درصدی، در خرداد ماه به نزدیک 
۲۰۰۰ هزار میلیارد تومان رسیده است. به گفته یک اقتصاددان، 
در حال حاضر عامل خلق نقدینگی در اقتصاد ایران، نرخ های 

سود بالایی است که نظام بانکی به سپرده های بانکی می دهد. 
طبق آمارهای بانک مرکزی، رقم نقدینگی کشور در خردادماه 
سال جاری به ۱۹۷۹ هزار میلیارد تومان رسیده است؛ رقمی 
که نسبت به خردادماه سال گذشته به میزان ۲۵.۱ درصد رشد 
کرده است. این در حالی است که رقم نقدینگی در سال ۱۳۹۷ 
)خردادماه این سال نسبت به خرداد سال ۱۳۹۶( رشدی ۲۰.۴ 
درصدی را تجربه کرده بود. در خرداد سال گذشته مقدار نقدینگی 
به ۱۵۸۲ هزار میلیارد تومان رسیده بود و در خرداد سال ۱۳۹۶ 
آمارها نشان می دهد  این  بود.  تومان  نیز  ۱۳۱۴ هزار میلیارد 

نقدینگی به صورت تصاعدی در حال افزایش است.
سیستم بانکی؛ عامل رشد نقدینگی

خوارزمی  دانشگاه  علمی  هیئت  عضو  شقاقی شهری،  وحید 
معتقد است که عامل رشد نقدینگی، سیستم بانکی است. این 
اقتصاددان در گفت وگو با ایرناپلاس گفت: در دهه ۱۳۷۰ عامل 
اصلی رشد نقدینگی، استقراض دولت از سیستم بانکی بود، ولی 
از دهه ۱۳۸۰ به بعد عامل رشد نقدینگی را عمدتاً باید در نظام 
بانکی جست وجو کنیم، به عبارت دیگر عامل خلق نقدینگی، 
کارکرد سیستم بانکی بوده است. این استاد دانشگاه با بیان اینکه 
این خلق نقدینگی در واقع از هیچ، اتفاق می افتد، گفت: بین ۴۰ 
تا ۶۰ درصد از دارایی های نظام بانکی بلوکه شده یا منجمد است، 
یعنی از مطالبات معوق یا وام های تمدیدی تشکیل شده است. ولی 
طرف بدهی که طرف واقعی و غیرموهومی است، همچنان سود 
۲۰ درصد می گیرد، هرچند سپرده های کلان، سودهای بیشتری 
طلب می کنند. به گفته شقاقی شهری هر چقدر این نرخ سود بالاتر 

باشد، سیستم بانکی بیشتر از هیچ خلق نقدینگی می کند.
خلق نقدینگی از هیچ

از هیچ توضیح داد: وقتی کسی  نقدینگی  وی درباره خلق 

سپرده گذاری می کند و بانک آن را به دیگری با نرخ خاصی )مثلًا 
این ۱۸  از  بانکی سه درصد  وام می دهد، سیستم  ۱۸ درصد( 
درصد را به عنوان کارمزد فعالیت خود برمی دارد و ۱۵ درصد مابقی 
را به سود سپرده گذاران اختصاص می دهد؛ این یعنی چرخه 
درست سیستم بانکی. ولی وقتی این چرخه معیوب می شود که 
طرفِ دارایی، منجمد یا بلوکه شود، مانند آنچه در سیستم بانکی 
ایران می بینیم، از طرف دارایی به طرف بدهی کمتر از نصف 
سود منتقل شود. در این مواقع، سیستم بانکی برای اینکه سود 
سپرده گذار را بدهد ناگزیر می شود سپرده گذار جدید جذب کند. 
به همین دلیل مجبور می   شود همواره نرخ سود را افزایش دهد و 

به تبع آن، یک جنگ نرخ سود بین بانک ها رخ  می دهد.
شقاقی شهری ادامه داد: از سوی دیگر در سال گذشته ما شاهد 
افزایش نرخ سود در بازارهای موازی مانند سکه، طلا، خودرو و 

مسکن بوده ایم. در این مواقع، نظام بانکی هم برای اینکه از این 
قافله عقب نماند، مجبور می شود نرخ سود را به صورت نانوشته 
افزایش دهد. در این صورت خلق نقدینگی با نرخ بالاتر صورت 
می گیرد، مثلًا اگر امسال میزان نقدینگی ۲۰۰۰ هزار میلیارد 
تومان است، با نرخ ۲۰ درصد سود سالانه، رقمی معادل ۴۰۰ هزار 
میلیارد تومان از سوی بانک ها پول توزیع خواهد شد. به عبارت 
دیگر، در طول یک سال حجم نقدینگی ۲۴۰۰ هزار میلیارد تومان 
می شود. این خلق نقدینگی به واسطه نرخ بالای سود سپرده ها و 
نه از کانال تسهیلات صورت می گیرد. وقتی از بانکداری بدون ربا 

استفاده نمی شود، این اتفاق همواره رخ می دهد.
زیان ده  تسهیلات،  طرف  اگر  است:  معتقد  اقتصاددان  این 
باشد، اصولًا باید به سپرده گذار، سود پایین یا زیان تعلق گیرد، 
ولی با این وجود، سیستم بانکی همواره به سپرده گذار سود داده 

است. شقاقی شهری در ادامه، بحث خود را این گونه جمع بندی 
کرد: سیستم بانکی یک ترازنامه شامل دو بخش دارایی و بدهی 
دارد؛ طرف دارایی حاوی سرمایه گذاری  ها و تسهیلات سیستم 
بانکی می شود و طرف بدهی هم از سپرده های مردم تشکیل 
وکالت  به  که  است  صورت  بدین  بانکداری  اصول  است.  شده 
عقود  قالب  در  یا  کند  سرمایه گذاری  سپرده گذاران،  سوی  از 
اسلامی، تسهیلات دهد. به میزان سود و زیانی هم که صورت 
می گیرد، بخشی از آن را بین سپرده گذاران توزیع کند. اما عملًا 
در سیستم بانکی ما این اتفاق نیفتاده است؛ چرا که اکنون طرف 
دارایی آنها بین ۴۰ تا ۶۰ درصدش موهومی است، ولی همچنان 
در طرف بدهی سود می دهند. این سود از محل سپرده گذاران 

جدید تهیه می شود.
جنگ نرخ سود به دلیل ناترازی

وی افزود: این ناترازی عامل اصلی جنگ نرخ سود و به تبع آن، 
افزایش نرخ سود و در نهایت خلق نقدینگی مضاعف شده است. 
سال گذشته این چرخه به دلیل شرایط تورمی اقتصاد تشدید 
شد. به همین دلیل، ما اکنون نرخ ۲۵ درصدی رشد نقدینگی را 

طی یک سال گذشته شاهد بوده ایم.
شقاقی شهری هشدار داد: این یک بحران در سیستم بانکی 
برای  سنگینی  پیامدهای  یابد،  ادامه  اگر  و  می شود  محسوب 

اقتصاد ما خواهد داشت.
وی در ادامه درباره چگونگی حل این بحران هم توضیح داد: 
چاره این است که به سمت اصلاح ناترازی سیستم بانکی برویم. 
ناترازی به این شکل حل می شود که بانک های ما هر فعالیتی را 

انجام ندهند.
این استاد دانشگاه با بیان اینکه بانک ها در ایران سرمایه گذاری 
و بنگاه داری انجام می دهند، گفت: در همه دنیا بین بانک های 
تجاری و سرمایه گذاری تفکیک وجود دارد، اما در ایران مشاهده 
می شود که یک بانک تجاری با همه عقود، تسهیلات پرداخت 
کرده و همه فعالیت های اقتصادی را هم انجام می دهد. تا زمانی 
هم که مشکل ناترازی حل نشود، این جنگ سود ادامه خواهد 

داشت.

یک اقتصاددان مطرح کرد

پول روی پول، داستان سودهای بانکی و رشد نقدینگی

 معاون رییس جمهوری و رییس سازمان اداری و استخدامی با بیان اینکه بزرگی نظام اداری، هزینه هایی به کشور تحمیل می کند 
بر کوچک سازی آن در برهه کنونی تاکید کرد. "جمشید انصاری" روز پنجشنبه در نشست کارگروه ارتقای بهره وری استان یزد افزود: 
برای انجام این هدف که یک ضرورت محسوب می شود باید کار فرهنگی در کشور انجام گیرد. وی خاطرنشان کرد کوچک سازی نظام 
اداری جزو برنامه های دولت است و اگر مقاومتی در راستای اجرایی شدن آن صورت می گیرد به خاطر این است که زمینه فرهنگی فراهم 
نیست. معاون رییس جمهوری با بیان اینکه بهره وری از مهمترین مولفه های توسعه و پیشرفت کشور است و برای تحقق آن ابتدا باید زیر 
ساخت های فرهنگی آن فراهم شود اظهار داشت: اجرایی شدن این امر باید مورد توجه همه بخش های اجرایی قرار گیرد. وی با اشاره به 
اینکه مطالعات در حوزه بهره وری باید کاربردی و سپس به یک مدل تبدیل شود تا بتوان در کمترین زمان ممکن به اهداف آن رسید تصریح 
کرد: مقایسه استانها در رابطه با شاخص های مختلف توسعه باید بر اساس توانایی ها و شرایط و ظرفیت های هر منطقه مورد بررسی و 
سپس بر اساس مولفه های خاص هر استان اقدام کرد. رییس سازمان اداری و استخدامی کشور افزود: یکی از آفت های برنامه ریزی آن 
است که در مقایسه ها بدون نگاه به شرایط هر استان، آنها را در کنار هم قرار داده و سپس نتیجه گیری می کنیم در حالیکه در بهره وری باید 
از مطالعات به مدل برسیم تا اطلاعات به روز شده و به شاخص های جدیدی نائل شویم. وی به شاخص های بهره روی در یزد اشاره کرد و 

بر توجه به امور خدماتی و گردشگری بعنوان دو موضوع مهم در رسیدن به بهره وری صحیح تاکید کرد.

رئیس کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس می گوید پیش بینی می شود در سال جاری حدود ۷۰ هزار میلیارد تومان از بودجه 
تخصیص نیابد.

غلامرضا تاجگردون  در پاسخ به اینکه در حال حاضر که دولت تصمیم دارد به جای ۴۴۸ هزار میلیارد تومان مصوبه مجلس، منابع و 
مصارف سال جاری را ۳۸۶ هزار میلیارد تومان تنظیم کند، آیا این اصلاح بودجه باید در مجلس تصویب شود؟ گفت: این امر اصلاح 

بودجه ای نیست، در واقع این تغییر در مکانیزم تخصیص صورت گرفته که از اختیارات سازمان برنامه و بودجه است.
در صورتی که سازمان برنامه و بودجه به دنبال افزایش سقف بودجه باشد یا بخواهد درآمدها و منابع را جابه جا کند، باید در مجلس 
شورای اسلامی بررسی شود اما در حال حاضر تخصیص ها در سقف بودجه پیش بینی شده، انجام می گیرد. نماینده مردم گچساران 
و باشت در مجلس شورای اسلامی افزود: در صورتی که سازمان برنامه و بودجه به دنبال افزایش سقف بودجه باشد یا بخواهد درآمدها 
و منابع را جابه جا کند، باید در مجلس شورای اسلامی بررسی شود اما در حال حاضر تخصیص ها در سقف بودجه پیش بینی شده، 
انجام می گیرد. تاجگردون اظهار کرد: عملکرد کنونی سازمان برنامه و بودجه همانند زمانی است که می خواهد تنها ۸۰ درصد بودجه را 
تخصیص دهد که در این حال نیازی به ارجاع به مجلس نیست. رئیس کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس ادامه داد:پیش بینی 

می شود در سال جاری دولت ۷۰ هزار میلیارد تومان از بودجه را تخصیص ندهد.

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی 

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۱۰۱۱۰۰۱۳۷۴ مورخ ۱۳۹۸/۰۵/۳۰ هیات موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی حوزه ثبتی ناحیه سه کرج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای 
ماشاالله محسنی بشناسنامه شماره ۶ صادره از مهریز فرزند اسدالله در ششدانگ 
یکباب خانه به مساحت ۲۸۰ مترمربع مفروز از پلاک شماره ۳۵۵ فرعی از ۱۶۹ اصلی 
باستثناء بهای ثمن اعیان واقع در البرز و با خریداری از آقای احد فرهنگ فلاح و با 
مالکیت مالک اولیه وراث مرحوم رضوان اله گمدار تایید مینماید . لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . 
بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد . م/۹۸/۲۲۳۳/ف 
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۳۹۸/۰6/۲۳ 
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۳۹۸/۰۷/۰۸ 
محمد شکری – رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج 
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علی دایی: 

»رونالدو« رکوردم را بشکند ناراحت نمی شوم

»علی دایی« در گفت وگویی با اشاره به نزدیک  شدن »کریستیانو رونالدو« به رکورد آقای 
گلی خود، اظهار داشت: از اینکه بازیکنی همچون رونالدو با یک دوجین افتخار در دنیای 

فوتبال، رکوردم را بشکند ناراحت نمی شوم.
علی دایی بدون شک یکی از بهترین مهاجمان تاریخ قاره کهن محسوب می شودغ 
فوتبالیستی که گل های خاطره انگیزی برای فوتبال ایران به ثمر رسانده و سال ها است 

آقای گل فوتبال جهان نیز نامیده می شود.
اما حالا رکورد دایی در خطر شکسته شدن است...

رونالدو در چهار سال گذشته ۳۳ گل برای تیم ملی پرتغال به ثمر رسانده و در مجموع 
او برای رسیدن به آمار کنونی خود تنها به ۹ سال زمان نیاز داشت و حالا که سزاوارانه 
قد برافراشته است، برای شرط بندی روی اینکه رونالدو نتواند در سال های پیش رو ۱۷ 
گل ملی دیگر به ثمر رسانده و رکورد دایی را بشکند، باید شجاعت زیادی داشته باشید؛ 

رکوردی که مهاجم ایرانی آن را تا دهه ها متعلق به خود می پنداشت.
رونالدو در مجموع تا کنون ۹۳ گل ملی دارد و علی دایی نیز ۱۰۹ گل ملی به ثمر 

رسانده است.
علی دایی در گفت وگوی اختصاصی با خبرنگار ورزشی ایرنا از خطر شکسته شدن 
رکوردش توسط رونالدو، اوضاع پرسپولیس، عملکرد »گابریل کالدرون« و روزهای بدون 

فوتبالش حرف زد.
 روزهای بدون فوتبال برای علی دایی چگونه می گذرد؟

- خیلی خوب.
جدی! واقعا همین طور است؟

حقیقت را می گویم، این فرصت در اختیار من قرار گرفته است تا به کارهای شخصی ام 
برسم و دارم از زندگی ام لذت می برم.

اما »علی دایی« عاشق فوتبال است و همیشه این موضوع را گفته؛ پس 
چطور از دوری فوتبال لذت می برد؟

- هر اتفاقی که در زندگی من افتاده به خواست خدا بوده است و به طور حتم آن بالایی 
این طور تصمیم گرفته  است که در این برهه از زمان مدتی از فوتبال دور باشم.

 خبرهایی شنیده می شد مبنی بر این که قرار است هدایت یک تیم خارجی 
را بر عهده بگیرید؛ آیا صحت داد؟

- چند پیشنهاد خارجی داشتم که هنوز آن ها راقبول نکرده ام و مشغول بررسی شان 
هستم؛ اگر شد که به عنوان مربی در خارج از ایران مشغول می شوم و اگر هم این تفاق 

رخ نداد خداوند را شکر می کنم و به کارهای شخصی ام می پردازم.
از این که آن ماجراها در زمان حضورتان در سایپا رخ داد و باعث شد از فوتبال 

دور بیافتید ناراحت نیستید؟
- نه، چرا ناراحت باشم. هر اتفاقی که در زنگی ما انسان ها رخ می دهد حکمتی پشت 

آن نهفته است که باید بپذیریم.
نتایج پرسپولیس را در لیگ برتر دنبال می کنید؟

- از نتایج پرسپولیس در لیگ برتر باخبر هستم اما متاسفانه به جز نیمه دوم بازی این 
تیم مقابل تراکتورسازی بازی های این تیم را تماشا نکرده ام.

 پرسپولیس در این فصل مدعی قهرمانی در لیگ برتر خواهد بود؟
- پرسپولیس همواره مدعی قهرمانی در لیگ برتر بوده و خواهد بود و به طور حتم در 
لیگ نوزدهم نیز این اتفاق خواهد افتاد و قرمزپوشان شانس زیادی برای قهرمانی در 

لیگ خواهند داشت.
نظرتان درباره حضور کالدرون در پرسپولیس چیست؟ او موفق خواهد شد؟
- با تماشای یک نیمه از بازی پرسپولیس درباره کالدرون نمی توان نظر داد اما بی شک 
او در پرسپولیس کار سختی پیش رو خواهد داشت. در چند سال اخیر پرسپولیس بر 
اساس تفکرات و رویکرد برانکو ایوانکوویچ در مسابقات به میدان رفته است و اندیشه ای او 
به طور حتم در این تیم باقی مانده است اما امیدوارم این مربی آرژانتینی در پرسپولیس 

موفق بوده و بتواند روزهای خوبی را برای هواداران پرسپولیس رقم بزند.
عملکرد تیم ملی در بازی با هنگ کنک را چطور دیدید؟

- این مسابقه را به دلیل حضور در مراسم عزاداری سالار شهیدان حضرت امام حسین 
»ع« و یاران باوفایش نتوانستم تماشا کنم اما همان طور که پیش بینی می شد تیم ملی در 

این بازی به پیروزی رسید و سه امتیاز کامل را به دست آورد.
 به نظر نمی رسد تیم ملی در این گروه کار سختی پیش رو داشته باشد؛  نظر 

شما در این مورد چیست؟
- قطعا همین طور است، تیم ملی از این گروه صعود خواهد کرد و شاید تنها رقیب 
جدی ما عراق باشد که در این چند ساله همواره رقیب سنتی ما بوده است. البته ایران 

توانایی شکست دادن این تیم را هم دارد.
 کریستیانو رونالدو روزبه روز در حال نزدیک شدن به رکورد شماست، به این 

موضوع چگونه نگاه می کنید؟
- رکورد برای زدن است؛ روزی من این کار را انجام دادم و روزی دیگر بازیکنی دیگر 

رکورد گل های ملی من را خواهد زد؛ موضوع خاص یا بزرگی نیست.
از این که رونالدو رکورد افسانه ای شما را بزند ناراحت نیستید؟

- نه چرا باید ناراحت شوم. رونالدو بازیکن بزرگی است که افتخارات زیادی را در دنیای 
فوتبال به دست آورده است و همین الان نیز در بهترین سطح آمادگی به سر می برد.

آمار نامطلوب استقلال در ۳ هفته ابتدایی ۳ فصل گذشته

استقلال با نفت ترک عادت می کند؟
استقلال در سه فصل اخیر هیچ گان نتوانسته در هفته سوم جزو سه تیم ابتدایی باشد 
و باید دید آیا شاگردان استراماچونی می توانند با برتری برابر نفت مسجدسلیمان به این 

رده ها برسند یا خیر.
شاگردان استراماچونی فصل را دلخواه هواداران آغاز نکردند و طبق روال سه ساله 
گذشته نتوانستند نتایج خوبی را در دو هفته ابتدایی کسب کنند تا پس از گذشته 
۱۸۰ دقیقه از بازی آبی های پایتخت، این تیم در رتبه نازل دوازدهم قرار گبیرد. البته 
این اتفاق عجی نیست و آبی ها سه سالی است که فراموش کرده اند در دو هفته ابتدایی 
نتایج مطلوب بگیرند. استقلال منصوریان در فصل ۹۵/۹۶ لیگ را با یک مساوی و یک 
شکست آغاز کرد و مثل امسال در رده دوازدهم قرار گرفت. آبی ها در هفته سوم هم 
نتوانستند موفق شوند و با باخت برابر رخود به جایگاه پانزدهم جدول پانزده تیمی این 
مسابقات رسیدند. فصل بعد یعنی در لیگ هفدهم مدیران استقلال شفر را جایگزین 
منصوریان کردند تا روزهای پیرمرد پرحاشیه در استقلال آغاز شود. استقلال فصل 
۹۶/۹۷ نیز همانند سال قبل فصل را با شکست در هفته اول و تساوی در هفته دوم 
آغاز کرد تا تیم شفر در رده یازدهم قرار بگیرد. پس از این اتفاقات ابی ها به خود آمدند 
و توانسند در هفته سوم پیروز شوند اما تراکم جدول و موفقیت تیم های نیمه اول جدول 
باعث شد استقلال تنها دو رتبه صعود کنند و به جایگاه نهم برسند. قهرمانی جام حذفی 
در پایان فصل شفر را در این تیم ماندنی کرد اما سرمربی آلمانی در لیگ هجدهم هم 
نتوانست کار را با قدرت آغاز کند. دو مساوی در هفته های اول و دوم استقلالی ها را تا رده 
نهم پایین کشید اما علی رغم پیروزی در هفته سوم، استقلال باز هم نتوانست از همان 
ابتدا جزو سه تیم اول قرار بگیرد. این فصل استقلال این شانس را دارد که با شکست 
نفت مسجدسلیمان و مغلوب شدن حریفانش از همین هفته سوم به جایگاه سه تیم اول 
برسد و خود را به عنوان یکی از جدی ترین مدعیان قهرمانی معرفی کند. البته آبی ها 
کار سختی برای شکست دادن تیم خوزستانی ندارند زیرا تجربه پنج بازی آخر دو تیم 
کفه ترازو را به سمت شاگردان استراماچونی سنگین می کند. پنج بازی آخر دو تیم با 
برتری استقلالی ها همراه بوده اما مقاومت شاگردان تارتار در مسجدسلیمان برابر تراکتور 
مدعی و گرفتن امتیاز از این تیم نشان می دهد نفتی ها به همین راحتی در خانه امتیاز از 

دست نمی دهند و استقلال با چالش جدی رو در رو است.

رئیس هیئت کشتی استان قم خبر داد؛
حضور کشتی گیر قمی در مسابقات جهانی قزاقستان

جهانی  مسابقات  در  قمی  گیر  کشتی  حضور  از  قم  استان  کشتی  هیئت  رئیس 
قزاقستان خبر داد. محسن وزیری داشت: رقابت های کشتی فرنگی قهرمانی جهان در 
قزاقستان در راه است و تیم ملی کشتی ایران با حضور یک فرنگی کار جوان قمی در 
این پیکارها شرکت می کند. وی افزود: علیرضا نجاتی کشتی گیر فرنگی کار قمی برای 
نخستین بار در مسابقات جهانی بزرگسالان جهان شرکت می کند و حضور وی در ترکیب 
تیم ملی موفقیت بزرگی برای کشتی قم محسوب می شود و بار دیگر توان کشتی فرنگی 
قم را به نمایش گذاشته است. رئیس هیئت کشتی استان قم گفت: به طور کلی تیم 
ملی کشتی فرنگی با هدایت محمد بنا در این دوره از مسابقات قهرمانی جهان دست به 
جوانگرایی زده است و رویکرد بنا در تیم ملی در جهت میدان دادن به چهره های جوان 

به نجاتی کمک کرد تا در حضور بزرگان، ملی پوش شود.

شکست های تلخ تیم المپیک برابر ازبکستان خصوصا نتیجه تحقیرآمیز بازی دوم نشانه 
هایی است که از وضعیت بحرانی یکی از ناامیدترین تیم های تاریخ فوتبال ایران در مسیر 

المپیک خبر می دهد.
ازبکستان ۴ ایران ۱؛ این یکی از عجیب ترین و تلخ ترین نتایج تیم های ما برابر ازبک ها 
در مسابقات رسمی یا دوستانه است که هفته گذشته برای نخستین بار ثبت شد. فاصله 
فوتبال ایران با ازبکستان همواره به شکلی بوده که در اکثر تقابل ها حتی در رده های 
پایه مقابل حریف پیروز بودیم و یا حتی شکست هایی که حاصل اتفاق هم بوده با نتایج 
و فاصله کمتری شکل گرفته اما این بار نتیجه چهاربر یک چیزی نیست که با اینگونه 

توجیهات کمرنگ شود. 
اگر از طریق لینک اینترنتی موفق به تماشای بازی های اول و دوم شده باشید بیش از 
این نتیجه نگران وضعیت تیم فوتبال امید خواهید بود. تیمی که توان ایجاد موقعیت روی 
دروازه حریف را ندارد، اندک موقعیت هایش روی حرکات فردی ، اتفاقات و اشتباهات 
بازیکنان حریف به دست می آید اما در فاز دفاعی بی نظم ، پراشتباه و ناهماهنگ نشان 
می دهد به طوری که ازبک ها در این دو بازی ۵ گل زدند و حداقل ۵ گل دیگر هم 

خوشبختانه نزدند تا شکست های تیم المپیک تلخ تر و پررنگ تر از این نشود.
همه چیز از یک تصمیم نادرست آغاز شد. کرانچار ، سرمربی سابق تیم المپیک که در 
بازی های تدارکاتی همچنین مسابقات مقدماتی عملکردی بهتر از این داشت ، حداقل 
ساز و کار دفاعی خوبی در تیمش ایجاد کرده بود و در دور مقدمات با دو برد و یک مساوی 
و البته دریافت تنها یک گل در ۲۷۰ دقیقه به هر شکل راهی مرحله نهایی شده بود از 
کار برکنار شد. طبیعتا هدف از کنار رفتن کرانچار بهبود وضعیت تیم المپیک و پیشرفت 

در مسیر ساختن تیمی قدرتمندتر و مدعی تر بود اما آنچه که امروز و در ۴ بازی اخیر تیم 
فرهاد مجیدی می بینیم چیزی شبیه به یک فاجعه باورنکردنی است!

 تیمی که باید در هر اردو و هر ماه پیشرفت قابل توجهی نسبت به گذشته می کرد حالا 
در فاصله کمتر از ۴ ماه تا آغاز بازی ها به نقطه صفر رسیده و هیچ شباهتی به یک تیم 
مدعی و امیدوار ندارد. این حاصل یک انتخاب نادرست در راس کادر فنی تیمی است که 
به یک مربی کارکشته نیاز داشت اما فرهاد مجیدی جوان آن هم با کادر فنی که تا قبل از 
اردوی تاشکند هیچ دستیار تاثیرگذاری در آن دیده نمی شد حالا به عنوان سرمربی این 

تیم سخت ترین شرایط و موقعیت ممکن را تجربه می کند.
گذشته از آنکه مجیدی یکی از سرمایه های فوتبال ایران محسوب می شود و باید از این 
سرمایه ها مراقبت کرد تا به سرنوشت مربیانی مثل خاکپور و منصوریان در تیم امید دچار 
نشوند سوال اصلی اینجاست که با این تیم و شرایط بحرانی موجود چه امیدی به تیم امید 
باقی مانده است؟  تیم المپیک در ماه های پایانی سال قبل و حتی در فروردین امسال 
که در بازی های مقدماتی به میدان رفت بازیکنانی در اختیار داشت که در باشگاههای 
خودشان نیمکت نشین بودند اما حالا با حضور بازیکنانی که اکثر آنها در لیگ برتر مهره 
های تاثیرگذاری برای باشگاههای خودشان محسوب می شوند و حتی تعدادی از آنها در 
باشگاههای اروپایی حضور دارند شرایط این تیم به مراتب تلخ تر و بدتر شده ، هیچ برنامه 
و نظمی در تیم دیده نمی شود و حتی از شادابی و نشاط آن تیم چند ماه پیش هم خبری 
نیست. تیم امید دچار نوعی سردرگمی است و حتی با وجود بازیکنان بزرگ و نامی و 
ستاره های پرفروغ دنبای فوتبال هم امیدی به آن نمی رود. در این موقعیت سخت به نظر 
می رسد یک تصمیم قاطع و درست هم به سود تیم المپیک خواهد بود و هم از اعتبار نام 

بزرگی مثل فرهاد مجیدی دفاع می کند تا مجیدی و مجیدی های دیگر قربانی انتخاب 
های غلط و استراتژی های نادرست نشوند.

روز گذشته فرهاد مجیدی بلافاصله بعد از بازگشت تیم امید از ازبکستان مصاحبه ای 
انجام داد که نشانه های منفی زیادی در آن دیده می شد. نشانه هایی که فدراسیون باید 

در مورد آنها توضیح دهد. 
سرمربی جوان تیم امید به صراحت از دخالت ها صحبت کرده و این همان مطالبی 
است که از زمان مطرح شدن نام وی به عنوان گزینه سرمربیگری تیم امید به آن هشدار 
داده بودیم. روزی که کمیته فنی عملکرد فنی کرانچار بی حاشیه را زیر سوال برد و به 
حق این عملکرد را نقد کرد انتظار همگان از فدراسیون این بود که با تصمیمی عاقلانه 
هدایت تیم بی ستاره و کم نشان امیدهای این برهه تاریخ را به کسی بسپارد که کارکشته و 
کاربلد این روزگار باشد اما درحالی که در صحبت های اعضای فنی فدراسیون نشانه های 
دیگری از انتخاب بود نام فرهاد مجیدی به عنوان سرمربی تیم امید اعلام شد تا علاوه بر 
فوتبالی ها برخی از اعضای فدراسیون هم دچار شوک شوند و در عمل انجام شده قرار 
گیرند. اینکه چه کسی و یا کسانی عامل انتخاب مجیدی شد و شدند شاید سوژه بعدی 
گزارش ما باشد و در این مقال نگنجد اما مسئله این است که از همان روزها جرقه های 
اختلاف زده شد و این موردی بود که رئیس فدراسیون در راس نسبت به آن بی توجه 
نشان داد و حالا بعد از دو بازی دوستانه که با باخت ایران همراه شده سرباز کرده و اینبار 

فرهاد مجیدی خودش به زبان آمده است. 
او نقد دارد که در کارش دخالت می شود و ما هم می دانیم که دخالت در کار سرمربی 
یک تیم با نکوهش همراه است اما مسئله این است که آیا خواسته های مجیدی در 

راستای کمک به تیم امید است یا خیر؟ 
مجیدی از حضور دستیار خارجی صحبت کرده که مبلغ قرارداد او بالاتر از کل کادرفنی 
فعلی می شده است. چرا سرمربی تیم امید فقط به دخالت ها اشاره دارد اما نمی گوید 
که مربیان مدنظر او منهای اینکه رزومه شان چندان مشخص و محرز نبوده از نظر قیمتی 
چه باری به دوش فدراسیون می گذاشته و اگر بنا بوده که فدراسیون چنین هزینه ای کند 

چرا سراغ سرمربی درجه یک خارجی نرفت؟
در صحبت های مجیدی جوان یک نکته مهم دیگری نهفته است و اینکه از انتخاب 
بازیکنانی گفته که در این مدت مورد تایید او نبوده اند! عجبا که چطور می شود یک 
سرمربی درحالی بخواهد کار کند که انتخاب بازیکنان به سلیقه خودش نیست؟! آیا 
عاقلانه است در این شرایط یک مربی به کارش ادامه دهد؟ در فدراسیون آیا کسی هست 
در این باره توضیح دهد؟ آیا مجیدی از موجودی در رده امیدها صحبت می کند که تا به 
حال کسی آنها را کشف نکرده است؟چطور ممکن است در فاصله ۴ ماه تا شروع حساس 
ترین رقابت های امید تازه به فکر تغییر بازیکن باشیم؟ آیا زمان این نیست حمید استیلی 
به عنوان مدیر تیم امید در این باره توضیح دهد؟ در انتخاب بازیکنان چه کسانی دخیل 
هستند و نقش مجیدی چیست؟ آیا همین بی اعتمادی سرمربی به بازیکنانش باعث 
نشده که در بحث روابط عمومی با بازیکنانش دچار مشکل شود به حدی که برخی از 

بازیکنان دوست ندارند دیگر در تیم امید باشند؟!
کاش فدراسیون نشین ها فکری به حال این شرایط کنند. از کمیته ملی المپیک که 
دیگر خبری نیست آنها با خیال راحت همه چیز را به فدراسیون واگذار کردند که در چنین 
شرایطی با تیغ انتقادات روبرو نشوند تا تیر خلاص فقط به فدراسیون بخورد. یادمان 
همیشه هست در شکست، تیم امید همیشه یتیم بوده و اگر بردی باشد همه مسئولان 

ورزشی کشور در راس تمجیدها قرار دارند. 

تیم امید همیشه یتیم بوده است

 تیم امید با مسی و رونالدو هم المپیکی نمی شود

سرمربی تیم ملی بسکتبال در بازگشت از جام جهانی ۲۰۱۹ 
چین ضمن تاکید بر عملکرد خوب تیم گفت: مسئولیت کار خود 
را در جام جهانی می پذیرم و حاضر نیستم بازیکنانم زیر سوال بروند
مهران شاهین طبع سرمربی تیم ملی بسکتبال در جریان جام 
جهانی بعد از دو باخت مقابل پورتوریکو و تونس به شدت در فضای 
مجازی زیر سؤال رفت. او که تمایلی به صحبت درباره اعضا خارج 
از تیم نداشت، در بازگشت به ایران از عملکرد بازیکنان خود دفاع 

کرده و بعضی ضعف های فنی را پذیرفت.
پاسخ های شاهین طبع را به سؤالات ما بخوانید:

متفاوت  بخش  دو  بسیاری  نظر  از  ملی  تیم  عملکرد 
مرحله  خصوص  به  جهانی  جام  در  نمایش  ابتدا  داشت، 
دوم  بخش  و  داشت  وجود  بیشتری  انتظارات  که  نخست 
تلاش برای رسیدن به المپیک با شکست آنگولا و فیلیپین 

بود. خودتان چطور کار تیم را ارزیابی می کنید؟
عملکرد تیم ملی در جام جهانی بسیار عالی بود. این را باید 
نسبت به ادوار گذشته و شرایط حاکم در بسکتبال و ورزش کشور 
دید. همچنین کیفیتی که حریفان به نسبت امکانات و شرایط خود 
داشتند. بازیکنان ما پیشرفت خیلی خوبی نسبت به قبل داشتند 
و می شد نتیجه بهتری هم نسبت به گذشته بگیریم؛ اما با همه این 

شرایط خوب کار کردیم.
از قبل جام جهانی انتظار می رفت که حداقل در یکی از 
مسابقات تونس و پورتوریکو پیروز شویم و عده ای انتظاراتی 

فراتر از این هم داشتند.
تونس تیم خیلی خوبی است که بازیکن آمریکایی آن ها به تیم 
با  بازی  اگر در  رفته است.  یورولیگ  از مدعیان  "آرمانی"، یکی 
پورتوریکو آن اتفاقات نمی افتاد، ما در بازی با تونس بهتر عمل 
می کردیم. از طرفی حتی امکان پیروزی مقابل اسپانیا هم وجود 

داشت.
ما در مسابقات تدارکاتی، چیز هایی نشان داده بودیم، پیروزی 
مقابل نیجریه با بازیکنان NBA، پیروزی مقابل روسیه یا بازی اول 
مقابل یونان که عملکرد خوبی داشتیم. در مجموع مشخص است 

که تیم دچار تغییراتی شد.
اما  هستند؛  احترام  قابل  می کنند،  انتقاد  دور  از  که  کسانی 
وقتی نزدیک تیم بشوند، می توانند شرایط بسکتبال را ببینند. 
برای اظهارنظر باید شناخت کافی از همه جنبه ها داشته باشیم، 
کیفیت لیگ های خارجی چطور است؟ بازیکنان آن ها کجا بازی 
می کنند؟ سوابق این تیم ها چطور است؟ پورتوریکو برای مثال 
چند دوره المپیک و جهانی بوده است. حالا با همه این شرایط 
را  تیم ها  این  نتوانستیم  و  را کشیدند  ما زحمت خود  بازیکنان 

شکست دهیم. اگر جای صربستان یا لیتوانی بودیم چه می شد؟
یعنی توقعات از تیم زیاد بود؟

به نظرم در مواردی توقعات بی جهتی به وجود آمده است، اینکه 
مثلا به المپیک ۲۰۲۰ برویم و جزء چهار تیم باشیم، این ها منطقی 

نیست. مجموع شرایط مثل وضعیت لیگ خود را هم باید ببینیم.
دو سال در این مملکت برای صعود به جام جهانی کار کردیم؛ 
اما مشکلات زیادی داشتیم. از این پنجره انتخابی تا پنجره بعدی 
چهار بازیکن نبودند یا حاشیه هایی پیش می آمد که باید جمع 
می کردیم، با همه این شرایط به جام جهانی و المپیک رسیدیم. 
در حالی که فیلیپین به عنوان مهد بسکتبال آسیا در رده سی و 
دوم جام جهانی قرار گرفت. چین ۲۰ میلیون دلار هزینه کرد و 
به المپیک نرسید. ترکیه با آن ساختار یکی دو پله از ما بالاتر قرار 

گرفت.
شما از ایرادی که به بحث سطح بالاتر حریفان گرفتیم، 
ناراحت شدید. درست است که حریفانی مثل پورتوریکو و 
دومینیکن بازی تهاجمی و تیم های خوبی دارند؛ اما باید هر 

وقت باختیم، بگوییم سطح حریفان بالاتر است؟
قطعا وقتی ۱۵ امتیاز از حریف پیش هستید، می توانید در کنار 
زمین با دید بهتری کار کنید و این بدیهی است؛ اما در ساختاری 

شکننده به هر شکلی، گروهی را بعد از دو سال زحمت و نداشتن 
حتی یک قرارداد مشخص به این شکل زیر سوال ببریم و بگوییم 

این تنها دلیل باخت است، درست نیست.
من مسئولیت کار خودم را می پذیرم و حاضر نیستم هیچ کدام 
از بازیکنانم زیر سوال بروند. همه این بازیکنان ثمره همین لیگ 

هستند و اگر جایی اشتباه کردند، از همین شرایط بر می آید.
تمرین  لیگ  در  را  بازیکنان  این  دقیقه  مثلا ۳۰  که  آن هایی 
می دهند، رد پایشان در این تیم هست. هر چند تاکید می کنم 
ساختار  بحث  اما  می پذیرم؛  لحظات  آن  در  را  خود  مسئولیت 
وقتی  که  است  این  شما  حرف  است.  کار  اساس  بسکتبال، 
حدود ۱۵ امتیاز بالا هستیم، همه مسائل دیگر را فراموش کرده 
و باید برنده می شدیم؟ آنجا وظیفه کادرفنی است و این موضوع 
را می پذیرم. با وجود این در جام جهانی امسال ترکیه، لیتوانی، 
صربستان و چند تیم دیگر هم شکست هایی داشتند. من را قبول 
ندارید، مربیان آن کشور ها را که قبول دارید؟ چرا آن ها به اندازه 

خودشان موفق نشدند؟ چرا یونان، صربستان و .. حذف شدند؟
به هر حال بازی بسکتبال همین است، یک روز برد و روز دیگر 
باخت است. زمانی به تیم ژاپن می بازیم که در جام جهانی سی و 

یکم شد و زمانی تیم استرالیا را می بریم.
در راستاي همین بحث ساختاری و امکانات، از مشکل 

توپ های جام جهانی صحبت کردید. داستان توپ چه بود؟
ما از "مولتن" به عنوان تولید کننده درخواست کردیم که توپ به 
ما بدهند. با توجه به تحریم ها توپ ندادند و به صورت آزاد هم نشد 
که توپ جام جهانی را بگیریم. وقتی به روسیه رفتیم، از باشگاه 
زسکا چهار توپ گرفتیم که یکی از آن ها در راه خراب شد. این ها 
را به عنوان دلیل باخت نمی گویم؛ اما به هر حال این مسائل وجود 

دارد.
وضعیت روانی تیم از موارد غیرفنی بود که مورد توجه 
قرار گرفت. اینکه تیم در مسابقات مقابل پورتوریکو و تونس 
شرایط ذهنی راحتی نداشت و برای مثال در دیدار سخت 
مقابل اسپانیا با توجه به انتظارات کمتر، شرایط روحی بهتری 

بر تیم حاکم بود. این موضوع را قبول دارید؟
به هیچ وجه، این بحث کاملا غلط است. حساسترین مسابقه ما 
مقابل فیلیپین بود که بهترین بازی را انجام دادیم و سختترین بازی 
هم مقابل اسپانیا بود. اگر کسی درباره مسائل روانی حرف می زند، 

باید تخصص داشته باشد. فقط این را قبول دارم که اگر بازی اول 
را مقابل پورتوریکو می بردیم، در مسابقه دوم مقابل تونس راحتتر 
بازی می کردیم. اتفاقا در بازی با پورتوریکو راحت بازی کردیم و 

بهترین بازی ما مقابل این تیم بود.
حدادی و صمد به ترتیب بعد از بهنام یخچالی، بیشترین 
زمان بازی را در جام جهانی داشتند، این حتی مورد توجه 
فیبا قرار گرفت که بازیکنان ایران خسته هستند، آیا امکان 
کنترل دقایق بازی ستاره ها وجود نداشت؟ خود این بازیکنان 

پذیرای دقایق کمتر بازی بودند؟
این  مربی  است.  مربوط  زمین  کنار  به  بازیکنان  بازی  دقایق 
مدیریت را در ارتباط با بازیکنان انجام می دهد. اتفاقا در بازی های 
آسیایی جاکارتا کاملا برعکس بود و خیلی ها می گفتند چرا فلان 
بازیکن را بیرون آوردی؟ حالا نظراتی که می گویند چرا دقایق بازی 
این بازیکنان کنترل نشد، کاملا متناقض با آن نظرات است. در هر 
صورت تیم و بازیکن بزرگ باید به صورت عملی مدیریت شود، نه 
نظری. مدیریت عملی یعنی زمان بازی باید به شکلی متناسب با 
آن بازیکن بزرگ باشد. از طرفی برخی بازیکنان هم قبلا در فضایی 
مثل جام جهانی نبودند و هر چه به پایان می رسید شرایط برای 

استفاده از آن ها بهتر می شد.
 قبلا درباره بازی نکردن میثم میرزایی توضیح دادید. 
محمد حسن زاده در جام جهانی زمان بازی زیادی نگرفت 
و حتی وقتی در بازی آنگولا خوب بازی می کرد تعویض شد. 
آرمان زنگنه در مقابل، اشتباهی در بازی پورتوریکو داشت 
که ما هم موافق حملات به دلیل این اشتباه نبودیم؛ اما در 
مجموع چرا به نسبت برخی بازیکنان زمان بازی بیشتری 

می گرفت؟
آرمان بازیکن بسیار خوبی است و بسکتبال را می فهمد. اشتباه 
او در دقایق آخر بازی مقابل پورتوریکو عمدی نبود و این اشتباهات 
جزئی از بازی است. او یکی از بهترین ها در مسابقات تدارکاتی بود. 
اگر تغییراتی در این پست ایجاد می شد، فقط براساس شرایط بازی 
بود. کار دفاعی حسن زاده برای مثال مقابل "بلچ" بازیکن فیلیپین 
لازم بود و از او در این بازی بیشتر استفاده کردیم. جایی هم فضای 

بیشتری در بازی لازم بود و از آرمان استفاده کردیم.
این  بدهم.  توضیح  جزئیات  این  همه  درباره  من  نیست  قرار 
دخالت در کار مربیگری است و کمتر از مربیان سوال می شود که 

چرا از این بازیکن کم یا زیاد استفاده کردی؟ همه این مسائل با 
توجه به شرایط بازی اتفاق می افتد. ضمن اینکه در مجموع تیم 
ملی مملکت است و زمان بازی با باشگاه تفاوت دارد. گاهی حتی 
زمان سرد و گرم شدن بازیکنان و قرار گرفتن آن ها در جریان بازی 
هم فرق دارد و ما این مسائل را می دانیم، چون شبانه روز از این 

بازیکنان استفاده می کنیم.
پیش از جام جهانی خودتان در نشست خبری گفتید 
نقطه قوت تیم، دفاع خوب است، ولی مشکلات دفاعی در 
جریان جام جهانی به چشم خورد، به خصوص در بازی مقابل 
تونس که پیش از این هم دقیقا همین مشکل در دفاع از تیمی 
که روز شوت آنهاست، دیده می شد. ارزیابی خودتان از دفاع 

تیم چیست؟
امیدوارم تیم ملی زمانی آن چیزی باشد که شما فکر می کنید. 
به هر حال پوشش نقاط ضعف و قوت تیم برعهده کادرفنی است 
و تا حدودی ممکن است برطرف شود. کاملا با نکاتی که در بحث 
دفاع می گویید موافقم. بعضی ضعف های فنی در آسیا و مسابقات 
منطقه ای خود را نشان نمی دهد و مقابل تیم هایی که استاندارد 

بهتری دارند، خود را نشان می دهد.
برطرف کردن برخی ضعف ها به زمان بیشتری نیاز دارد و بعضی 
چیز ها را هم نمی توان به راحتی حل کرد. در شرایط بازی، بازیکنان 
می خواهند بعضی کار ها را در زمین انجام دهند و واقعا همه تلاش 

خود را در این زمینه کردند.
آمد.  به چشم  پورتوریکو  با  بازی  در  ریز هم  نکته  یک 
بعضی بازیکنان در دو سوی زمین فعالند و برخی دیگر به 
قدرت دفاعی یا مثل محمد جمشیدی به قدرت حمله خود 
معروفند. چرا در اواخر بازی با پورتوریکو، زمانی که به دفاع 
نیاز داشتیم، بازیکنانی در زمین دیده می شدند که بیشتر در 

حمله فعالند؟
مربیان همه چیز را از جمله دفاع و حمله در کنار هم می بینند، 
گاهی  می گذارند.  زمین  در  را  خود  قدرت  همه  هم  بازیکنان 
تعویضی که انجام می دهی، جواب می دهد و برخی مواقع جواب 
نمی دهد. می شد در بازی با پورتوریکو بهتر باشیم و برنده مسابقه 
شویم. همیشه پیش بینی ها و انتخاب ها در بازی جواب نمی دهد.
چند چیز بازی را برای ما سخت کرد. فشار دفاعی حریف زیاد 
از دست رفته شد، گاهی هم در  افزایش توپ های  باعث  و  بود 
پرتاب های آزاد مشکل داشتیم. به هر حال میدان جهانی، واقعا 
آسان نیست. ما باید در الگو هایی مشابه آن بازی کرده باشیم و مثلا 
لیگمان هم با کیفیت باشد که بازیکن در آن شرایط تجربه داشته 

باشد، نه اینکه فقط در شرایط جهانی آن فشار را تجربه کند.
حرف لیگ را زدید، نکته عجیب قبل از جام جهانی این 
بود که ۳ روز قبل از شروع مسابقات، سرمربیگری شما در 
تیم شهرداری گرگان اعلام شد. امکان این نبود که تا بعد از 

مسابقات صبر کنید؟
در آن زمان فقط تماس تلفنی با من برقرار شد و گفتم تا جای 
ممکن کمک می کنم و این خبر اعلام شد، در حالی که هنوز هم در 
زمان برگشت کار خاصی انجام نشده است. فکر نمی کنم موضوع 

خاصی باشد.
تصور این بود که تمرکز مربی به جای جام جهانی روی 

تیم باشگاهی است.
این موضوع واقعا تاثیر خاصی ندارد و تمرکز همزمان روی دو کار 

نبود، فقط تماسی تلفنی برقرار شد.
نکته دیگر در روز های قبل از جام جهانی، فوت مرحوم 
بودید.  کرده  کار  او  با  هم  سال  هر  شما  که  بود  پورشرفی 

واکنشتان در چین چه بود؟
مرحوم  با  سال   ۳۵ بود.  ام  زندگی  لحظات  بدترین  از  یکی 
پورشرفی کار کرده بودم، او فردی استثنایی بود و آدمی مانندش 
پیدا نمی شود. از دست دادن افرادی مانند او یا مرحوم نبوی مهم 

است که آدم را تحت تاثیر قرار می دهد.

شاهین طبع سرمربی تیم ملی بسکتبال :

حاضر نیستم بازیکنانم زیر سؤال بروند

هافبک منچستر یونایتد تاکید کرد که اگر نیمکت نشینی او ادامه پیدا کند تیم را ترک خواهد 
کرد.

نمانیا ماتیچ روزهای خوبی را با منچستر یونایتد تجربه نمی کند.
این بازیکن صربستانی در فصل جاری تنها ۲۰ دقیقه برای منچستر یونایتد بازی کرده است و 

نیمکت نشینی او را به فکر جدایی انداخته است.
او پیام روشنی برای سولسشایر داشت و گفت: ظاهر سرمربی تیم نمی خواهد که به من 
اعتماد کند. باید بگویم که اگر سولسشایر نمی خواهد به من باید بدهد من هم نیمکت نشینی 

را تحمل نخواهم کرد.
به نوشته سان ماتیچ در فصل نقل و انتقالات تابستانی تا آستانه پیوستن به میلان پیش رفت 
و اینتر هم مشتری جدی او بود اما منچستر یونایتد به خاطر مسائل مالی با این انتقال موافقت 

نکرد و جالب اینکه الان این بازیکن هم نیمکت نشین است و فرصت بازی به او نمی رسد.
منچستر یونایتد با هدایت سولسشایر در فصل جاری نتایج ناامید کننده ای به دست آورده 

است و در چهار بازی خود تنها یک بار به پیروزی دست پیدا کرده است.

هافبک بلژیکی رئال مادرید دوران مصدومیت خود را پشت سر گذاشت 
و آماده بازی برابر لوانته خواهد بود.

 رئال مادرید در هفته چهارم رقابت های لالیگا شنبه هفته آینده به 
مصاف لوانته خواهد رفت.

خبر خوب برای هواداران رئال قبل از این دیدار بازگشت هازارد به شرایط 
بازی است. این بازیکن بلژیکی که در تابستانی از چلسی به رئال پیوست 
خیلی زود مصدوم شد تا در غیاب او رئال نتواند عملکرد خوبی از خود 
نشان دهد. هازارد در تمرین رئال مادرید بدون مشکل حاضر شد و در کنار 
دیگر بازیکنان به تمرین پرداخت. او با منتشر کردن پستی هم از آمادگی 
خود برای بازی خبر داد و به این ترتیب او مشکلی برای  همراهی تیمش 
در دیدار برابر لوانته نخواهد داشت. رئال مادرید با هدایت زیدان در فصل 
جدید عملکرد خوبی از خود نشان نداده و در سه بازی که به میدان رفته 

دو تساوی و یک پیروزی داشته است.

اعلام آمادگی هازارد با پایان مصدومیتپیام روشن ماتیچ برای سولسشایر
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رییس ستاد کل نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران ضمن ارایه تحلیل و برآوردی 
از مسایل امنیتی منطقه، آسیا غربی و جهان اعلام کرد در شرایط کنونی جمهوری 

اسلامی ایران آماده دفاع قاطعانه از امنیت و منافع خود در خلیج فارس است.
سرلشکر باقری روز پنجشنبه در جمع اساتید و دانشجویان دانشگاه دفاع عالی چین 
در پکن افزود: جمهوری اسلامی ایران در این شرایط و در چارچوب موازین بین المللی 
و با اتکا به آموزه های دینی،  اعتقادی و انقلابی خویش و با اتکاء به تدابیر رهبری معظم 
انقلاب اسلامی و با پشتیبانی ظرفیت های بی انتهای مردم خود با هدف توسعه هر چه 
بیشتر رفاه و امنیت و توسعه ملی، دکترین دفاعی را بعنوان دکترین امنیت ملی خود 

برگزیده است.
وی با اشاره به اینکه جمهوری اسلامی ایران در چارچوب این دکترین ظرفیت های 
دفاعی و نظامی خود را پس از پیروزی انقلاب اسلامی ارتقاء بخشیده است اظهار کرد 
تاریخ نشان می دهد ما هیچگاه آغازگر تجاوز و یا هیچ جنگی نبوده و نخواهیم بود ولی 
از امنیت و حاکمیت خود در صورت هر گونه تجاوز و یا مداخله بیگانگان قاطعانه دفاع 

می نماییم.
سرلشکر باقری اظهار داشت: عبور از بحران های گوناگون طی ۴ دهه گذشته مثل 
عبور موفق از جنگ ۸ ساله تحمیلی و بحران های متعدد سیاسی، امنیتی، کودتا، 
تحریم های اقتصادی و مقابله مقتدرانه با مداخلات آمریکا و غرب و همزمان توسعه بی 

سابقه ظرفیت های علمی،  صنعتی،  دفاعی و نظامی نشانه هایی از آن است.
آمریکا به دنبال هژمونی نامشروع خود است

سرلشکر باقری در ادامه با بین اینکه آمریکا بعنوان ابرقدرت باقیمانده از دوران جنگ 
سرد همچنان تلاش می کند هژمونی نامشروع خود را با ابزارهای نظامی، اقتصادی، 
تهدید، تحریم، اتهام زنی و مداخله و تجاوز به جهان تحمیل نماید گفت: این کشور هر 
کشور و ملتی را که بخواهد به استقلال و حفظ حاکمیت ملی خود پای بفشارد بطرق 
مختلف مورد هجمه قرار می دهد و در این مسیر همه تعهدات و موازین بین المللی را زیر 
پا می گذارد.وی عبور از این شرایط تلخ و خطرناک و شکننده را نیازمند عزمی جهانی 
دانست و گفت: دولتها و ملت های آزاد و مستقل و فرهیختگان و اندیشمندان بایستی 
در یک همگرائی هوشمندانه و خردمندانه به مقابله با این شرایط پرداخته و راهبردهای 
مناسب را اتخاذ نموده و با مقابله قاطع با زیاده طلبی برخی قدرت ها و برمحور حقوق و 
موازین پذیرفته شده و با رعایت حقوق و منافع مسلم ملت ها و کشورها آینده ای روشن 

برای صلح و ثبات و امنیت در جهان تصویر نمایند.
این مقام بلند پایه جمهوری اسلامی ایران در ادامه سیاست کلی جمهوری اسلامی 
ایران در مسائل منطقه ای و در آسیای غربی را دفاع از رویکرد مشارکت فعال همه 
کشورهای منطقه برای معماری یک ساختار امنیت دسته جمعی و منطقه ای دانست 
و گفت: ایران در این سیاست هژمونی و مداخله قدرت های فرامنطقه ای را در مسائل 

منطقه بر نمی تابد.
سرلشکر باقی با بیان اینکه ایران هیچ گاه حضور بیش از ۷۰ هزار نیروی نظامی و 
بیش از ۴۰ پایگاه نظامی آمریکا را در منطقه نپذیرفته و تایید نمی کند گفت: رفتار آمریکا 
در آسیای غربی و خلیج فارس شباهت زیادی به رفتارها و عملکرد آن کشور در دریای 
جنوب چین و دریای کره و در شرق جهان دارد تجربیات بلند مدت ما نشان می دهد که 
اگر امریکا در شرق جهان نیز فرصت پیدا کند، به توسعه بیشتر پایگاه ها و استقرار انبوه 
نیروها و در پناه آن مداخلات نامشروع در مسائل کشورها خواهد پرداخت و آرامش و 

ثبات را از این منطقه نیز خواهد گرفت و کشمکش و بحران را جایگزین آن خواهد کرد.
امنیت خلیج فارس باید توسط کشورهای منطقه تامین شود

رییس ستاد کل نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران اظهار کرد از دیدگاه جمهوری 
اسلامی ایران خلیج فارس،  تنگه هرمز و دریای عمان بایستی برای صدور انرژی مورد 
نیاز جهان امن باشد البته این امنیت لاجرم باید فقط توسط کشورهای حاشیه خلیج 
فارس و تنگه هرمز تامین گردد حضور، استقرار و رفت و آمد نیروهای نظامی آمریکا و 
غرب و طرح هایی چون طرح ائتلاف از پیش شکست خورده آمریکا برای تامین امنیت 

کشتیرانی در خلیج فارس، بجز توسعه ناامنی نتیجه ای نداشته و نخواهد داشت.

او گفت: جمهوری اسلامی ایران با استراتژی مقاومت فعال طی چند سال اخیر بر این 
دیدگاه خود پافشاری نموده است نمونه آن سقوط هواپیمای RQ۴ امریکا بدلیل نفوذ به 

فضای آسیمانی جمهوری اسلامی ایران در خلیج فارس بوده است.
سرلشکر باقری گفت: جمهوری اسلامی ایران قاطعانه و به سهم خود امنیت این 
منطقه حساس را طی سالهای طولانی تامین نموده و خواهد نمود اما حضور نظامی 

قدرت های خارجی را چالشی عمده برای امنیت این منطقه می داند.
داعش و القاعده محصول سیاست های آمریکا و غرب هستند

این مقام بلندپایه جمهوری اسلامی ایران از تروریسم و افراطی گری بعنوان تهدیدی 
فراگیر در جهان و یکی از چالش های آسیای غربی نام برد که منطقه را دچار بحران 
نموده است و افزود: مقابله با آن قبل از هر چیز نیازمند شناخت درست عوامل ایجاد 

کننده و پشتیبان از آن است.
سرلشکر باقری گفت: داعش،  القاعده،  جبهه النصره،  احرار الشام و دیگر گروه های 
تروریستی و افراطی بی تردید بنا به اعترافات مکرر و علنی رهبران آمریکا محصول 
سیاست ها و اقدامات سرویس های اطلاعاتی آمریکا و غرب است آنها با ایجاد این 
گروه ها برای بهم ریختن نظام موجود در منطقه و مهندسی مجدد ساختار خاورمیانه 
جدید بدنبال ارائه تصویری زشت و غیر واقعی از اسلام بعنوان دینی متعالی و مبتنی بر 

فرهنگ خرد و منطق و رحمت و مهربانی بوده اند.
وی با بیان اینکه این پدیده با حمایت آشکار و پنهان آمریکا در سوریه،  عراق، یمن، 
لیبی و افغانستان ایجاد و تا مرزهای چین و دیگر کشورهای آسیای شرقی توسعه یافته 
است گفت: جمهوری اسلامی ایران با حضور فعال و موثر در میادین نبرد با داعش و 
دیگر گروه های تروریستی و در کنار دولت های قانونی این کشورها و با تقدیم شهدای 
فراوان نقشی تاریخی و ماندگار در مبارزه ای صادقانه و پیروزمندانه با تروریسم و افراطی 
گری بازی کرده است و تنها راه موفقیت در این مسیر را حضور صادقانه و فعال دیگر 
کشورها و نه حضوری نمایشی و فریبکارانه در مقابله با تروریسم افسار گسیخته می داند.

رژیم نامشروع اسرائیل به هیچ اصول و قانونی پایبند نیست
رییس ستاد کل نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران از تروریسم دولتی و اشغال 
سرزمین به عنوان دیگر مسائل و چالش های بحران ساز و بی ثبات کننده در جهان نام 

برد و گفت: سرزمین فلسطین چند دهه است که توسط رژیم نامشروع اسرائیل تحت 
اشغال است و ملتی مظلوم و تحت ستم از سرزمین های خود رانده شده اند.

او ادامه داد: این رژیم به هیچ یک از اصول انسانی و قوانین بین المللی پایبند نیست 
و تا بن دندان مسلح بوده و همچنان نه تنها به تضییع حقوق مردم فلسطین بلکه به 
تهدیدات و تجاوزات خود به کشورهای همجوار مانند لبنان،  سوریه و ایران ادامه می 
دهد و همه کشورها و ملت های منطقه را تا آستانه استفاده از سلاح هسته ای تهدید 

می کند.
سرلشکر باقری تاکید کرد: تکرار این سناریو توسط عربستان و امارات در سرزمین 
فقیر و بی دفاع یمن است که طی حدود ۵ سال گذشته با حمایت آمریکا سخت ترین 
تهاجمات و بمباران ها را علیه زنان و مردان و کودکان این سرزمین روا داشته است لذا 
عبور از این بحران طولانی فقط با بازگشت مردم فلسطین به سرزمین های خود، مقابله 
با جنایات  رژیم صهیونیستی و احترام به رای و نظر مردم فلسطین و در یمن پایان یافتن 

تجاوزات و حملات است.
در برجام راهی جز بازگشت به تعامل نیست

سرلشکر باقری در بخش دیگری از سخنانش تاکید کرد جمهوری اسلامی ایران پس 
از پیروزی انقلاب اسلامی هیچگاه در اندیشه ساخت سلاح هسته ای نبوده و اصولا 
تولید و کاربرد سلاح های نامتعارف و کشتار جمعی را بر خلاف ارزش های اعتقادی 
خود می داند تلاش پژوهشی و صنعتی ایران در موضوع هسته ای صرف بهره برداری 
از مواهب و ظرفیت های هسته ای در حوزه های اقتصادی، تولید انرژی، بهداشت و 
درمان و موارد مشابه تحت قواعد و معیارهای سازمان انرژی هسته ای بین المللی بوده 
است و تاکنون حتی یک گزارش از تخلف جمهوری اسلامی ایران از موازین آن سازمان 

به مجامع بین المللی ارائه نشده است.
وی ادامه داد: جمهوری اسلامی ایران در همین چارچوب در یک تعامل مثبت و 
منطقی با جامعه جهانی مذاکرات هسته ای ۵+۱ را پذیرفت و حتی محدودیت هایی را 
برای فعالیت های هسته ای خود قائل شد دوستان چینی و روسی ما در این مذاکرات 
نقش مهم و تاثیرگذاری داشته اند اما امریکا پس از سال ها مذاکره و حتی پس از امضاء 
اسناد توافق با زیر پا گذاشتن تعهدات خود و توافقات صورت گرفته بین دولت های ۵+۱ 

همه تعهدات خود را انکار نمود و همه توان خود را برای تهدید و تحریم ایران گذاشت.
رییس ستاد کل نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران افزود: جمهوری اسلامی 
ایران اگر چه همچنان به تعهدات خود پایبند است اما با یک رویکرد کاملا منطقی 
تصمیم دارد در صورت عدم اجرای تعهدات از سوی سایر کشورها همه اقدامات هسته 
ای خود را از نو آغاز کند در مذاکرات هسته ای ۱+۵ هیچ راهی جز بازگشت به یک تعامل 

منطقی با رعایت حقوق طبیعی مردم ایران نخواهد بود.
 توان موشکی ایران در راستای دفاع از خود است

سرلشکر باقری در ادامه توانائی های موشکی جمهوری اسلامی ایران را یک اقدام 
دفاعی در برابر تهدیدات ادامه دار و پیش روی جمهوری اسلامی ایران برشمرد و گفت: 
ما با اتکا به ظرفیت های بومی و بابراوردی که از تهدیدات موجود در منطقه داشته 
ایم باجدیت و با عزمی ملی و دفاعی به توسعه توان موشکی خود پرداخته و خواهیم 

پرداخت.
او تصریح کرد: بطور طبیعی در منطقه ای که رژیم صهیونیستی تا بن دندان به انوع 
سلاح ها و حتی سلاح هسته ای مسلح بوده و به تهدیدات شبانه روزی خود علیه ملت 
های منطقه بویژه جمهوری اسلامی ایران ادامه می دهد، ده ها هراز نیروی آمریکایی 
و غربی با استفاده از بالاترین ظرفیت های تسلیحاتی هوایی،  دریایی و زمینی در این 
منطقه رفتاری تهدید آمیز و تجاوزکارانه را به نمایش گذاشته اند و برخی از رژیم های 
منطقه مانند عربستان و امارات بخش عمده ای از ثروت های ملی خویش را با صرف 
سالیانه میلیاردها دلار به خرید انواع سلاح های پیشرفته می پردازند، جمهوری اسلامی 
ایران ناگزیر است برای تامین امنیت خود و مقابله با شرایط احتمالی توانایی دفاعی خود 
را در بالاترین سطح آماده نگهداشته و برای وقوع هر احتمالی آماده باشد این یک رویکرد 

کاملا منطقی و دفاعی است. 

سرلشکر باقری: 

مداخله قدرت های فرامنطقه ای را بر نمی تابیم 

برداشته اند  یازدهم  برای مجلس  که خیز  بهارستان نشینانی 
آستین هایشان را بالا زده اند و تلاش دارند با تصویب قانون یا بیان 
نطق و تذکر و ...رزومه ای قابل قبول را تحویل مردم حوزه انتخابیه 

شان دهند.
، شمارش معکوس برای پایان مجلس دهم آغاز شده است 
و حالا این نمایندگان خانه ملت هستند که باید برای آنکه در 
انتخابات، خودی نشان دهند رزومه ای  قابل قبول به وکلایشان 
در حوزه های انتخابیه ارائه کنند. همین یک دلیل کفایت می کند 
تا بهارستان نشینانی که خیز برای مجلس یازدهم برداشته اند 
آستین هایشان را بالا بزنند و هرآنچه طرح ها و قوانینی که می تواند 

برای آنها ژستی را به دنبال داشته باشد به تصویب برسانند.
طرح هایی که بیشتر از اجرایی شدنشان، اسم و رسم و رنگ و 
لعاب شان مهم است حتی اگر قرار باشد این قوانین برای همیشه 
راهی اتاق بایگانی و آرشیو شوند و در میان انبوه قوانینی که قادر 

نیستند گره ای از مشکلات باز کنند جا خوش کنند.
مانند همین طرحی که چند روز پیش تعدادی از نمایندگان 
برای »ممنوع الورود کردن خبرنگاران کشورهای حامی تحریم 
علیه ایران« کلید زدند. در این طرح که بیش از ۱۶۰ نماینده آن 
را امضا کرده اند آمده است: »نظر به اقدامات برخی رسانه های 
از  تبعیت کنندگان  با  مقابله  و  ایران  ملی  منافع  علیه  خارجی 
تحریم های ظالمانه آمریکا، خبرنگاران رسانه های تبعیت کننده از 

تحریم های آمریکا حق ورودشان به ایران ممنوع می گردد.«
بازگرداندن اعضای "درجه یک" خانواده مسئولان به 

کشور با چه هدفی؟
البته رو آوردن به طرح ها و قوانین نمایشی تنها به همین طرح 
ختم نمی شود. چند ماه پیش وقتی سیل واکنش ها به حضور 
خانواده های مسوولین در خارج از کشور اوج گرفته بود تعدادی 
از نمایندگان طرح دوفوریتی » بازگرداندن اعضای "درجه یک" 
خانواده مسئولان به کشور« را کلید زدند. طرحی که از همان اول 
هم می شد حدس زد که راه به جایی نخواهد برد و اساسا چیزی 
جز یک مانور انتخاباتی از سوی طراحان آن که بیشتر وابسته به 
طیف پایداری های پارلمان بودند، نیست. این طرح در یک ماده 

واحده و یک تبصره تدوین و به هیئت رئیسه پارلمان تحویل شد.

در ماده واحده این طرح ذکر شده است اعضای درجه یک 
خانواده مسئولین کشور از جمله سیاسی و حرفه ای اعم از همسر 
و فرزندان باید به داخل کشور برگردند در غیر این صورت سه ماه 
پس از تصویب این قانون اگر این اتفاق نیفتاد آن مسئول باید از 

سمت خود استعفا بدهد.
تصویب ۳۱۳ ماده در ۱۰ دقیقه گره های اقتصاد را باز 

می کند؟
»اصلاح قانون تجارت« چند هفته ای در دستورکار مجلس قرار 
داشت تا شاید با رفع برخی موانع و گره های کور قوانینی در حوزه 
اقتصاد و تجارت، به بهبود و رونق اقتصاد کمک کند. در این میان 
اینکه چقدر این اصلاح قانون قادر است به این سرمنزل مقصود 
برسد چندان هم شاید محل سوال نباشد آنهم وقتی که ماده های 
این لایحه اصلاحی به شکلی سونامی وارد در صحن مجلس 
مطرح و به سرعت تصویب می شدند. گویی فقط تصویب مهم 

بود و بس.
آنقدر که حتی صدای برخی مجلسی ها هم بلند شد تا آنجا که 
حسینعلی حاجی دلیگانی نماینده مردم شاهین شهر به تسنیم 
گفت:» ۳۳۱ ماده لایحه اصلاح قانون تجارت در مدت ۱۰ دقیقه 
در کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس مصوب شده است.«او 
می گوید »در رسیدگی صحن مجلس به لایحه مزبور در مدت دو 
ساعت بیش از ۱۰۰ ماده قرائت و مصوب شد که در نوع خود یک 
رکورد محسوب می شود.« آنچه از صحبت های حاجی دلیگانی 
برداشت می شود این است که گویا نیت تنها تصویب طرح ها و 

لوایح است.
مانور تقابل

رهبری در نخستین روز از فروردین امسال در سخنرانی خود 
در مشهد با گله از مجلس شورای اسلامی این پرسش را مطرح 
کردند که »مجلس شورای اسلامی چند طرح و لایحه در مقابل 
خباثت های آمریکایی ها ارائه و تصویب کرد؟« همین گلایه باعث 
شد تا بلافاصله برخی مجلسی ها به سرعت وارد میدان شوند 
و چندین طرح را برای مقابله و جبران مافات کلید بزنند تا اوج 
مانورهای نمایشی،در مجلس دهم ظهور و بروز ویژه ای پیدا کند.

دوازدهم تیرماه، در سی و یکمین سالگرد حمله ناو آمریکایی 

»اقدامات  فراکسیون  اعضای  ایران  مسافربری  هواپیمای  به 
پیش دستانه علیه تهدیدات آمریکا« به هرمزگان سفر کردند و از 

تصمیمات اولیه این فراکسیون رونمایی کردند.
امیرحسین قاضی زاده هاشمی که همه او را با عنوان نماینده 
فراکسیون  اعضای  گفت:  می شناسند  پایداری  جبهه  عضو 
اقدامات پیش دستانه علیه تهدیدات آمریکا با همکاری پژوهشگاه 
امام حسین )ع( از ۱۰ طرح ضدآمریکایی در بندرعباس رونمایی 
شورای  مجلس  در  طرح  آماده  دیگر  طرح  سه  و  کرد  خواهند 
داد:  توضیح  اینگونه  طرح ها  این  مورد  در  او  است.  اسلامی 
یک- طرح حمایت از امنیت آب های سرزمینی ایران، ۲ - طرح 
به اقدام مقتضی علیه کشورهای همسایه میزبان  الزام دولت 
پایگاه های نظامی آمریکا، ۳ - طرح الزام دولت به اقدام قانونی 
علیه شرکت هایی که به تحریم های ضد ایرانی آمریکا پیوستند، 
۴ - طرح الزام دولت به پیگیری جبران خسارات ناشی از اقدامات 
ضد حقوق بشری آمریکا علیه شرکت های ایرانی، ۵ - طرح الزام 
دولت در پیگیری حقوقی اقدام جنایت کارانه آمریکا در اسقاط 
هواپیمای مسافربری ایران، البته این طرح فقط جبران خسارت 
ناشی از اسقاط هواپیما را شامل نمی شود درواقع ماجرای این 
طرح و رسیدن آن به صحن علنی مجلس آن هم با قید دو فوریت 
بعد از بلوکه شدن دو میلیارد دلار از دارایی های ایران با ۱۰ محور 
مطرح شد که بر اساس آن باید تمامی  خسارت های مادی و 
معنوی ناشی از ۱-کودتای ۲۸ مرداد ۱۳۳۲؛ ۲- کودتای نوژه؛ 
۳- جنگ تحمیلی و شهادت بیش از ۲۲۳۰۰۰ نفر و ۶۰۰۰۰۰ 
ایثارگر )جانباز و آزاده( پرداخت شود. همچنین تمامی خسارات 
مادی و معنوی ناشی از شهادت بیش از ۱۷۰۰۰ شهید ترور؛ 
حمله به سکوهای نفتی؛ جاسوسی علیه ایران توسط ایالات 
متحده یا با حمایت و نقش آفرینی ایالات متحده پرداخت شود. 
در این طرح جبران خسارات ناشی از انسداد، مصادره یا تصرف 
در اموال و دارایی های جمهوری اسلامی ایران، نهادها و مؤسسات 
دولتی یا عمومی جمهوری اسلامی ایران یا مقامات آن و همچنین 
یا  حمایت  با  که  صهیونیستی  غاصب  رژیم  اقدامات  از  ناشی 
نقش آفرینی آمریکا انجام پذیرفته یا می پذیرد، مد نظر قرار گرفته 

است.

 ۶ - طرح تأسیس موزه جنایات آمریکا، ۷ - طرح الزام دولت 
و  مدارس  درسی  کتب  در  آمریکا  جنایات  سرفصل  تعیین  در 
دانشگاه ها، ۸ - طرح الزام دولت به حمایت همه جانبه از افراد و 
مؤسسات ایرانی که از اقدامات آمریکا متضرر شده اند، ۹ - طرح 
تشکیل باشگاه کشورهای تحریم شده توسط آمریکا و ۱۰- طرح 
مقابله با تحریم های آمریکا از طریق جایگزینی کالا و خدمات، ۱۰ 

طرح در نظر گرفته شده هستند.
طرح هایی که مشخص نشد کدامیک از آنها در راستای اجرای 
بیانات رهبری انقلاب می توانند نتیجه عملیاتی برای برخورد با 

خباثت های آمریکا داشته باشند.
نمایش تا تحریم اپل

تقابل با آمریکا و کلید زدن طرح های پی درپی تا شرکت اپل هم 
رسید. فارغ از اینکه چند درصد از نمایندگان آرم »سیب گاز زده« 
در پس گوشی هایشان حک شده است برای انکه ضرب شستی 
به این شرکت و مهمترین ترین مارک گوشی های هوشمند نشان 
داده باشند طرح  تحریم اپل را هم مطرح کردند. احمد امیرآبادی 
فراهانی عضو هیئت رئیسه مجلس که او هم از اعضای جبهه 
پایداری به شمار می آید از طرح قابل تامل مجلس در ارتباط با 
تحریم گوشی های شرکت اپل خبر داد. او گفت: در طول سال 
ایرانی ها حدود یک میلیارد دلار از این مدل تلفن های همراه خرید 
می کنند که در طرح مجلس شورای اسلامی، ریجستری و خرید 
این گوشی ها را ممنوع کرده ایم. استدلال او این بود که باید تلاش 
کنیم هرجایی که حتی یک دلار به شرکت های آمریکایی ها ضرر 

وارد می شود ورود کنیم. 
پشت پرده طرح های رنگارنگ و نمایشی

اگر نگاه صفر و صدی را به برخی طرح هایی که این روزهای 
آخر مجلس دهم پرونده شان در بهارستان باز می شود را کنار 
بگذاریم باز هم نمی توان نادیده گرفت که پشت پرده برخی طرح 
ها و طراحان برخی از این طرح ها نمایندگانی از جنس پایداری 
ها یا تندروهای مجلس هستند. نمایندگانی که بیشتر از همه به 
هیاهو علاقمند هستند. فرقی ندارد این هیاهو با باز شدن تریبون 
شان برای بیان نطق و تذکر به راه بیفتد یا تدوین طرحی درباره 

بازگرداندن خانواده مسئولان یا تحریم اپل.

ویترین تزئین شده برای جذب رأی در انتخابات ۹۸

بازار داغ طرح هایِ »نمایشی« و »انتخاباتی« در پارلمان

دراردوگاه اصلاح طلبان و اصولگرایان چه می گذرد؟

یک شورا و هزار سودا، یک جبهه و هزار چالش

 شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان همچنان عرصه جدال موافقان و مخالفان 
این شورا است در اردوگاه رقیب هم اصولگرایان همچنان دست به گریبان چالش وحدت 

و پاشنه آشیل آن یعنی جبهه پایداری هستند.
فعالیت های احزاب هر هفته منسجم و پربارتر از هفته قبل می شود و آرام آرام کمیته 
های انتخاباتی در حال تشکیل هستند. تلاش ها برای انسجام و کاستن از سوتفاهم ها 
هم با شدت بیشتری پیگیری و مانیفست های انتخاباتی هم در کلام و گفت وگوهای 

شخصیت های سیاسی آشکار می شود.
منتقدان و موافقان شورا و رئیسش

»محمدرضا عارف« رئیس شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان روزی که به این 
منصب انتخاب می شد شاید هرگز تصور نمی کرد چنین آماج انتقادات از یک سو و 

طرفداری ها از سوی دیگر باشد. این روزها اما بازار انتقاد و حمایت از او داغ است.
»علی محمد نمازی« عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی هم در واکنش 
به عملکرد فراکسیون امید و شورای عالی سیاستگذاری گفته بود: »عارف به عنوان 
رئیس فراکسیون امید و شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان اول یک عذرخواهی به 
مردم و اصلاح طلبان بدهکار است، با توجه به عملکردی که در این رابطه از خود برجای 

گذاشت.
»بیژن نوباوه« اصولگرا هم در انتقاد از عارف گفته است: »وقتی با فرد بالای لیست امید 
که نمی خواهم اکنون اسم آن را بیاورم اما قبلا آورده ام، صحبت می کنیم و او می گوید من 
فقط ۶نفر اول لیست را می شناسم یعنی بدترین اتفاق ممکن و با این حرف جز عقب 

مانده ترین کشورها می شویم.
ارزیابی عملکرد عارف  در  تهران  دانشگاه  استاد علوم سیاسی  زیباکلام«  »صادق 
و فراکسیون امید گفته است: »به هیچ عنوان نمره قابل قبولی را به عملکرد عارف 
نمی دهم اما مساله تنها رئیس فراکسیون امید نیست. همین نمره منفی را به اشخاص 
دیگری همچون سعید حجاریان، مصطفی تاج زاده و مابقی چهره های اصلاح طلب هم 

می دهم. عملکرد آن ها بسیار به اصول گرایان شبیه شده است.«
»ناصر ایمانی« دیگر چهره اصولگرا هم درباره عارف و جناح رقیب گفته است: »این 
روزها باید جناح اصلاح طلب را محافظه کار و جناح اصولگرا را تندرو دانست. موضع 
فراکسیون امید محافظه کاری نیست. مشکل این  جریان این  نیست. اما روحیه برخی 
افراد نظیر عارف را زمانی که با خط مشی فردی  مثل مصطفی تاجزاده مقایسه می کنیم، 

فاصله ها مشخص  می شود.«
»اسماعیل گرامی مقدم« عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی در مقام دفاع از عارف 
گفته است: »اگر آقای عارف به مسائل جامعه نپرداخته، احزاب چه قدر به مسائل جامعه 
پرداختند تا از طریق مقایسه کردن با عملکرد عارف، بتوان میزان ضعف او در مدیریت 
شورا را به دست داد. من نقدها را می پذیرم. اما نباید مخاطب نقدهای او آقای عارف 
باشد، بلکه به همه بر می گردد. یعنی انتقادات ]عبدالله[  ناصری به همه اصلاح طلب ها 

و احزاب سیاسی زیرمجموعه اصللاحات بر می گردد.«
»سعید نورمحمدی« عضو شورای مرکزی حزب ندای ایرانیان هم معتقد است: »تصور 
ما بر این است که عده ای تصمیمات خودشان را به  خاتمی و  عارف تحمیل می کنند 

و برای مشروعیت بخشیدن به سیاست هایشان، خودشان را پشت آنها پنهان می کنند.
دیگر عضو اعتمادملی اما نظر متفاوت تری دارد؛ »محمد صادق جوادی حصار« می 
گوید: برای دعوت از افراد حقیقی در شورایعالی سیاست گذاری اصلاح طلبان »قید در 
صورت نیاز« آمده بود که در عمل باعث شد یک سوم اعضای این شورا هم در مرکز و 
هم در استان ها افراد حقیقی باشند، این روند منطقی پیش نرفت و سوء استفاده هایی 
انجام گرفت. به همین دلیل افرادی با ظرفیت پایین در اثر همین کارکرد وارد لیست های 

انتخاباتی شدند.
عالی  شورای  عملکرد  نقد  در  ملت  اراده  حزب  کل  دبیر  پور«  حکیمی  »احمد 
سیاستگذاری گفته است: »بزرگترین ایراد به شورای عالی سیاستگذاری غیر پاسخ گو 
بودن و حاکمیت "مناسبات محفلی" و "پنهان" است. حزب اراده ملت کتبی و شفاهی 
ایرادات را متذکر شده است و با حفظ انتقادات و استقلال تشکیلاتی در ساختار شورای 

عالی می مانیم.«
جبهه پایداری از وجاهت قانونی تا اخلال در وحدت

اعلام غیرقانونی بودن فعالیت جبهه پایداری از سوی دبیر کمیسیون ماده ۱۰ احزاب، 
بار دیگر نام این جریان را در رسانه ها مورد توجه قرار داد. حمیدملانوری گفته بود: جبهه 
پایداری به لحاظ قانونی مجوز ندارد. فعالیت جبهه پایداری به اطلاع این کمیسیون 

نرسیده و از نظر ما فعالیتش غیر رسمی است.
 قانونی نبودن این تشکل اصولگرا اما از سوی سخنگوی جبهه پایداری تکذیب شد، 
»مجید متقی فر« در این زمینه گفت: »جبهه پایداری تمام ضوابطی را که خواسته شده 
بود رعایت کرده و فقط در تعدادی از شهرستان ها مجوز اخذ نشده است که در آنها هم 
متأسفانه فرماندارها مشکلاتی ایجاد کردند. جبهه پایداری در تهران و عموم شهرستان ها 
دارای مجوز است. اگر پایداری غیرقانونی است چه  طور مجوز فعالیت در اقصی نقاط 

ایران را دارد؟ بنابراین ادعای غیرقانونی بودن جبهه پایداری خلاف واقع است.«
اما پایداری ها در پرونده وحدت اصولگرایان هم اختلال ایجاد کرده اند طوری که 
»مرتضی طلایی« فعال سیاسی اصولگرا درباره آن ها گفته است: »پایداری ها همیشه 
قواعد بازی را برهم زده اند و حاضر نشده اند که برای اتحاد میان تمام اصولگرایان قدری 
یا از بعضی مواضعشان کوتاه بیایند. متأسفانه آنها  ازخودگذشتگی به خرج دهند 
همواره دیگر اصولگرایان را تا دقیقه ۹۰ معطل می گذارند و در نهایت هم به وحدت رضا 

نمی دهند.«
»محمد رضا باهنر« رئیس جبهه پیروان خط امام و رهبری با اشاره به اینکه جبهه 
پایداری در شورای ائتلاف حضور ندارد؛ گفت: »آن ها به  شکل رسانه ای خطاب به 
شورای ائتلاف حرف می زنند که بهتر است این روش را کنار بگذارند و با دوستان شورای 

ائتلاف بنشینند و صحبت کنند.
موعد انتخابات و تشدید فعالیت های احزاب  

هریک از احزاب و جبهه های اصلاح طلب و اصولگرا این روزها به چینش ستادها و 
کمیته های انتخاباتی خود مشغول هستند. اعضا و دبیر کمیته انتخابات حزب کارگزاران 
سازندگی با ابلاغ »غلامحسین کرباسچی« دبیرکل این حزب مشخص شد. »یدالله 
و »عبدالرضا هاشم زائی«، »علی هاشمی«،  این کمیته  رئیس  به عنوان  طاهرنژاد« 
از  »علیرضا سیاسی راد«، »فرزانه ترکان«، »علی جمالی« و »جهانبخش خانجانی« 

اعضای این کمیته هستند.
هفتمین نشست هم اندیشی جامعه روحانیت مبارز با احزاب و تشکل های انقلابی 
و ارزشی با حضور آیت الله »محمد علی موحدی کرمانی« رییس این جامعه برگزار شد 
و وی تاکید کرد: »بالاترین وظیفه ما در حال حاضر این است که کاری کنیم مردم با 
انتخاب خود، آدم های صالح و اشخاص شایسته را برای حل مشکلات جامعه به مجلس 

شورای اسلامی بفرستند.«
رئیس و اعضای کمیته های سیاسی و استانی شورای هماهنگی جبهه اصلاحات 
هم انتخاب شدند و »عزت الله تقوائیان« به عنوان رئیس دوره ای این شورا و افرادی 
حسین کمالی، ژاله فرامرزیان، رحیم ابوالحسنی، علی ظفرزاده، یدالله طاهرنژاد، محمد 
سالاری، جواد امام، علی باقری،    فاطمه راکعی، علی صوفی، افشین حبیب زاده، آذر 
منصوری، احمد حکیمی پور، محمد رضا راه چمنی حضور دارند و همچنین اسدالله 

عابدی به عنوان دبیر شورای هماهنگی جبهه اصلاحات انتخاب شد.
»قدرتعلی حشمتیان« نایب رئیس خانه احزاب هم از همایش انتخاباتی این نهاد روز 

هشتم مهر سال جاری در سالن وزارت کشور خبر داد.
»محمد جواد محمدی نوری« دبیرکل جمعیت جوانان انقلاب اسلامی از آغاز به کار 

ستاد انتخاباتی این حزب در اواخر شهریور برای یازدهمین دوره مجلس خبر داد.
جوانگرایی سکوی پرش اصولگرایان می شود؟

جوانان تکیه کلام و مرکز ثقل سخنان بسیاری از چهره های اصولگراست و به نظر 
می آید بیشترین تمرکز انتخاباتی این جریان بر حضور پررنگ جوانان استوار است.

»بیژن نوباوه« چهره اصولگرا و نماینده پیشین مجلس در این زمینه گفته است: 
اصول گرایان باید از نگاه سنتی به انتخابات بیرون بیایند و اجازه و میدان را به نیروهای 

جوان بدهند که در کنار برخی از باتجربه ها در عرصه انتخابات حضور بیابند.
»محمدباقر قالیباف« شهردار پیشین تهران و نامزد ناکام انتخابات گذشته هم درباره 
ضرورت جوانگرایی گفته است: »چند ماه دیگر انتخابات مجلس است و ما نیازمند 
مجلس نو هستیم. جوانان عزیز منتظر تعارف نباشید،   بیایید و در میدان بایستید، اگر 
کسی را می شناسید که ظرفیت برای حضور در مجلس دارد به آمدن دعوتش کنید و برای 

مردم تبیین کنید که راه پیروزی حضور نیروهای انقلابی و جوان است.«
این هیاهوی جوانگرایی اما از نظر »امیر محبیان« تئوریسین اصولگرا سکوی پرش عده 
ای میان اصولگرایان است. محبیان در این زمینه گفته است: »ممکن است هر دو جریان 
به ویژه در جریان اصول گرا، شاهد این باشیم که افرادی جوانتر تلاش کنند سخنان 
رهبری درباره جوانگرایی را که سخنان درستی هم هست، به سکوی پرشی برای رسیدن 

خودشان به قدرت تبدیل کنند.«

عباس سلیمی نمین، چهره سیاسی اصولگرا معتقد است:» برجام تصمیم نظام بوده 
است و باید توجه داشته باشیم که حتی اگر بهترین تیم مذاکره کننده دنیا را هم مامور برجام 

می کردیم، بازهم آمریکا نقض عهد می کرد.«
پوریا فیروزنژاد: مدتی است که دلواپسان سناریوی جدیدی را کلید زده اند و بنا دارند تا با 
تخطئه در روند دیپلماسی دولت که به برجام منجر شد، اذهان عمومی را متقاعد سازند که 
مقام معظم رهبری در جریان جزئیات توافق هسته ای نبوده اند و تنها در لحظه آخر بدون 
اطلاع از مفاد آن توافق را تایید کرده اند؛ تلاش نخ نمایی که هدف مورد نظر این جریان یعنی 
ایجاد دوقطبی رهبری و دولت را در زمینه برجام محقق سازد. گویی این افراد در غار زندگی 

می کنند و هیچ آشنایی با روند اتخاذ تصمیمات کلان نظام ندارند.
در همین راستا، عباس سلیمی نمین، مدیر دفتر مطالعات و تدوین تاریخ ایران  می گوید که 
برجام مسیری بود که کلیت نظام به طور آگاهانه در آن گام نهاد و اکنون نیز که آمریکا برجام 
را نقض کرده است باید به جای انتقاد از دولت، خصم خود را متوجه دشمن کنیم. مذاکرات 

هسته ای به نظام تحمیل نشد
مشروح گفت وگوی خبرآنلاین با عباس سلیمی نمین را در ادامه بخوانید؛

آقای سلیمی نمین! طی روزهای اخیر جریانی راه افتاده است که قصد دارد به 
جامعه القا کند که مقام معظم رهبری در جریان جزئیات برجام نبوده اند و به نوعی 
وادار به امضای برجام شده اند، آیا اینگونه مفاهیم سازی تقلیل جایگاه رهبری نیست؟ 

مگر نه اینکه تصمیمات کلان به تصویب و تایید کلیت نظام می رسند؟

در ارتباط با تمهیدات کلان البته درست است بدین صورت که در چنین سطحی تصمیم 
به تایید کلیت نظام می رسد. البته نکته دیگری نیز در میان است که درواقع توان و خط مشی 
مجری نیز در روند اجرای یک تصمیم کلان موثر است. بنابراین صحیح است که گفت وگو با 
۵+۱ و برجام سیاست کلان نظام بوده است و برای اینکه بتوانیم فشار تحریم ها را از دوش 
مردم برداریم، مذاکراتی را آغاز کردیم. این مذاکره نه بر نظام تحمیل شد و نه امری غیرمحتمل 

بود. در واقع نظام آگاهانه در این مسیر قرار گرفت.
قبول برجام باید مشروط به تصویب در کنگره می شد

پس شما هم قبول دارید که تصمیم برای مذاکره به تنهایی توسط دولت آقای 
روحانی اتخاذ نشده بود، حتی این مذاکرات در دولت محمود احمدی نژاد آغاز شده 

بود و ...
بله. اما هیچ کس نمی تواند این امر را نقض کند که اگر در هیئت مذاکره کننده جنبه های 
کارشناسی تقویت می شدند و اجازه داده نمی شد تا برخی از افراد خواسته های سیاسی را 
در این روند تحمیل کنند، حتی نتایج بهتری از این مذاکرات حاصل می شد. به عنوان مثال 
می شد که شرط قبول برجام را امضای آن در کنگره و تبدیل این توافق به معاهده الزام آور 

قرار دهیم.
ظریف مورد تایید و حمایت رهبری بود

البته حتی گاها خود اعضای تیم مذاکره کننده نیز تایید کردند،که برجام توافق 
ایده آل نبود، نه تنها برای ایران بلکه برای آمریکا. اصولا توافق بین دو یا چند طرف 
زمانی حاصل می شود که طرف ها تا حدی از ایده آل های خود عدول کنند، با این حال 
شما به لزوم تقویت کارشناسی تیم مذاکره کننده اشاره کردید. آیا فرد بهتری از آقای 

ظریف که مورد حمایت قاطع مقام معظم رهبری نیز بودند، سراغ دارید؟
البته که آقای ظریف به عنوان مذاکره کننده ارشد نظام مورد تایید و حمایت رهبری بود. 
اما این را هم معتقدم که شاید آقای ظریف بر زبان انگلیسی مسلط باشند اما ایشان قطعا 
زبان دان نیستند و بهتر بود کارشناسان دیگری برای تعیین برخی واژه های کلیدی در متن 
توافق در مذاکرات حضور داشتند. اگر هیئت ما جنبه کارشناسی خود را تقویت می کرد، 

می توانست منافع ملی را بیشتر تقویت کند.
بهترین تیم مذاکره کننده دنیا هم مامور برجام بود 

بازهم آمریکا نقض عهد می کرد
اما به هر حال آیا در لحظه آخر، این توافق به همین شکل به تصویب و تایید کلیت 

نظام رسید یا خیر؟
بله البته باتوجه به اینکه توان دولت در این حد بود. بدین ترتیب که  رهبری چند بار تذکراتی 
درباره نحوه  و روند مذاکرات دادند. اما در عین حال ابزار نظام دولت آقای روحانی است و نباید 

بیشتر از توان این  دولت انتظاری از او داشته باشد.
اکنون که آمریکا از برجام خارج شده و شاید سرنوشت برجام نیز در هاله ای 
از ابهام قرار گرفته است، آیا اقدامات افراد و جریاناتی که می کوشند تا با القای این  
ذهنیت به مردم که رهبری در جریان مذاکرات و جزئیات برجام نبوده اند، چقدر عامل 

تفرقه و تشتت در فضای داخلی خواهد بود؟
قطعا این اقدامات آسیب رسان هستند. باید توجه داشته باشیم، که حتی اگر بهترین تیم 

مذاکره کننده دنیا را هم مامور برجام می کردیم، بازهم آمریکا نقض عهد می کرد.
خصم خود را به سوی دشمن نشانه بگیریم نه دولت

البته باید به این امرعنایت داشته باشیم که امروز بیش از اینکه بخواهیم ضعف های هیئت 
مذاکره کننده را به رخ بکشیم، و دولت را محکوم کنیم باید نسبت به نظام بین المللی که امروز 
در حال گرایش به فاشسیم و ناسیونالیسم افراطی است خصم  داشته باشیم. اینکه برای 
بررسی ضعف های مذاکره کار کارشناسی انجام شود خوب است اما نه اینکه برخی بخواهند 
دعوا را از سطح منازعات بین المللی به داخل بکشانند و درگیر کشمکش های سیاسی شویم.
ضروری  امری  را  کنونی  شرایط  در  ملی  وحدت  و  انسجام  تحکیم  بنابراین 

می دانید؟
قطعا باید اینگونه باشد. رهبری نیز این جمله را در این راستا بیان می کنند که » فرصت 
برای انتقاد از دولت خودمان فراوان است و امروز باید تمرکز خود را بر نقض عهد توسط آمریکا 

معطوف کنیم.« در غیر این صورت دچار اشتباه فاحش می شویم.

عباس سلیمی نمین: 

برجام، تصمیم آگاهانه نظام بود
مذاکرات بر ما تحمیل نشد



امام جمعه قم گفت: اروپایی ها بدانند که گام های بعدی 
در کاهش تعهدات با قدرت برداشته می شود و آمریکا نیز 
بداند ایران فریب چراغ سبز ترامپ برای مذاکره را نمی خورد. 
آیت الله علیرضا اعرافی ظهر دیروزدر خطبه های این هفته 
نماز جمعه قم که در مصلای قدس برگزار شد با اشاره به 
ما  فرمود  ایشان  داد:  ادامه  نصرالله  سیدحسن  سخنان 
با فرزند امام حسین)ع( و ولی فقیه زمان پیمان می بندیم 
تا پایان کار خواهیم ماند. ملت ایران، نمازگزاران جمعه و 
عزاداران سالار شهیدان نیز می گویند که با امام و رهبرشان 
تا پایان کار و ذلت استکبار در صحنه خواهند ماند و تا محو 

اسرائیل غاصب در این مسیر ایستادگی خواهند کرد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اینکه 
ایران اسلامی در روابط خارجی دارای سطوح مختلفی از 
روابط است که قاعده خاص خود را دارد، گفت: روابط با 
کشورهای دوست شامل همه ابعاد فرهنگی، اجتماعی و 
سیاسی شده و روابط با کشورهای بزرگ که مستقل هستند 
و ارتباطات خوبی با ما دارند نیز مورد تاکید است که باید این 
روابط را تقویت کرده و گرایش از غرب به شرق هدایت شود.
امام جمعه قم در خصوص لایه سوم رابطه با کشورهای 

مختلف گفت: ما با کشورهای وابسته کوچک که فریب 
خورده و حتی در برخی نقاط مقابل مقاومت ایستاده اند 

آماده گفت وگو برای اصلاح هستیم.
وی با اشاره به سطح چهارم از روابط با دولت های اروپایی 
یادآور شد: روابط با اروپایی ها سالم و بی حاشیه نیست؛ راه 
مذاکره با اروپا بسته نیست ولی تجربه های تلخی از گفت وگو 
با اروپا داریم و بخشی از آن مربوط به پس از نقض عهد 

ترامپ در برجام بود.
وی افزود: اروپایی ها یا نمی توانند و یا نمی خواهند که به 
عهدهای خود عمل کنند؛ راه مذاکره با این سطح بسته 
نیست ولی در مقابل اروپا باید هوشیار و دقیق بود و نباید 

فریب خورد.
را  مختلف  کشورهای  با  ایران  رابطه  پنجم  لایه  اعرافی 
مربوط به رابطه با آمریکا و متحدان نزدیک آن دانست و 
خاطرنشان کرد: خواهش ملت از دستگاه دیپلماسی این 
است که با چشمان بازتر حرکت کرده و نگاه ایشان به سخن 

رهبری و هدایت معظم له باشد.
وی با اشاره به اینکه در برجام با یک نقض عهد تاریخی 
زشت از سوی ترامپ مواجه شدیم، خاطرنشان کرد: دنیا 

ولی  هستیم  مواجه  اقتصادی  سختی های  با  که  بداند 
تهدیدهایی که به گمان آنها ایران را از پا در می آورد این توان 
را نداشت و جبهه مقاومت در این ایام تقویت شده و قدرت 
دفاعی ما در ساقط کردن پهپاد و عرصه های مختلف قدرت 

مقاومت را به دنیا نشان داد.
امام جمعه قم تصریح کرد: ملت سختی را تحمل کرده و 
از عاشورا را در این زمینه الهام می گیرد ولی پای انقلاب و 

آرمان ها به فضل الهی تا پایان راه خواهد ایستاد.
وی خاطرنشان کرد: راه این است که با پیروی از سخن 
ملت،  به  تکیه  با  و  کرده  حفظ  را  خود  اقتدار  رهبری، 
گام های  که  بدانند  اروپایی ها  کنیم؛  عمل  هوشمندانه 
و  می شود  برداشته  قدرت  با  تعهدات  کاهش  در  بعدی 
آمریکا نیز بداند ایران فریب چراغ سبز ترامپ برای مذاکره 

را نمی خورد.
اعرافی با اشاره به اینکه روسای جمهور آمریکا در طول سه 
دهه گذشته اقداماتی علیه ایران داشتند که به نتیجه نرسید 
اضافه کرد: از دل طرح شیطانی خاورمیانه بزرگ، آسیای 
مقاوم، جبهه مقاومت و ایران سربلند بیرون آمد و امیدواریم 

پیروزی های امت اسلام ادامه داشته باشد.

مهدی کلانترزاده  مطرح کرد

مشارکت شهرداری قم در برپایی 
نمایشگاه هفته دفاع مقدس

شهرداری  گفت:  قم  شهرداری  الملل  بین  امور  و  ارتباطات  مدیرکل 
در برپایی نمایشگاه دفاع مقدس استان قم همچون سال های گذشته 

مشارکت می کند.
مهدی کلانترزاده در جلسه هماهنگی برگزاری نمایشگاه دفاع مقدس 
استان قم با اشاره به همکاری شهرداری برای برگزاری این نمایشگاه، اظهار 
کرد: شهرداری سال های گذشته هم در برگزاری نمایشگاه هفته دفاع 
مقدس مشارکت داشت و امسال نیز شهردار قم دستور اکید برای همکاری 

نیروهای شهرداری برای برپایی این نمایشگاه داد.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم ادامه داد: شهرداری قم 
در زمینه تبلیغات و فضاسازی شهری برای نمایشگاه دفاع مقدس استان قم 
مشارکت می کند و نیروهای خدماتی شهرداری در این نمایشگاه برای ارائه 

۱۲ نوع خدمت حضور پیدا خواهند کرد.
کلانترزاده افزود: سازمان زیباسازی شهرداری با همکاری سازمان بسیج 
هنرمندان سپاه برای زیباسازی محوطه نمایشگاه هفته دفاع مقدس تلاش 
می کند. وی نمایشگاه دفاع مقدس استان قم را یک اتفاق ویژه دانست 
و ضمن اعلام آمادگی بخش های مختلف شهرداری قم جهت برپایی 
باشکوه نمایشگاه یاد یاران، تصریح کرد: سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی 
شهرداری قم آماده است غرفه ای در این نمایشگاه برپا کند تا به صورت 

تخصصی فرهنگ ایثار و شهادت به خانواده ها و نوجوانان منتقل گردد.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم ادامه داد: قطعا صدا و 
سیما، بسیج، رسانه،مطبوعات و فعالان فضای مجازی در این مسیر مهم و 
اطلاع رسانی شایسته برنامه های این هفته در صحنه حاضر خواهند بود و 
جهت بهره مندی همشهریان و هم میهنان عزیز از این گنجینه تمام نشدنی 

یعنی مقاومت و دفاع مقدس نمایش خیره کننده ای اجرا خواهند نمود.
پیرامون محل  پیاده روی در  ایجاد مسیر  کلانترزاده خاطرنشان کرد: 
برپایی نمایشگاه به سمت نمایشگاه هفته دفاع مقدس استان قم و برپایی 
و  نواحی  همکاری  با  مسیر  طول  در  صلواتی  و  فرهنگی  ایستگاه های 
پایگاه های مختلف بسیج شهر قم مناسب به نظر می رسد. خاطرنشان می 
شود:نمایشگاه هفته دفاع مقدس با عنوان یاد یاران از۳۱شهریور ماه۹۸ به 
مدت یک هفته در منطقه خضر نبی علیه السلام به همت سپاه امام علی بن 

ابیطالب)ع( و همراهی شهرداری قم برپا خواهد بود.
 

مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم  اعلام کرد

مشارکت مطلوب عزاداران در تامین 
ایمنی در دهه اول محرم

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم بر مشارکت 
مطلوب عزاداران در تامین ایمنی در دهه اول محرم تاکید و از همکاری 

هیئات، مساجد و تکایا تقدیر کرد.
و  مساجد  ها،  موکب  از  تقدیر  با  جعفری  عباس  شهرنیوز،  گزارش  به 
هیئات مذهبی سطح شهر که همکاری را با نیروهای عملیاتی آتش نشانی 
و مسائل غیر  رفع مشکلات  برای  از محل عزاداری  بازدید  در خصوص 
ایمن داشتند، اظهار کرد: با این مشارکت مطلوب دهه اول محرم امسال 
خوشبختانه شاهد هیچ حادثه دلخراش در سطح شهر کریمه اهل بیت 
نبودیم. مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم با 
تاکید بر اینکه سازمان آتش نشانی جهت برقراری ایمنی عزاداران تا پایان 
ماه محرم و صفر بصورت مکرر اقدام به بازدید از تکایا و هیات های مذهبی 
می کند، افزود: از همه عزاداران درخواست می کنیم قبل از برپایی تکایا 
حتما نسبت به مسائل ایمنی از کارشناسان اتش نشانی مشاوره های لازم را 
دریافت و اقدامات ایمنی را به صورت کامل رعایت کنند. جعفری همچنین 
به استقرار بیش از ۳۰ اکیپ خودروهای عملیاتی آتش نشانی و موتوری در 
سطح شهر در ایام تاسوعا و عاشورا اشاره کرد و گفت: همچنین نیروهای 
عملیاتی سازمان در شام غریبان به صورت کامل جهت برقراری ایمنی 
عزاداران فعالیت کردند. وی اظهار کرد: در تمامی مسیرهای منتهی به حرم 
مطهر حضرت معصومه سلام الله علیه از قبیل میدان سعیدی، مطهری، 
جانبازان، چهار راه شهدا، تقاطع عمار یاسر و اذر، پل حجتیه، بلوار بهار، 
پارکینگ شرقی حرم، بیت رهبری، حسینیه شهدا، گلزار شهدا، امامزاده 
ابراهیم و سید معصوم، هییت فاطمیون، مسجد المصطفی، مسجد مقدس 
جمکران و… استقرار خودروهای عملیاتی آتش نشانی و اکیپ های موتوری 

صورت گرفت.

شهردار منطقه پنج قم  خبرداد

ساخت مخزن بتنی آب با ظرفیت بیش 
از ۵۰۰ متر مکعب در جمکران

بیش  ظرفیت  با  آب  بتنی  مخزن  ساخت  از  قم  پنج  منطقه  شهردار 
از۵۰۰متر مکعب در جمکران خبر داد.

علیرضا اقبالیان با اعلام این خبر گفت: با توجه به امکان و نیاز توسعه 
فضای سبز بوستان ۳۰ هکتاری کوهسار و بوستان های اطراف مسجد 
مقدس جمکران برای تأمین آب به جهت آبیاری آن با بستر مناسب و مطالعه 
بعمل آمده؛ مخزن بتنی با ظرفیت بیش از ۵۰۰ متر مکعب احداث گردید.

 وی افزود: بی تردید فضای سبز به عنوان یکی از مؤثرترین پدیده های 
محیط زیست, پیوسته و در همه ادوار مورد تأکید بوده که برای حفاظت و 
گسترش آن داشتن مدیریت صحیح و استفاده درست از عوامل گسترش 
دهنده این پدیده ارزشمند هم از لحاظ کمی و هم از لحاظ کیفی از اساسی 
ترین نیازهاست. شهردار منطقه۵ اظهار داشت: با توجه به شرایط آب 
و هوایی شهر قم این مخزن با هدف ذخیره آب برای تمام فصول سال و 
نظم بخشیدن به آبیاری فضای سبز و نیز سهولت در آبیاری احداث گردیده 
است. اقبالیان افزود: یکی از اهداف شهرداری منطقه پنج استفاده از 
آب غیر شرب و سیستم انتقال آب خام جهت آبیاری فضای سبز است تا 
با حذف روش آبیاری با تانکر, گامی در جهت سهولت آبیاری فضای سبز 
فراهم شود. وی بیان داشت:آبیاری با تانکر برای فضای سبز شهری به دلیل 
داشتن مشکلاتی از قبیل هزینه بسیار بالا, خطرات جانی به دلیل حوادث 
در حین آبیاری, ایجاد ترافیک, اتلاف وقت, هدر رفت آب با توجه به بحران 
کمبود منابع آب, تخریب فضای سبز و شست و شوی خاک اطراف ریشه 

گل و گیاهان روش مناسبی نمی باشد.
اقبالیان در خاتمه با اشاره به بحران کمبود آب بیان داشت: صرفه جویی 
در مصرف آب وظیفه همگانی است و باید تدبیرهای هوشمندانه اتخاذ شود 

تا بتوانیم با وجود معضل کم آبی فضای سبز شهر را حفظ کنیم.
وی گفت: با احداث این مخزن بتنی می توانیم آب را ذخیره سازی نموده 

و با این طریق از اتلاف هزینه در آبیاری جلوگیری نماییم.

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم  مطرح کرد

نصب 1۵۰ تابلوی اطلاع رسانی در 
ایستگاه های اتوبوس سطح شهر قم

تابلوهای  نصب  از  قم  شهرداری  اتوبوسرانی  سازمان  مدیرعامل 
اطلاع رسانی در ۱۵۰ ایستگاه اتوبوس سطح شهر قم خبر داد.

تابلوهای  نصب  از  قم  شهرداری  اتوبوسرانی  سازمان  مدیرعامل 
اطلاع رسانی در ۱۵۰ ایستگاه اتوبوس سطح شهر قم خبر داد و گفت: با 
نصب تابلوهای دیجیتالی در این ایستگاه ها مسافران می توانند از زمان ورود 

و خروج اتوبوس ها با خبر شوند.
امیر یزدی با بیان اینکه از زمان تأسیس ایستگاه های اتوبوس در سطح 
شهر قم مدت زیادی نگذشته است، اظهار داشت: هزینه جابجایی این 
ایستگاه ها بالغ بر ۴۰ میلیون تومان و هزینه ساخت هرکدام از ایستگاه ها 
قریب به ۶۰ میلیون تومان می شود، ضمن اینکه مراقبت و نگهداری از این 

ایستگاه ها خود مسئله جدایی است که باید مدنظر قرار گیرد.
مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم با تأکید بر لزوم اصلاح و 
بازنگری خطوط اتوبوسرانی ابراز کرد: با انجام این کار مردم خیلی به سمت 

هسته مرکزی شهر به ویژه میدان مطهری کشیده نمی شوند.
وی از نصب تابلوهای اطلاع رسانی در ۱۵۰ ایستگاه اتوبوس سطح شهر 
قم خبر داد و گفت: با نصب تابلوهای دیجیتالی در این ایستگاه ها مسافران 

می توانند از زمان ورود و خروج اتوبوس ها با خبر شوند.
یزدی با بیان اینکه نصب تابلوهای دیجیتالی در ایستگاه های اتوبوس 
نیازمند تجهیزات گسترده به ویژه اینترنت آنلاین است، ادامه داد: برای 
انجام این کار سرورهای خیلی قوی و بزرگی نیاز است، زیرا حجم اطلاعات 

مکانی و میزان باز و بسته شدن درب اتوبوس بسیار بالا است.

آیت الله اعرافی در خطبه های نماز جمعه قم:

 ایران فریب چراغ سبز ترامپ را نمی خورد 

هشدار به خریداران طلا و سکه در فضای مجازی
 رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران با بیان اینکه معاملات طلا و سکه در فضای مجازی فاقد مجوز 
است، گفت: امکان رسیدگی به تخلفات رخ داده در این بخش وجود ندارد. ابراهیم محمدولی درباره 
فروش طلا و سکه در فضای مجازی، افزود: نامه نگاری هایی گسترده  با نهادهای ذیربط انجام داده 
و اعلام کردیم که به دلایل فنی هنوز زیرساخت ها و بستر خرید و فروش طلا در فضای مجازی فراهم 
نیست.رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران خاطر نشان کرد: فضای مجازی دارای مزیت های فراوانی 
برای مبادلات اقتصادی است اما شرایط مناسبی برای معاملات طلا در آن، آماده نشده است زیرا خرید 
و فروش طلا و مصنوعات طلا به الزامات خاصی نیاز دارد.محمدولی اضافه کرد: خریداران طلا تمایل 
دارند که از نزدیک مصنوعات طلا را مشاهده و آن را امتحان کنند، اما در فضای مجازی این امکان وجود 
ندارد.وی تصریح کرد: در حال حاضر معاملات طلا و سکه در فضای مجازی از طرف نهاد خاصی رصد 
نمی شود، بنابراین امکان رسیدگی به تخلفات وجود ندارد. رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران ادامه داد: 
مسایلی مانند عیار طلا، وزن و نحوه تحویل در دادوستد اینترنتی و مجازی طلا و سکه مطرح بوده که 

سازوکاری برای آنها شکل نگرفته است.

واکنش غرویان به  احتمال نامزدی زاکانی از قم
آیت الله محسن غرویان، استاد حوزه و دانشگاه گفت: ممکن است شخص لایقی از یک شهر کوچک 
به مجلس راه پیدا کند و نمایندگان به ریاست او رأی دهند بنابراین بستگی به لیاقت، مدیریت و توانایی 
آن فرد دارد .وی درپاسخ به این سئوال که برخی می گویند نامزدی آقای زاکانی از قم گامی برای ریاست 
در مجلس آینده است، به نظر شما نامزدی آقای زاکانی از قم می تواند ریاست او بر مجلس آینده را 
تضمین کند؟ گفت :اینها تحلیل های خیلی بی پایه و اساسی است. به هر حال آقای لاریجانی برای 
انتخابات مجلس از قم کاندیدا و بعد رئیس مجلس شد. اگر انتخاب رئیس به حوزه انتخابیه باشد علی 
القاعده باید کسی از میان نمایندگان تهران که مرکز سیاسی کشور است رئیس مجلس می شد اما وقتی 
این اتفاق نیفتاد، نشان می دهد که از کدام شهر نامزد انتخابات مجلس شدن زیاد ارتباطی به }نشستن 
بر کرسی ریاست مجلس{ ندارد بلکه به لیاقت ها، شایستگی ها، سیاست ها و دیدگاه های منتخبان بر 
می گردد. کسی که بیشتر مورد اعتماد نمایندگان قرار بگیرد به عنوان رئیس به او رأی می دهند. ممکن 
است شخص لایقی از یک شهر کوچک به مجلس راه پیدا کند و نمایندگان به ریاست او رأی دهند 

بنابراین بستگی به لیاقت، مدیریت و توانایی آن فرد دارد. 

تصمیم عارف برای رایزنی با قوه قضاییه
محمدرضا عارف، رئیس فراکسیون امید مجلس گفت: سلایق مختلف باید در انتخابات حضور پیدا 
کنند و این موضوع از اصول قانون اساسی است. قطعاً در انتخابات با شورای نگهبان تعامل خواهیم 
کرد که همه نهاد های نظارتی و اجرایی مر قانون را رعایت کنند تا با استقبال نخبگان برای کاندیداتوری 
و مردم برای رأی دادن روبه رو شویم. محمدرضا عارف، نماینده تهران و رئیس فراکسیون امید مجلس 
به پرسشی درباره احکام سنگین  پاسخ  اعتمادآنلاین در  با خبرنگار  شورای اسلامی در گفت وگو 
بازداشتی های تجمع روز کارگر گفت: من در خصوص حکم نظر نمی دهم، اما جدی پیگیر هستیم. 
او تأکید کرد: در این راستا جلساتی با قوه قضاییه می گذاریم که در این شرایط سعی شود با احتیاط 

بیشتر، اغماض و گذشت از این مسائل عبور کنیم. 

خداحافظی فاضل لاریجانی از دانشگاه آزاد
فاضل لاریجانی پس از هفت سال وشش ماه از ریاست دانشگاه آزاد اسلامی واحد علوم وتحقیات 
آیت الله آملی کنار رفت و سرپرست جدید این واحد دانشگاهی معارفه شد. با حکم " محمد مهدی 
طهرانچی"رئیس دانشگاه آزاد اسلامی، دکتر " سید احمد شهیدی " به عنوان سرپرست جدید دانشگاه 

آزاد اسلامی واحد بین الملل آیت الله آملی منصوب شد. 

توضیح سعید مرتضوی درباره ی آزادی اش
سعید مرتضوی، دادستان سابق تهران که پس از گذراندن دو سوم محکومیتش از زندان آزاد شد 
در واکنش به این مسأله گفت: اینجا مسأله ی قانون مطرح است. او در توضیح ماده ی قانونی که به 
موجب آن آزاد شده است گفت: اینجا مسأله ی قانون مطرح است؛ ماده ۵۸ قانون می گوید یک سوم 

محکومیت را که فرد بگذراند می توان به او آزادی مشروط داد که ما دو سوم حکم را هم گذرانده بودیم.
 

توقیف تولید پراید در سال 99
سردار سید کمال هادیانفر، رئیس پلیس راهورگفت: ما به استناد قانون تأکید کردیم که شرکت سایپا 
تعهدات امسال خود را عمل کند، اما از سال ۹۹ اراده بر این شود تا تولید پراید متوقف شده و انشاءالله 

شماره گذاری این خودرو را در سال ۹۹ نداشته باشیم.

تکذیب تفهیم اتهام یا صدور وثیقه برای رییس هلال احمر 
روابط عمومی جمعیت هلال احمر، شایعات مرتبط با حضور رییس جمعیت هلال احمر در دادسرا، 
تفهیم اتهام یا صدور وثیقه را تکذیب کرد. در این اطلاعیه آمده است؛ به دنبال ابهاماتی در پرونده های 
دارویی سازمان تدارکات پزشکی، رییس جمعیت هلال احمر صرفا جهت ادای توضیح در محلی غیر 
از دادسرای مربوطه حاضر شده و در گفتگو با کارشناسان قضایی به ابهامات موجود پاسخ داده است. 

هیچ گونه اتهامی متوجه وی نشده و صدور وثیقه نیز تکذیب می شود.

احمدتوکلی: اشکنه را هم از مردم گرفتیم
احمدتوکلی عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: زمان جنگ از کوپن دفاع می کردم و معتقدم 
کوپنیسم، کمونیسم نیست. اگر کوپنیسم، کمونیسم هم بود باید به آن عمل شود، چون آبگوشت که 

جای خود دارد، اشکنه را هم از مردم گرفتیم.

رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم  خبرداد

برخورد با واحد های عرضه البسه با علائم نامتعارف 
رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم از اجرای طرح برخورد با واحد های صنفی متخلف در عرضه 

البسه با علائم نامتعارف و هنجارشکن در ماه محرم خبر داد . 
 سرهنگ پیام کاویانی  اظهارداشت: اداره نظارت بر اماکن عمومی استان اقدامات و تمهیدات ویژه 
ای با صنوف متخلف در عرضه البسه با علائم نامتعارف ، ممنوعه و هنجارشکن در ایام محرم و صفر بر 
روی پیراهن های مشکی را در دستور کار خود قرار داده است. وی با اشاره به اینکه پلیس تمهیدات ویژه 
ای برای برخورد با صنوف متخلف در عرضه لباس های مشکی در ایام محرم و صفر با علائم نامتعارف 
، ممنوعه و هنجار شکن دارد ، افزود: طرحی علمیاتی در این خصوص اجرا و از ۱۶۰ واحد صنفی 
عرضه البسه در سطح استان بازدید و تعداد ۴ واحد صنفی در این راستا پلمپ و به ۲ واحد صنفی 

اخطار داده شد .
 رئیس پلیس امنیت عمومی استان در آخر از امت حزب اله استان درخواست کرد که هرگونه خبر در 
خصوص عرضه البسه با علائم نامتعارف و ممنوعه و هنجارشکن توسط واحد صنفی متخلف را به ستاد 

خبری پلس امنیت عمومی به شماره تماس ۲۱۸۲۵۴۲۹ اطلاع دهند .

رئیس پلیس فتا استان قم  هشدارداد

کلاهبرداری با تبلیغات رمالی و فالگیری
رئیس پلیس فتا فرماندهی انتظامی استان قم نسبت به کلاهبرداری افراد سودجو از طریق تبلیغات 

رمالی و فالگیری در فضای مجازی هشدار داد. 
 سرهنگ علی موالی اظهارداشت: یکی از روش هایی که کلاهبرداران از عدم آگاهی شهروندان سوء 
استفاده کرده و پول های کلانی را از آن ها کلاهبرداری می کنند، رمالی، طالع بینی، طلسم، فال قهوه 

و موضوعاتی مشابه این عناوین در فضای مجازی است. 
وی افزود: شیادانی از این قبیل در ارتباطات خود در فضای مجازی با شهروندان خود را فردی دارای 
قدرت های خارق العاده و توانایی های معنوی معرفی می کنند و با فریب افراد و استفاده از روش هایی 
از قبیل تعریف از خود، تهدید فرد به استفاده از قدرت های جادویی و دادن اطلاعات کذب و دروغ 
زمینه جلب اعتماد وی را طرح ریزی می کنند و از شهروندان پول هایی گاه به مراتب کلان درخواست 

می کنند. 
رئیس پلیس فتا فرماندهی انتظامی استان قم اضافه کرد: اگر در پایان هم نتیجه ای حاصل نشود 
کلاهبرداران این پرونده ها به مشتریان خود می قبولانند که آن مشیت الهی، قسمت و قضا و قدر بوده و 

با تهدید فرد به استفاده از قدرت های جادویی از اعلام شکایت وی جلوگیری می کنند.
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در دگرگوني های احوال و زمانه است که 
گوهر مردان شناخته می  شود، و روزگار 
نیّت های پنهان را برای تو آشکار می  سازد.
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موسی  امامزاده  مقدس  آستان  در  پنجشنبه  روز  عصر  زینبی)س(   رهروان  همایش 
مبرقع)ع( شهر مقدس قم با سخنرانی حجت  الاسلام  والمسلمین عباس اسکندری مدیرکل 

اوقاف و امور خیریه قم برگزار شد.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم  :

گسترش یاس در جامعه از ترفندهای دشمن است
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم  در این همایش گفت: دشمن درصدد است 
پایه های  و  از فقه شیعی روییده  انقلابی که  این  ناامیدی در مردم،  و  با گسترش یاس 

حکومت های استکباری را می لرزاند، را کنترل نموده و ماجرا را به نفع خود تمام کند. 
حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری  اظهار داشت: اطمینان داریم، مردم با تکیه بر 
بصیرت و آگاهی هایی که کسب کردند و به لطف دل باختگی به مکتب اهل بیت و اعتقادی 
که به بزرگان دینی، رهبران الهی و علمای بزرگ خود و در راس همه به ولایت فقیه دارند، 

دشمن را در این جنگ تبلیغاتی شکست خواهند داد.
باید در برابر توطئه های دشمن هوشیار باشیم

وی با تاکید بر بیان اینکه باید در برابر توطئه های دشمن هوشیار باشیم، گفت: شاید ما 
جنگ اقتصادی، سیاسی و همچنین نظامی دشمن را به واسطه تاثیری که در زندگی داشته 
و شهیدان زیادی که تقدیم کردیم را به خوبی بفهمیم ولی جنگ تبلیغاتی نیازمند دقت لازم 

است تا تحت تاثیر آن قرار نگیریم.
وی اذعان داشت: دشمن امروز علاوه بر جنگ اقتصادی و سیاسی یک جنگ وسیع 
تبلیغاتی علیه انقلاب اسلامی و نظام ولایی به راه انداخته و با توجه به گستردگی و تنوع 
وسایل ارتباطی امید دارد تا ذهن و اندیشه های مردم را از انقلاب، نظام و ولایت فقیه برگرداند.

نباید در مورد فرزندان و جوان هایمان غفلت کنیم 
اسکندری با تاکید بر اینکه نباید در مورد فرزندان و جوان هایمان غفلت کنیم، گفت: مردم 
۴۰ سال است که مستکبران جهان را در پشت مرزهای نظام اسلامی معطل کردند، و یکی 
از رویش های انقلاب اسلامی حزب الله لبنان است که پوزه رژیم صهیونیستی را به خاک 

مالیده و مقابل آمریکا و استکبار جهانی ایستاده است.
وی تصریح کرد: دشمنان می خواست با استفاده از داعش به کلی آثار اهل بیت را از 
منطقه برچیند ولی جوانان مدافع حرم در عراق و سوریه و لبنان آن چنان بلایی به سر آن ها 
آوردند که هیچ اثری از راهش وجود ندارد. وی در بخش دیگری از سخنان خود توجه به 
فضای مجازی و آسیب های آن را موردتوجه قرار داد و گفت: دشمن در شبکه های مجازی 

ارزش های اسلامی را نشانه گرفته و اگر دقت نکنیم نگرانی های بسیاری را در پی دارد.
مدیرکل اوقاف قم ابراز داشت: دشمنان با انواع وسایلی که در اختیار دارند حتی با استفاده 

از هنر تلاش می کنند، ذهن مردم را به ستون خیمه انقلاب و نظام ولایی کم اعتماد کنند.
وی گفت: در حال حاضر برعلیه روحانیت و حوزه های علمیه با جدیت تبلیغات می شود 
و تلاش می کنند کارشناسان دینی و مذهبی و کسانی که می توانند دین و شریعت نبوی و 

مکتب اهل بیت را در اذهان جامعه ترسیم کنند، در نظر مردم بد جلوه بدهند.
وی یادآور شد: دشمن بر ضد مساله حجاب و عفاف که یکی از ارکان معنوی جامعه و 
مبانی زیربنایی تدین است، به عناوین مختلف سرمایه گذاری و تبلیغات می کند و حتی در 
جامعه به صورت عملی افرادی را وادار می نماید جلوه هایی از زندگی غربی را به وجود آورند.

وی بیان کرد: دشمن با جدیت می کوشد سبک زندگی جامعه را از اسلامی، قرآنی و 
اهل بیتی به غربی تغییر دهد.

نباید به موضوع نماز بی تفاوت باشیم 
مدیرکل اوقاف قم با اشاره به تبلیغات سوء دشمن بر علیه نماز و عبادت های مذهبی 
زمینه  این  در  بیش ازپیش  باید  و  است  دینی  مهم  مسائل  از  نماز  کرد:  خاطرنشان 

سرمایه گذاری کنیم، چراکه محفوظ ماندن حجاب در جامعه در گرو حفظ نماز می باشد.
وی بابیان اینکه نباید به موضوع نماز بی تفاوت باشیم، اظهار داشت: نماز می تواند 
مجموعه ای از مشکل های جامعه از قبیل فحشا، منکرات و اختلاس را حل کند.اسکندری 
اظهار داشت: کسانی که دنبال فحشا و منکرات و مسائل فساد انگیز هستند، اهل نماز و 

مسجد نمی باشند.
ضرورت پاسخگویی به شبهه ها در فضای مجازی 

وی ضمن هشدار در مورد هرگونه غفلت از فضای مجازی گفت: دستگاه های فرهنگی و 
تبلیغاتی، جوانان حزب اللهی و جهادی و کسانی که دلسوز انقلاب و مرید رهبر و پیشوای 
خود و با تمام وجود معتقد به اهل بیت هستند بخشی از وقت خود را به پاسخگویی به 

شبهه ها در فضای مجازی قرار دهند.
وی افزود: برای مقابله با جنگ تبلیغاتی دشمن یکایک افراد مسئولیت دارند و هر کس در 

هر حدی که بتواند باید تلاش کند.
لازم به ذکر است :در ابتدای این تجمع، میثاق نامه بانوان با حضرت زینب )س( قرائت 
شد که در این میثاق نامه با اشاره به نقش بی بدیل این بانوی بزرگ اسلام در به نقش کشیدن 

حادثه عاشورا، بر پایبندی بانوان با آرمان حضرت زینب )س( در دفاع از ولایت تأکید شد.
شعرخوانی یکی دیگر از برنامه های تجمع بزرگ بانوان استان قم بود که مداحی حاج 
عباس حیدرزاده حسن ختام این تجمع بزرگ بود.همایش بزرگ بانوان قم تحت عنوان 
رهروان زینبی )س( هم زمان با سراسر کشور، با حضور خانواده های معظم شهیدان، بسیج 

جامعه زنان و بانوان بسیجی قم برگزار شد.

همزمان باسالروز شهادت امام زین العابدین)ع( برگزارشد
همایش رهروان زینبی)س( در آستان مقدس امامزاده موسی مبرقع)ع(

پلیس راهوراستان قم – فرهنگ ترافیک

راننده عزیز مراقب باشید نزدیک شدن 
به مقصد ، شما را از توجه به قانون

 دور نکند.

پیام آموزشی

جان بولتون با طناب پوسیده منافقین
 هم نتوانست خودش را حفظ کند


